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روزنامه صبح ایران

با توجه به اینکه مساحت پلاک 456/1/12- اصلی واقع در بخش 9 قم  طبق استعلام شماره 23236 
مورخ 1397/10/25 اداره ثبت اسناد و املاک استان قم از 180000متر مربع به 236000 متر مربع افزایش 
پیدا کرده و در رأی شماره 17/5265 مورخ 1370/02/31 و اصلاحیه آن طی رأی شماره 355/336/ک 
مورخ 1394/12/27 کمیسیون ماده 12 قانون زمین شهری مساحت پلاک فوق 180000 مترمربع قید 
شده بدینوسیله مساحت آن به 236000 متر مربع اصلاح می گردد و مابقی مفاد رأی قبلی به قوت خود 
باقی می باشد ضمناً حسب بازدید اعضای کمیسیون و بررسی عکس های هوایی سال 1361 مشخص 
گردید نوعیت کل مساحت افزایش یافته )به استثنای 700 مترمربع ( که شامل انبار و اتاق و محدوده 
تخلیه بار و دیوارکشی می باشد به نظر اعضای کمیسیون )دایر ساختمان( است. مابقی منطبق به آرای 

صادره فوق الذکر می باشد )م-و-ا- ت(.
لذا با توجه به عدم دسترسی به کلیه مالکین پلاک مذکور به استناد ماده 15 آئین نامه اجرایی قانون 
مذکور و مصوبه مورخ 1370/11/30 مجمع تشخیص مصلحت نظام مراتب در دو نوبت و به فاصله ده روز به 
اطلاع مالکین و صاحبان سایر حقوق قانونی پلاک فوق می رساند. در صورت اعتراض احتمالی به نظریه 
صادره مراتب اعتراض خود را حداکثر ظرف مدت سه ماه از تاریخ انتشار آگهی به مراجع مصالحه قضایی 

تقدیم دارند در صورت عدم  اعتراض در فرجه زمانی یاد شده نظریه صادره قطعی می باشد.
شناسه آگهی:400898

در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، مدیریت و ارائه خدمات در 8 ایستگاه دوچرخه  شهری در 
بوستان های تعیین شده سطح شهر قم را به شرح ذیل به مدت یکسال شمسی و بصورت مزایده عمومی به شرکت 
واجدالشرایط واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده 
از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخه 1397/12/26 به نشانی قم، بلوار 
غدیر، جنب جایگاه گازCNG و تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 

59 و 32425058  داخلی های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

سپرده شرکت در مزایده به مبلغ )به عدد(: 100.000.000 ریال، )به حروف(: یکصد میلیون ریال به صورت ضمانتنامه 
بانکی با اعتبار سه ماه به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده شمارۀ 

100789426557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

پیشنهادات رسیده ساعت 9.30 صبح روز دو شنبه مورخه 1397/12/27 در محل سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح 
و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

آگهی اصلاحیه مساحت نظریه کمیسیون 
تشخیص موضوع ماده 12 قانون زمین شهری 

سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم

 اداره کل راه و شهرسازی استان قم

روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

)نوبت اول(

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

پیرو آگهی های مورخ 1397/12/02 و 1397/12/04 بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم مبنی بر واگذاری 
املاکی با کاربری تجاری در روستای ورجان بخش کهک از طریق مزایده عمومی به شرح جدول ذیل، به اطلاع 
می رساند با عنایت به استقبال متقاضیان و مهلت محدود خرید اسناد مزایده، مقرر گردید در راستای مشارکت 
بیشتر و بهره مندی سایر متقاضیان از امکان شرکت در مزایده مذکور، بدینوسیله مهلت خرید اسناد مزایده و 

ارائة پیشنهاد قیمت به شرح جدول ذیل تمدید گردد. 
متقاضیان می توانند طبق مهلت مندرج جدول ذیل همه روزه در ساعات اداری برای دریافت اسناد شرکت در 
مزایده به نشانی قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11، ساختمان بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

استان قم، واحد امور قراردادها مراجعه نمایند.

خلاصه شرایط مزایده :
1. لزوم خرید اسناد مزایده و ارائة سپردة تضمین شرکت در مزایده به مبلغ 10% ارزش قیمت پایه کل ملک 

مورد نظر.
2. پیشنهادات فاقد سپرده، مخدوش، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و رعایت ضوابط شرکت در مزایده 

الزامی است. 
3. زمین های مورد نظر با مبایعه نامه واگذار می شود و اخذ سند پس از طی کلیة مراحل قانونی و به هزینه و 

بعهدة متقاضی     می باشد. 
4. زمین های فوق الذکر فاقد پروانه ساخت میباشد و صدور پروانه ساخت از طریق مراجع قانونی مربوطه و به 

هزینه و بعهدة متقاضی میباشد .

تمدید مهلت مزایده عمومی املاک 
بنیاد مسکن واقع در روستای ورجان بخش کهک 

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

آگهی تمدید مزایده عمومی )تمدید نوبت اول(

معاون اول رییس جمهوری:

هیچ دغدغه ای مهم تر از اداره کشور و زندگی مردم نیست 

در شرایط کنونی نیازبه همدلی داریم

حجت الاسلام ناصر قوامی: 

اظهارات جناحی باعث 
دوری مردم از نمازجمعه شده است 

معاون پارلمانی رییس جمهور :

دولت با استانی شدن انتخابات موافق است

حسین هدایتی در دومین دادگاه چه گفت ؟

سخنگوی وزارت امور خارجه :

برجام نیاز به 
رفراندوم ندارد 
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یک نماینده سابق مجلس شورای اسلامی معتقد است 
اظهارات جناحی و گروهی از تریبون نمازجمعه باعث دوری 
مردم از این فریضه معنوی شده است. حجت الاسلام ناصر 
قوامی از نمایندگان دوره ششم مجلس شورای اسلامی 
با انتقاد از جناحی شدن تریبون های نماز جمعه گفت: 
موضع گیری های نامناسب ائمه جمعه موجب شده است 
نماز جمعه ها نسبت به اوایل انقلاب خیلی با استقبال 
مردم مواجه نشود.او با ذکر خاطره ای از نماز جمعه های 

قزوین در اوایل پیروزی انقلاب اسلامی افزود: من یادم 
هست در اوایل انقلاب وقتی در قزوین نماز جمعه برگزار 
می شد جمعیت به قدری زیاد بود که خیابان های اطراف 
و حیاط،  به جز محوطه  پر می شدند.  مسجدالنبی هم 
مسجدالنبی راهروی بسیار پهن و طولانی داشت که آنجا 
هم از جمعیت پر می شد. بعد از راهرو، مردم روی پله ها 
می نشستند و باقی جمعیت که زیاد هم بودند در خیابان 

نماز می خواندند...

وزیر امور خارجه  گفت :در دنیا باید احساس شود که حرف وزارت 
امور خارجه حرف کل کشور و حاکمیت است و این وزارتخانه مسئول 
روابط خارجی کل کشور است نه اینکه هر دستگاهی در داخل و یا 
خارج از دولت سیاست خارجی خودش را دارد و ما صرفا مسئول 
روز  وزارت خارجه هستیم.محمد جواد ظریف  سیاست خارجی 
دوشنبه در جمع صمیمی کارکنان وزارت امور خارجه، اظهار داشت: 

شعار اول مردم ما در انقلاب استقلال بود که بیشترین تبلور ...

پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله 
العظمی خامنه ای جزئیات بیشتری از دیدار اعضای هیات دولت با 
رهبر انقلاب منتشر کرد که در تیر ماه 1397 انجام شده است. در 
این دیدار ایشان تاکید کردند مردم را درباره بسته اروپایی شرطی 
نکنید. به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ 
و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، متن بخش هایی از 

بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح است ...

ظریف در جمع کارکنان وزارت خارجه: 

حرف وزارت خارجه باید حرف 
کل کشور و حاکمیت باشد

انتشار جزئیات بیشتری از دیدار تیرماه هیات دولت؛

رهبر انقلاب: مردم را نسبت به 
بسته اروپایی شرطی نکنید
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

علی دایی:

عمدا نخواستم
 احمدی نژاد را ببینم

معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: تامین تجهیزات نکته بسیار مهمی در زمان بهره برداری 
از متروست و اگر تجهیزات مورد نیاز را تا پایان سال آینده تامین کنیم، مترو در سال 99به بهره 
برداری می  رسد. علیرضا قاری قرآن روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران در سالن جلسات 
شهرداری، درباره اظهار کرد: فاز نخست خط یک مترو بنا بود تا پایان امسال به پایان برسد که 
علاوه بر مشکلات اقتصادی داخلی، مسائل تحریم نیز تاثیرگذار بود. وی با بیان اینکه در بخش 
ساختمانی این طرح 60 درصد پیشرفت فیزیکی داشته ایم و 40 درصد باقی مانده در سال آینده 
خاتمه می یابد، افزود: در بخش تجهیزات مترو، 11 بسته تجهیزاتی مانند پله برقی، گیت ورودی، 
واگن و تهویه مورد نیاز است که به نوعی همه این موارد به خارج از کشور نیز وابستگی دارد. وی 

با اشاره به تامین 315 واگن مترو برای سه شهر دیگر کشور و قراردادی که...

استاندار قم با اشاره به نقش مهم قمی های مقیم پایتخت درکمک به پیشرفت و رونق اقتصادی 
، از این تشکل به عنوان سفیران توسعه استان یاد کرد.بهرام سرمست در نشست صمیمی با 
جمعیت قمی های مقیم پایتخت با اشاره به ظرفیت های مهم قم در بخش های مختلف، بیان کرد: 
برنامه استان برای استفاده بهینه از این ظرفیت ها در جهت شتاب بخشی به روند توسعه است.
وی با اشاره به هدف گذاری های صورت گرفته برای تشکیل انجمن مشورتی توسعه قم، گفت: 
این انجمن متشکل از نخبگان، دانشگاهیان، فعالان اقتصادی و بسیاری از اقشار و گروه های تأثیر 
گذار استان خواهد بود که در تصمیم گیری های کلان قم صاحب رأی و نظر هستند.وی به اهمیت 
تلاش برای جلب سرمایه های معنوی و فکری در استان اشاره و تصریح کرد: قم در مسیر عمران 

و آبادانی، ظرفیت زیادی دارد که با نگرش صحیح و برنامه مدون ...

معاون فنی و عمرانی شهردار قم:

مترو قم سال 99 
به بهره برداری می رسد 

استاندار قم:

قمی های مقیم پایتخت 
سفیران توسعه این استان هستند
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افکار و عقاید رییس جمهور سابق را قبول ندارم
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ظاهر و باطن استعفای ظریف
با	گذشت	قریب	به	یک	هفته	از	اعلام	استعفای	شبانه	
وزیر	امور	خارجه،	به	تدریج	التهاب	و	شوک	ناشی	از	این	خبر	
فروکش	کرد؛	اما	هنوز	این	پرسش	که	ظریف	چرا	استعفا	داد	
و	چرا	آن	را	پس	گرفت،	پاسخ	شفاف	و	روشنی	نیافته	است.	

این	در	حالی	است	که	در	بازه	36	ساعته	بعد	از	اعلام	استعفا	و	قبل	از	پس	گرفتن	آن،	
نگرانی	جدی	در	افکار	عمومی	و	نخبگان	سیاسی	به	وجود	آمد	و	حتی	بسیاری	از	منتقدان	
تند	ظریف	تلاش	کردند	او	را	به	بازگشت	به	مسئولیت	خود	ترغیب	کنند.به	نظر	می	رسد	
استعفای	وزیر	خارجه	دلایل	ظاهری	و	باطنی	دارد	که	هر	کدام	بخشی	از	موضوع	بوده	اند.	
با	این	حال	چهره	ها	و	گروه	های	سیاسی	و	رسانه	های	مختلف	نوعا	تلاش	کردند	هرکدام	
از	منظر	خود	و	مطابق	منافع	خود	به	دلایل	استعفا	بپردازند؛	در	حالی	که	باید	موارد	را	در	
کنار	هم	دید	و	سپس	با	نگاهی	جامع	تحلیلی	درست	ارائه	نمود	تا	در	نتیجه	آن،	تصمیمی	

مطابق	منافع	ملی	گرفته	شود.
*اختلاف داخلی در دولت

در	این	میان	اکثر	رسانه	ها	و	تحلیلگران	اصولگرا	با	توجه	به	غیبت	ظریف	در	دیدار	بشار	
اسد	با	رئیس	جمهوری،	این	استعفا	را	ناشی	از	اختلافات	داخلی	درون	دولت	تفسیر	کردند.	
آنها	با	اشاره	به	تصویر	محمود	واعظی	در	استقبال	از	بشار	اسد	و	نیز	اشاره	به	برخی	استعفاها	
و	اظهار	نظرهای	حاکی	از	اختلاف	نظر	درون	دولت،	تلاش	کردند	این	استعفا	را	هم	از	
جنس	همان	اختلافات	جلوه	دهند	و	البته	از	آنجا	که	این	استعفا	و	بازتاب	های	آن،	سفر	بشار	
اسد	به	ایران	را	به	عنوان	پیروزی	ایران	و	محور	مقاومت	کم	رنگ	کرد،	از	اقدام	ظریف	در	این	
مقطع	زمانی	انتقاد	کردند.آنچه	در	قالب	یک	متن	ناقص	به	عنوان	استعفای	ظریف	منتشر	
شد	نیز	در	همین	راستا	بود	و	در	یک	جمله	این	گروه	معتقد	بودند	به	دلیل	عدم	دعوت	
رئیس	دفتر	رئیس	جمهور	از	ظریف	برای	حضور	در	دیدار	اسد	با	روحانی،	موضوع	بر	وزیر	
خارجه	گران	آمده	و	او	را	متمایل	به	استعفا	در	گلایه	از	رئیس	جمهور	و	دفترش	کرده	است.

*موازی کاری در سیاست خارجی
طیف	دیگر	که	اکثرا	در	میان	اصلاح	طلبان	دسته	بندی	می	شوند،	عدم	حضور	ظریف	
در	دیدار	بشار	اسد	با	رهبر	معظم	انقلاب	و	در	عوض	حضور	سردار	قاسم	سلیمانی،	فرمانده	
سپاه	قدس	را	نشانه	ناهماهنگی	برخی	فعالیت	های	برون	مرزی	با	وزارت	خارجه	و	دولت	
تلقی	و	آن	را	دلیل	استعفای	محمدجواد	ظریف	در	مقطع	کنونی	برشمردند؛	امری	که	ورود	
سردار	سلیمانی	به	موضوع	و	قدردانی	از	ظریف	را	به	دنبال	داشت	که	غیبت	ظریف	در	
دیدار	بیت	رهبری	را	ناشی	از	ناهماهنگی	های	اجرایی	می	دانست.	البته	بعدا	خبر	رسید	که	
خود	بشار	اسد	نیز	از	ظریف	برای	سفر	به	دمشق	دعوت	کرده	تا	ذهنیت	ایجادشده	درباره	

اختلاف	درون	محور	مقاومت	از	میان	برود.
*حرکت از ظاهر به باطن

با	این	وجود	باید	پرسید	آیا	تنها	یک	دیدار	و	غیبت	ظریف	در	آن،	می	تواند	فردی	چون	
وزیر	خارجه	را	که	اقدامات	مهمی	چون	کسب	توافق	برجام	را	در	کارنامه	دارد	را	به	استعفا	
وادارد؟	برجامی	که	نتیجه	مذاکرات	پیچیده	با	پنج	بعلاوه	یک	و	ایجاد	اجماع	هم	در	داخل	
کشور	و	میان	مقامات	عالی	نظام	و	هم	قدرتهای	مختلف	شرقی	و	غربی	بود.	گرچه	برخی	
ظریف	را	فردی	احساسی	توصیف	می	کنند،	اما	منحصر	کردن	استعفای	او	به	حواشی	

دیدار	با	بشار	اسد	پاسخ	کاملی	به	چرایی	این	استعفا	نخواهد	بود.
به	نظر	می	رسد	آنچه	در	تحلیل	های	طیف	های	مختلف	سیاسی	و	نسبت	دادن	
استعفای	ظریف	به	حواشی	سفر	بشار	اسد	اشاره	شده،	می		تواند	بخشی	از	داستان	استعفا	
و	ظاهر	آن	باشد	و	چه	بسا	ظریف	که	از	تجربه	و	توان	بالایی	در	برقراری	ارتباط	با	رسانه	ها	
و	افکار	عمومی	برخوردار	است،	در	این	مقطع	توانست	بخشی	از	مشکلات	خود	را	با	افکار	

عمومی	مطرح	کند،	اما	دلیل	اصلی	استعفای	او	را	باید	دقیق	تر	جستجو	کرد.
واقعیت	آن	است	که	اگر	نگوییم	برجام	دستاورد	اصلی	دولت	روحانی	است،	دست	کم	
اصلی	ترین	دستاورد	ظریف	و	همکاران	اوست؛	توافقی	که	دستاوردهای	جدی	برای	کشور	
داشت	و	این	روزها	اهمیت	آن	از	لابلای	مذاکرات	به	نتیجه	نرسیده	یک	کره	شمالی	مسلح	
به	بمب	اتم	با	آمریکا	آشکارتر	می	شود.	با	به	قدرت	رسیدن	ترامپ	در	آمریکا	و	لغو	یکجانبه	
برجام	از	سوی	او،	این	مهم	ترین	دستاورد	وزیر	خارجه	مورد	تهدید	جدی	قرار	گرفت.	
جمهوری	اسلامی	با	توجه	به	توفیقات	حقوقی	به	دست	آمده	و	نیز	موضع	غیرقابل	دفاع	
ترامپ	در	افکار	عمومی	جهان	و	نظام	بین	الملل	و	حتی	شرکای	اروپایی	و	غربی	خود،	
به	درستی	بر	برجام	پافشاری	کرد.	با	این	حال	واقعیت	آن	است	که	نفوذ	جدی	آمریکا	
در	واقعیت	های	اقتصادی	دنیا	ضربه	جدی	به	برجام	زد	و	گام	دوم	دولت	برای	حفظ	تنها	
بخشی	از	دستاوردهای	برجام،	معطوف	به	فرایند	SPV	شد.	این	فرایند	گرچه	دستاورد	
زیادی	ندارد،	اما	با	این	حال،	گزینه	در	دسترس	است	که	در	عمل	متوقف	به	حضور	ایران	
در	کنوانسیون	ضد	پولشویی	است؛	موضوعی	که	دست	کم	در	این	مقطع	بهانه	بدعهدی	را	

برای	اروپایی	ها	ایجاد	کرده	است.
*بن بست بلاتکلیفی

در	این	شرایط	تداوم	برجام	به	SPV	و	این	فرایند	نیز	به	قوانین	FATF	گره	خورده	و	
به	رغم	تصویب	مجلس،	موافقت	شورای	سران	قوا	و	حتی	شتاب	رهبر	معظم	انقلاب	در	
تعیین	جانشین	رئیس	فقید	مجمع	تشخیص	مصلحت،	همچنان	این	موضوع	بلاتکلیف	
مانده	است.گرچه	رهبر	انقلاب	همواره	به	درستی	تاکید	کرده	اند	که	کار	کشور	نباید	معطل	
تصمیم	خارجی	ها	شود	و	راهکارهای	داخلی	باید	پیگیری	شود،	اما	این	رهنمود	مربوط	به	
کلیت	نظام	و	دولت	است	و	وظیفه	تعریف	شده	برای	وزارت	خارجه	طبعا	پیگیری	راه	های	
مقابله	با	تحریم	از	طریق	دیپلماسی	و	مذاکره	با	خارج	است؛	با	این	وصف	شاید	بتوان	دلیل	
باطنی	استعفای	ظریف	را	به	بن	بست	کشانده	شدن	رویه	او	در	داخل	کشور	دانست	که	

باعث	شده	او	دیگر	عملکرد	خود	را	موثر	و	نتیجه	بخش	نبیند	و	دست	به	استعفا	بزند.
موج	بزرگ	ناشی	از	استعفای	ظریف	نشان	داد	نه	تنها	حامیان	دولت،	که	مردم	و	
منتقدان	نیز	از	تضعیف	مسیر	دیپلماسی	که	ظریف	را	می	توان	از	زبده	ترین	مردان	کشور	در	
این	عرصه	دانست،	نگران	شدند.	با	این	حال	در	شرایط	سخت	کنونی	مهم	آن	است	که	به	
همگرایی	و	همفکری	در	راستای	منافع	ملی	اندیشید؛	در	غیر	این	صورت	گرچه	وزیر	اهل	
تعامل	خارجه	اکنون	به	دفترش	در	خیابان	سی	تیر	بازگشته،	اما	نفس	حضور	او	نمی	تواند	

مشکل	کشور	را	حل	کند.

»ستاره، مربع «های تلویزیون
 و حکایت تلخ تولید 

	تلویزیون	در	تسخیر»	ستاره،	مربع«هاست.	تقریبا	
بخشی	از	اجرای	همه	مجری	های	تلویزیون	شده	است	تبلیغ	

برای	اپلیکیشن	های	پرداخت	مالی.	حتی	عادل	فردوسی	پور	که	همیشه	سعی	می	کرد	وارد	
این	بازی	نشود،	هم	مجبور	به	تبلیغ	یکی	از	این	ستاره،	مربع	ها	شده	است.	البته	او	برخلاف	
دیگر	مجری	ها	از	روی	کاغذ	این	تبلیغ	را	می	خواند	و	نشان	می	دهد	که	از	روی	اجبار	این	

کار	را	می	کند.
جدا	از	راه	رفتن	این	»ستاره،	مربع	«ها	روی	اعصاب	مخاطب،	این	داستان	حکایت	
عجیبی	دارد	که	کمتر	به	آن	پرداخته	شده	است.	راستی	چرا	خبری	از	تبلیغات	کالاهای	
تولید	ایرانی	در	صداوسیما	نیست	و	این	مجموعه	در	تسخیر	این	اپلیکیشن	های	پرداخت	

مالی	و	یا	بانک	هاست.
با	توجه	به	شرایط	مالی	فعلی،	همه	در	حال	فرار	از	تولید	هستند	چون	به	شدت	راه	های	
آسان	تری	برای	پول	درآوردن	وجود	دارد.	یک	تولید	کننده	برای	پول	درآوردن	و	ایجاد	

اشتغال	باید	از	هفت	خوان	رستم	بگذرد	و	همچون	فرهاد،	بیستون	را	بکند.
آدمی	که	عقل	معاش	داشته	باشد،	دوست	ندارد	پولش	را	وارد	جریانی	کند	که	آخرش	
به	ورشکستگی	و	بدهی	ختم	می	شود.	گفته	می	شود	سرمایه،	ترسو	است	و	همیشه	

هوشمندانه	جای	خود	را	انتخاب	می	کند.
در	زمان	های	نه	چندان	دور،	پول	دارها	در	ایران	کارخانه	دار	بودند	یعنی	تولید	می	کردند.	
بنز	سوار	شدن	نشان	کارخانه	دار	بودن	بود.	حالا	اما	داستان	فرق	کرده	است.	بایک	
جابه	جایی	قیمت	ارز	و	یا	با	ساختن	یک	ساختمان	می	شود	ده	ها	برابر	یک	کارخانه	دار	پول	

درآورد	و	در	برح	عاج	نشست.
تیم	های	فوتبال	ایران	را	ببیند.	زمانی	تبلیغات	پیراهن	آنها،	کارخانه	ها	بود	اما	الان	
اپراتورهای	تلفن	همراه	یا	چیزهایی	شبیه	به	این.	تبلیغات	دور	زمین	در	تسخیر	بانک	هاست.
باید	این	سوال	را	بپرسیم	که	چه	بلایی	سر	تولید	کنندگان	ایرانی	آمده	است؟	چرا	همه	

از	تولید	فرار	می	کنند؟
واقعا	اگر	شرایط	به	همین	شکل	ادامه	داشته	باشد،	باید	رسما	فاتحه	تولید	در	
ایران	را	خواند.	به	خاطره	های	خود	برگردید.	حتما	یک	یخچال	یا	تلویزیون	ایرانی	در	
آن	حضور	دارد.	خیلی	از	ما	آب	میوه	هایی	را	خوردیم	که	آب	میوه	گیری	آن	ایرانی	
بوده	است.	خیلی	از	ما	با	کفش	های	ملی	و	بلا	بزرگ	شدیم.	آنها	بخشی	از	خاطرات	

کودکی	ما	را	ساخته	اند.
یادمان	باشد	تعطیلی	تولید	یعنی	بیکاری،	یعنی	بحران	های	اجتماعی	و	فرهنگی.	در	
همه	جهان	تلاش	گسترده	ای	برای		بهبود	شرایط	کسب	و	کار	و	در	نتیجه	آسان	سازی	
تولید	و	تجارت	در	زمینه	های	مختلف	انجام	می	شود	تا	تولید	کنندگان	فرار	نکنند	و	مثل	

خیلی	ها	به	سمت	طلا	خریدن	یا	دپو	کردن	سکه	و	دلار	نباشند.
شاید	این	ستاره،	مربع	ها	برای	تلویزیون،	پول	داشته	باشد	اما	روایت	گر	حکایت	تلخی	

است.	تلخ	تر	از	قهره	های	تلخی	است	که	با	شکر	هم	شیرین	نمی	شوند.
در	پایان	باید	گفت	قطعا		در	دنیای	امروز،	بخش	خدمات	در	کنار	صنعت	و	کشاورزی،	
روز	به	روز	در	حال	رشد	است	و	حتی	در	کشور	شهره	به	صنعت	چون	آلمان	هم	حجم	
بخش	خدمات	بزرگتر	از	بخش	صنعت	شده	است	اما	آنها	به	هیچ	وجه		از	بخش	صنعت	و	

تولید	چشم	پوشی	نکرد	کاری	که	به	نظر	می	رسد	ما	آن	را	انجام	داده		ایم.	

حجت الاسلام ناصر قوامی: 

اظهارات جناحی باعث 
دوری مردم از نمازجمعه شده است 

یک	نماینده	سابق	مجلس	شورای	اسلامی	معتقد	است	اظهارات	جناحی	و	گروهی	از	
تریبون	نمازجمعه	باعث	دوری	مردم	از	این	فریضه	معنوی	شده	است.	

حجت	الاسلام	ناصر	قوامی	از	نمایندگان	دوره	ششم	مجلس	شورای	اسلامی	با	انتقاد	از	
جناحی	شدن	تریبون	های	نماز	جمعه	گفت:	موضع	گیری	های	نامناسب	ائمه	جمعه	موجب	
شده	است	نماز	جمعه	ها	نسبت	به	اوایل	انقلاب	خیلی	با	استقبال	مردم	مواجه	نشود.او	با	
ذکر	خاطره	ای	از	نماز	جمعه	های	قزوین	در	اوایل	پیروزی	انقلاب	اسلامی	افزود:	من	یادم	
هست	در	اوایل	انقلاب	وقتی	در	قزوین	نماز	جمعه	برگزار	می	شد	جمعیت	به	قدری	زیاد	بود	
که	خیابان	های	اطراف	مسجدالنبی	هم	پر	می	شدند.	به	جز	محوطه	و	حیاط،	مسجدالنبی	
راهروی	بسیار	پهن	و	طولانی	داشت	که	آنجا	هم	از	جمعیت	پر	می	شد.	بعد	از	راهرو،	مردم	
روی	پله	ها	می	نشستند	و	باقی	جمعیت	که	زیاد	هم	بودند	در	خیابان	نماز	می	خواندند.	من	
خودم	چند	بار	در	خیابان	به	امام		جمعه	اقتدا	کردم.قوامی	با	بیان	اینکه	»امروز	جمعیت	
قزوین	نسبت	به	اوایل	انقلاب	بیشتر	شده،	اما	جمعیت	شرکت	کننده	در	نماز	جمعه	بسیار	
کم	شده	است«		افزود:	اینها	نشانه	عدم	رضایت	مردم	است.	موضع	گیری	های	جناحی	
و	نادرست	ائمه		جمعه	باعث	شده	است	نماز	جمعه	ها	خلوت	شود.این	فعال	سیاسی	
اصلاح	طلب	تأکید	کرد:	ائمه	جمعه	نباید	وابسته	به	حزب،	گروه	و	دسته	باشند.	آنها	باید	به	
همه	مردم	با	یک	دید	نگاه	کنند	و	تریبون	نماز	جمعه	را	تریبون	جناح	خود	نکنند.	اگر	این	
اتفاق	بیفتد	قطعاً	نماز	جمعه	ها	رونق	بیشتری	پیدا	می	کنند.قوامی	در	ادامه	به	اظهارات	اخیر	
امام	جمعه	موقت	تهران	که	استفاده	از	تلگرام	را	بر	اساس	آیات	قرآن	حرام	اعلام	کرده	بود	
واکنش	نشان	داد	و	گفت:	متأسفانه	برخی	ائمه	جمعه	برای	اظهارات	خود	استدلال	ندارند.	
تطبیق	مصادیق	با	قرآن	و	آیه	ها	کار	بسیار	مشکل	و	دشواری	است.	بنابراین	سخنان	این	
امام	جمعه	اهداف	سیاسی	دارد.او	همچنین	در	ارزیابی	اش	از	اظهارات	امام	جمعه	مشهد	که	
رهبری	را	همه	کاره	ملت	دانسته	اند،	گفت:	اینکه	این	سخنان	چه	تأثیری	بر	استقبال	از	نماز	

جمعه	ها	دارد	یک	بحث	است	و	اینکه	چقدر	حرف	ایشان	درست	است	حرف	دیگری.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

در تصویب لوایح FATF منافع ملی
 ملاک عمل نظام قرار گیرد 

عضو	کمیسیون	اقتصادی	مجلس	شورای	اسلامی،	گفت:	نمی	شود	از	هم	اکنون	نتیجه	
تصویب	لوایح	FATF	را	در	مهلت	4	ماهه	پیش	بینی	کرد	ولی	می	توان	امیدوار	بود	آنچه	

منافع	ملی	کشور	اقتضا	می	کند	ملاک	عمل	همه	ارکان	نظام	قرار	گیرد.	
سیده	فاطمه	حسینی	با	اشاره	به	ضرورت	تصویب	لوایح	FATF،	افزود:	پیش	از	اینکه	
بحث	برجام	و	توافق	هسته	ای	مطرح	شود	در	مسیر	ارتباط	مالی،	بانکی	و	مبادالات	ما	با	
دیگر	کشورها	موانع	و	مشکلاتی	وجود	داشت.حسینی	اضافه	کرد:	بحث	با	سازمان	بین	
المللی	دولتی	شفافیت	مالی	)FATF(	از	قبل	وجود	داشته	و	ارتباطی	با	موضوع	برجام	و	
تحریم	ها	ندارد،	به	دلیل	اینکه	بر	اثر	تحریم	ها	روابط	مالی	و	مبادلات	بانکی	آنچنانی	با	دیگر	
کشورها	نداشتیم	یا	این	ارتباط	حداقلی	بود	ظهور	و	بروز	زیادی	نداشت.عضو	فراکسیون	
امید	مجلس	شورای	اسلامی	خاطر	نشان	کرد:	بعد	از	توافق	برنامه	جامع	مشترک	)برجام(	
بین	ایران	و	پنج	کشور،	موانع	FATF	عملا	خود	را	نشان	داد	و	به	بحث	روز	کشور	و	خارج	
از	کشور	تبدیل	شد.وی	ادامه	داد:	برای	سهولت	در	مبادلات	مالی	و	بانکی	همه	کشورها	به	
شکلی،	یا	در	گروه	های	منطقه	ای	FATF	یا	به	صورت	مستقیم	عضو	هستند،	کشورهای	
همسایه	ما	مانند	عراق،	افغانستان،	ترکیه	و	غیره	عضو	کنوانسیون	های	FATF	هستند.
نماینده	مردم	تهران،	ری،	شمیرانات	و	اسلام	شهر	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	اگر	دو	لایحه	
پالرمو	و	cft	تصویب	نشوند،	مبادلات	مالی	ایران	با	کشورهای	دوست	هم	به	مشکل	می	
خورد؟	خاطر	نشان	کرد:	اوایل	امسال	حساب	دانشجویان	ما	در	چین	بسته	شد	که	مربوط	
به	موضوع	FATF	و	لوایح	آن	بود.حسینی	یادآور	شد:	با	توجه	به	اینکه	FATF	به	شکل	
دوره	ای	پایبندی	کشورهای	عضو	به	تعهدات	مالی	و	بانکی	خود،	را	مورد	بررسی	و	ارزیابی	
قرار	می	دهد	و	میزان	صداقت	کشورها	را	در	اجرای	توصیه	های	42	گانه	رصد	می	شود،	
موارد	نقض	شده	را	به	آن	کشورها	اعلام	می	کند،	موضوع	بسته	شدن	حساب	دانشجویان	

ایرانی	در	چین	از	جمله	این	موارد	بود.

مهرداد بائوج لاهوتی :

مگر سال ۵۸ است که به مردم کوپن بدهیم
	یک	نماینده	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	کوپنی	کردن	یعنی	چه؟	مگر	در	سال	۵۸	
هستیم؟	آن	زمان	ها	کوپن	کاغذی	بود	حالا	هم	یک	کارت	دست	مردم	بدهیم	و	بگوییم	
در	صف	بایستید	روغن	و	گوشت	بگیرید!	این	کار	منطقی	نیست	و	فساد	ایجاد	می	کند.	

مهرداد	بائوج	لاهوتی	درباره	افزایش	حقوق	4۰۰	هزار	تومانی	که	در	صحن	مجلس	به	
تصویب	رسید	با	بیان	اینکه	اعتقاد	دارم	مجلس	نباید	به	افزایش	حقوق	رأی	می	داد،	گفت:	
قبل	از	این	طرح	پیشنهادی	مطرح	شد	که	از	پیشنهادی	که	در	صحن	رأی	آورد،	پخته	تر	
و	جالب	تر	بود.نماینده	مردم	لنگرود	در	مجلس	شورای	اسلامی	ادامه	داد:	در	طرحی	که	
پیشنهاد	شد	برای	افزایش	حقوق	حداقل	۵۰۰	هزار	تومان	و	حداکثر	یک	میلیون	تومان	
در	نظر	گرفته	شده	بود	که	اگر	ما	آن	را	تصویب	می	کردیم،	بسیار	بهتر	بود.به	گفته	وی	2۰	
درصد	افزایشی	که	برای	حقوق	ها	در	نظر	گرفته	شده	بود،	ممکن	بود	باعث	بی	عدالتی	شود.
وی	خاطرنشان	کرد:	برای	افزایش	4۰۰	هزارتومانی	هم	با	محدودیت	منابع	رو	به	رو	هستیم	
و	تامین	آن	ممکن	نیست	و	مشاهده	هم	کردیم	که	دولت	گفت	آن	را	اجرایی	نمی	کنم،	
البته	حرفش	درست	نیست	و	باید	انجام	دهد.وی	ادامه	داد:	دولت	می	گوید	من	3۵	هزار	
میلیارد	تومان	منابع	در	اختیار	دارم	که	اگر	بخواهم	آن	را	تقسیم	کنم	به	همه	نمی	رسد	در	
حالیکه	اگر	آن	پیشنهاد	کف	۵۰۰	هزار	تومان	و	سقف	یک	میلیون	تومان	رای	می	آورد	
علاوه	بر	خوب	بودن	قابلیت	اجرا	داشت.وی	درباره	اختصاص	کالابرگ	های	الکترونیکی	به	
کالاهای	اساسی	بیان	کرد:	درباره	کوپنی	کردن	باید	بگویم	که	نمایندگان	هم	متوجه	نشدند	
به	چه	چیزی	رأی	دادند.لاهوتی	ادامه	داد:	دولت	برای	تأمین	کالاهای	اساسی	۱4	هزار	
میلیارد	دلار	با	ارز	4	هزار	و	2۰۰	تومانی	در	نظر	گرفت	که	معادل	۵۰	هزار	میلیارد	تومان	
می	شود؛	همین	امر	سبب	می	شد	کالاها	به	خودی	خود	ارزان	شوند.	این	نماینده	مجلس	
شورای	اسلامی	گفت:	کوپنی	کردن	یعنی	چه؟	مگر	در	سال	۵۸	هستیم؟	آن	زمان	ها	
کوپن	کاغذی	بود	حالا	هم	یک	کارت	دست	مردم	بدهیم	و	بگوییم	در	صف	بایستید	روغن	

و	گوشت	بگیرید!	این	کار	منطقی	نیست	و	فساد	ایجاد	می	کند.

وزیر کار: 

مشکلات زنجیره ای
 سرمایه اجتماعی را تضعیف کرد 

وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	تصریح	کرد:	متاسفانه	مشکلات	به	طور	زنجیره	ای	
سرمایه	اجتماعی	را	تضعیف	کرده	است؛	بنابراین	باید	برای	انسجام	بهتر	و	بازگشت	سرمایه	

های	اجتماعی	تلاش	کنیم	و	شرایط	موجود	را	برای	مردم	توضیح	دهیم.	
محمد	شریعتمداری	دیروز	دیدار	با	اعضای	کانون	عالی	کارفرمایی	کشور	اضافه	کرد:	
ما	باید	شفاف	سازی	اطلاعات	را	در	نظر	قرار	دهیم	و	این	وزارتخانه	با	ایجاد	سامانه	هایی	
در	زمینه	بهزیستی،	کار	و	اشتغال،	کارآفرینی،	وام	اشتغال	روستایی	و	هزینه	کردهای	
شرکت	های	دولتی	بر	این	موضوع	تاکید	دارد.	شریعتمداری	جوانگرایی	و	بهره	گیری	از	
توان	اقوام	گوناگون	کشور	را	سبب	ایجاد	نشاط،	خلاقیت	و	نوآوری	دانست	که	می	تواند	
به	ارتقای	سرمایه	های	اجتماعی	کمک	کند.	وی	همچنین	صنعت	گردشگری	را	فرصت	
مهمی	برشمرد	که	بوم	گردی	در	روستاها	می	تواند	در	این	زمینه	بسیار	مفید	باشد.	وزیر	
تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	با	تاکید	بر	حمایت	از	اشتغال،	کارآفرینی	و	کارفرمایی	تصریح	
کرد:	کارفرمایان	خود	مولد	کارآفرینی	و	تولید	کارند	و	خود	نیز	باید	کارآفرین	باشند.وی	
ادامه	داد:	کشور	در	شرایط	خطیری	به	سر	می	برد؛	بنابراین	همه	اجزای	گوناگون	به	ویژه	
در	حوزه	های	اقتصادی	از	جمله	نظام	بانکی،	نظام	مالیاتی	و	غیره	باید	کمک	کنند	تا	
بتوانیم	به	اهداف	نظام	دست	یابیم.	وی	ادامه	داد:	در	شرایط	موجود	گسترش	نظام	مالیاتی	
با	شناسایی	مودیان	جدید،	صیانت	از	واحدهای	تولیدی	و	کاهش	نرخ	سود	تسهیلات	به	
صیانت	از	اشتغال	موجود	کمک	می	کند.	وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	تاکید	کرد	»هیچ	
گاه	احساس	جدایی	از	کانون	کارفرمایان	را	نداریم«.وی	تصریح	کرد:	این	کانون	در	بسیاری	
از	مسائل	کمک	کرده	،	حتی	در	مجامع	بین	المللی	می	تواند	به	وزارت	تعاون،کار	و	رفاه	

اجتماعی	و	کشور	کمک	و	از	اقدامات	ما	در	این	حوزه	دفاع	کنند	.	

معاون پارلمانی رییس جمهور :

دولت با استانی شدن انتخابات موافق است
معاون	پارلمانی	رییس	جمهور	تاکید	کرد	که	علی	رغم	نبود	موضوع	استانی	شدن	
انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	در	لایحه	جامع	انتخابات،	ولی	دولت	با	استانی	شدن	
انتخابات	موافق	است.حسینعلی	امیری	در	جلسه	علنی	دیروزمجلس	شورای	اسلامی	و	در	
جریان	بررسی	طرح	اصلاح	موادی	از	قانون	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی،	اظهار	کرد:	
لایحه	جامع	انتخابات	در	فرایند	کارشناسی	با	در	نظر	گرفتن	نظرات	صاحبنظران،	فعالان	
سیاسی	و	اجتماعی	تهیه	شده	است	که	در	این	باره	هم	جلسات	مشترکی	برگزار	گردیده	
است.	وی	ادامه		داد:	بعد	از	برگزاری	جلسات	و	استماع	نظر	صاحب	نظران	لایحه	جامع	در	
کمیسیون	سیاسی	و	دفاعی	دولت	تصویب	شد	که	این	موضوع	با	ابلاغ	سیاست	های	کلی	
انتخابات	توسط	مقام	معظم	رهبری	مقارن	گردید.	به	همین	دلیل	ما	مجددا	این	لایحه	را	
منطبق	با	سیاست	ها	بازنگری	کردیم	که	در	نهایت	به	مجلس	شورای	اسلامی	تقدیم	شد.

پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	حفظ	و	نشر	
آثار	حضرت	آیت	الله	العظمی	خامنه	ای	
جزئیات	بیشتری	از	دیدار	اعضای	هیات	
دولت	با	رهبر	انقلاب	منتشر	کرد	که	در	
تیر	ماه	۱397	انجام	شده	است.	در	این	
دیدار	ایشان	تاکید	کردند	مردم	را	درباره	

بسته	اروپایی	شرطی	نکنید.
به	گزارش	روز	دوشنبه	ایرنا	از	پایگاه	
آثار	 نشر	 و	 حفظ	 دفتر	 رسانی	 اطلاع	
حضرت	آیت	الله	العظمی	خامنه	ای،	متن	
بخش	هایی	از	بیانات	رهبر	معظم	انقلاب	

اسلامی	به	شرح	زیر	است:	
»کار	را	در	محدوده		مقدورات	کشور	
با	جدیت	دنبال	بکنید؛	منتظر	این	و	آن	
نباشید.	ما	یک	روز	مشکل	اقتصادی	کشور	
را	موکول	کردیم	به	برجام،	]اما[	برجام	
را	 ما	 اقتصادی	کشور	 نتوانست	مشکل	
برطرف	کند	و	به	ما	کمک	قابل	توجهی	
بکند	و	نتیجه	این	شد	که	مردم	نسبت	
آن	 وقتی	 که	 شدند،	 شرطی	 برجام	 به	
بابا)رییس	جمهور	آمریکا(	می	خواهد	از	
برجام	خارج	بشود،	تا	مدتی	که	او	میگوید	
خارج	می	شوم،	ما	همین	طور	دچار	تلاطم	
در	بازار	خواهیم	بود؛	ما	شرطی	شده	ایم	
دیگر،	مردم	را	ما	شرطی	کرده	ایم.	حالا	هم	
»بسته	ی	اروپایی«؛	مردم	را	درباره		بسته	
اروپایی	ها	 البته	 نکنید.	 شرطی	 اروپایی	
چهارتا!	 چشمشان	 ناچارند،	 مجبورند،	

بایستی	بگویند	چگونه	خواهند	توانست	
از	منافع	ما	دفاع	کنند	-که	اسمش	همان	
موضوعات	 را	جزو	 این	 اما	 است-	 بسته	
اصلی	کشور	قرار	ندهید؛	بسته		اروپایی	
بیاید،	نیاید.	ما	کارهایی	در	کشور	داریم،	
مقدوراتی	در	کشور	داریم،	این	مقدورات	
این	 دنبال	 کند؛	 پیدا	 تحقق	 بایستی	
مقدورات	بروید؛	گره	نزنید	بهبود	اقتصاد	
کشور	را	به	چیزی	که	از	اختیار	ما	خارج	
است.آنها	هم	البته	در	همین	زمینه	دارند	
بدجنسی	می	کنند	-البته	من	نمی	خواهم	
درباره	این	بسته	اروپایی	و	اروپا	و	مانند	اینها	
وارد	بشوم،	وَالّا	آنجا	هم	حرف	زیاد	است-	و	
من	به	آقای	رئیس	جمهور	هم	گفتم	که	
اینها	همان	نوامبری	را	که	از	اول	گفتند،	

همان	را	دارند	دنبال	می	کنند	-که	تا	نوامبر	
ادامه	بدهند-	بعد	که	همه	چیز	تثبیت	شد	
و	تحریمها	جا	افتاد،	بعد	یک	چیزکی	مثلًا	
بدهند	یا	ندهند.	دنبال	این	هستند	و	این،	
خباثت	اینها	است.	در	روزنامه	خواندم	که	
ترامپ	گفته	که	من	می	خواستم	به	ترزا	
مِی)نخست	وزیر	انگلیس(	سفارش	کنم	
راجع	به	سخت	گیری	نسبت	به	ایران،	]اما[	
او	به	من	سفارش	کرد	درباره		سخت	گیری	
راجع	به	ایران!	اینها	این	]جور[	هستند	
دیگر.	آن	وقت	تلفن	می	زند	به	آقای	دکتر	
روحانی	و	اظهار	ارادت	و	اخلاص	هم	به	
ایشان	می	کند.	اینها	را	بایستی	این	جوری	
و	با	این	چشم	نگاه	کرد؛	اینها	بدند،	اینها	
خیلی	بدند.	بنده	یک	سینه	حرف	دارم	در	

	ـنه	به	خاطر	سیاستهای	 زمینه		اروپایی	ها	ـ
	ـبه	خاطر	ذات	خبیثی	که	 امروزشان		ـ
حکومتهای	اروپایی	در	طول	این	چند	قرن	
از	خودشان	نشان	داده	اند؛	خیلی	حرف	
نمی	خواهیم	 است،	 زیاد	 اینجا	 گفتنی	
حالا	وارد	آن	مسائل	بشویم.	به	هر	حال،	
اقتصاد	کشور	را	به	بسته	اروپایی	موکول	
نکنید.	بیاییم	کارهایی	ما	داریم	در	داخل	
کشور،	اینها	را	باید	انجام	بدهیم.	آنها	هم	
آن	کار	]خودشان[	 بایستی	حتماً	 البته	
را	بکنند	منتها	ما	مشکلاتمان	را	به	آن	

]بسته[	موکول	نکنیم.
من	البته	می	گویم	ارتباطات	باید	حفظ	
بشود؛	دوستانی	که	با	من	مرتبط	بوده	اند	
در	این	سالهای	متمادی،	می	دانند	که	
عقیده		من	در	زمینه	ارتباطات	دیپلماسی	
روزبه	روز	 باید	 ارتباطات	 که	 است	 این	
تقویت	بشود	و	توسعه	پیدا	کند	و	فعلیّت	
پیدا	کند	و	گسترش	پیدا	کند؛	عقیده	من	
این	است.	عقیده		من	کنار	رفتن	و	قطع	
کردن	و	مانند	اینها	نیست؛	جز	در	یک	
موارد	معدودی	مثل	آمریکا،	در	غیر	این	
موارد	عقیده	ام	این	نیست؛	رابطه	با	شرق	
تقویت	بشود،	با	غرب	تقویت	بشود؛	هر	
چه	می	توانیم	تحرک	عملیاتی	و	هدفمند	
دیپلماسی	بایستی	افزایش	پیدا	کند،	یعنی	
تحرک	دیپلماسی	کشور	باید	افزایش	پیدا	

کند؛	تحرک	هدفمند.«

مدیرکل	سیاسی	وزارت	کشور	گفت:	احراز	شایستگی	
فرمانداران	و	بخشداران	متناسب	با	ماهیت	و	ویژگی	های	
اختصاصی	منطقه	محل	ماموریت	در	کنار	تجربه	و	شاخص	
های	عمومی	و	اختصاصی	از	ملاک	های	مورد	نظر	وزارت	

کشور	در	انتخاب	فرمانداران	است.	
»حمید	ملانوری«	با	بیان	اینکه	فرایند	انتخاب	فرمانداران	
با	نهایت	دقت	و	در	کوتاهترین	زمان	ممکن	انجام	می	شود،	
گفت:	فرآیند	اجرایی	انتخاب	و	انتصاب	فرمانداران	به	گونه	
ای	است	که	فرد	پیشنهادی	برای	تصدی	پست	فرمانداری	
توسط	استاندار	به	معاونت	سیاسی	وزارت	کشور	معرفی	می	
شود	و	پس	از	تشکیل	پرونده	و	طی	مراحل	اداری	و	احراز	

صلاحیت	از	مراجع	ذی	صلاح،	اداره	کل	سیاسی	و	معاونت	
های	وزارت	کشور	با	فرد	پیشنهاد	شده	مصاحبه	می	کنند.

وی	افزود:	پس	از	تایید	نهایی	و	احراز	صلاحیت	فرد	
پیشنهادی،	حکم	وی	صادر	و	با	امضاء	وزیر	کشور،	این	فرد	به	

سمت	فرمانداری	منصوب	می	شود.
مدیرکل	سیاسی	وزارت	کشور	در	ادامه	تصریح	کرد:	
از	ابتدای	دی	ماه	تاکنون	احکام	29	نفر	از	فرمانداران	
صادر	شده	است	که	از	این	تعداد،	هفت	نفر	از	آنان	دارای	
سوابق	فرمانداری	و	22	نفر	از	فرمانداران	بدون	سابقه	و	
از	سایر	رده	های	مدیریتی	و	دارای	توان	انجام	وظایف	در	

این	زمینه	بودند.

ملانوری	همچنین	اظهار	کرد:	از	ابتدای	شروع	به	کار	
دولت	دوازدهم،	در	مجموع	تعداد	244	مورد	انتصاب	در	کل	
کشور	داشته	ایم	که	۸9	نفر	از	آنان	دارای	سوابق	فرمانداری	
بوده	و	۱۵۵	نفر	دیگر	برای	نخستین	بار	به	این	سمت	

منصوب	شده	اند.	
وی	ادامه	داد:	همچنین	با	توجه	به	تاکید	وزیر	کشور	
مبنی	بر	استفاده	از	نیروهای	درون	سازمانی،	از	ابتدای	دولت	
دوازدهم	از	مجموع	43۱	فرمانداری،	تعداد	۱44	از	آنان	از	
نیروهای	کادری	وزارت	کشور	هستند	و	تعداد	97	نفر	نیز	
خارج	از	سازمان	استفاده	شده	است	که	این	یعنی	۸7	درصد	
از	داخل	کادر	و	23	درصد	خارج	از	کادر	وزرات	کشور	است.

انتشار جزئیات بیشتری از دیدار تیرماه هیات دولت؛

رهبر انقلاب: مردم را نسبت به بسته اروپایی شرطی نکنید

مدیرکل سیاسی وزارت کشور: 

شایسته سالاری کلیدی ترین اصل در انتخاب فرمانداران است 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

وزیر	امور	خارجه		گفت	:در	دنیا	باید	
امور	 وزارت	 حرف	 که	 شود	 احساس	
و	حاکمیت	 خارجه	حرف	کل	کشور	
روابط	 مسئول	 وزارتخانه	 این	 و	 است	
خارجی	کل	کشور	است	نه	اینکه	هر	
دستگاهی	در	داخل	و	یا	خارج	از	دولت	
سیاست	خارجی	خودش	را	دارد	و	ما	
صرفا	مسئول	سیاست	خارجی	وزارت	

خارجه	هستیم.
دوشنبه	 روز	 ظریف	 جواد	 محمد	
در	جمع	صمیمی	کارکنان	وزارت	امور	
خارجه،	اظهار	داشت:	شعار	اول	مردم	
ما	در	انقلاب	استقلال	بود	که	بیشترین	
تبلور	آن	در	سیاست	خارجی	است	و	
وظیفه	وزارت	امور	خارجه	پاس	داشتن	
این	 و	حفظ	آن	است.	مسئول	حفظ	
استقلال	تک	تک	ما	هستیم	و	بار	آن	
که	 این	 بیان	 با	 ماست.وی	 دوش	 بر	
ابزار	وزارت	خارجه	»اعتماد«	است	که	
افزود:	 شود،	 می	 آن	 »اقتدار«	 موجب	
که	حرف	 احساس	شود	 باید	 دنیا	 در	
وزارت	امور	خارجه	حرف	کل	کشور	و	
حاکمیت	است	و	این	وزارتخانه	مسئول	
روابط	خارجی	کل	کشور	است	نه	اینکه	
هر	دستگاهی	در	داخل	و	یا	خارج	از	
دولت	سیاست	خارجی	خودش	را	دارد	
خارجی	 سیاست	 مسئول	 صرفا	 ما	 و	
وزارت	خارجه	هستیم.	در	آن	صورت	به	
وزارت	خارجه	نیازی	نیست،	به	همین	
دلیل	مقام	معظم	رهبری	بارها	فرموده	
دولت	 از	 نیمی	 وزارت	خارجه	 که	 اند	

است.
ظریف	خاطرنشان	کرد:	ابزار	وزارت	
خارجه	در	دفاع	از	منافع	ملی	و	حقوق	

مردم	آن	است	که	به	عنوان	سخنگوی	
کل	کشور	مقتدرانه	در	عرصه	بین	الملل	
حضور	داشته	باشیم.وی	با	بیان	این	که	
استعفای	بنده	صرفاً	برای	حفظ	شان	
و	اعتبار	وزارت	امور	خارجه	به	عنوان	
در	 ایران	 اسلامی	 جمهوری	 نماینده	
صحنه	بین	المللی	بود،	اظهار	داشت:	
جا	دارد	از	لطف	و	محبت	همه	مردم	
و	نمایندگان	آنها	در	مجلس،	همکاران	
عزیز،	نخبگان،	مقامات،	سردار	سلیمانی،	
ریاست	محترم	جمهوری	و	مقام	معظم	
کردند	سپاسگزاری	 لطف	 که	 رهبری	
کرد:	 تصریح	 امورخارجه	 وزیر	 کنم.	
که	 بپذیرد	 نمی	تواند	 وزارتخانه	 این	
در	صحنه	روابط	خارجی	غایب	باشد.	
دیگران	نباید	آن	را	مزاحم	تلقی	کنند	
و	ما	باید	کاری	کنیم	که	همه	باور	کنند	
که	حضور	وزارت	امور	خارجه	به	نفع	آنها	
و	دارای	ارزش	افزوده	بری	کار	هریک	از	

دستگاه	ها	است.
شکست	 گفت:	 ادامه	 در	 ظریف	
اجلاس	ورشو،	چهار	بار	شکست	آمریکا	
در	یک	سال	در	شورای	امنیت	و	سایر	
موفقیت	های	سال	های	اخیر	به	خوبی	
نشان	می	دهد	که	وزارت	امور	خارجه	با	
خودباوری	و	اعتماد	به	نفس	و	با	ورود	
اثر	 جهانی	 کارزارهای	 به	 جانبه	 همه	
گذار	است	و	ما	به	این	نقش	خود	با	قوت	

ادامه	خواهیم	داد.

* در هیچ زمینه ای وابسته به 
دیگران نیستیم 

وی	همچنین		در	نشست	بررسی	
تحولات	منطقه	ای	و	تاثیر	آن	بر	امنیت	

دانشگاه	 در	 ایران	 اسلامی	 جمهوری	
فرماندهی	و	ستاد	ارتش،	اقتدار	کشور	
را	مدیون	مردم	ایران	دانست	و	افزود:	
به	لطف	خدا	و	برکت	مردم	سرافراز	و	
حضور	مقتدرانه	نیروهای	مسلح،	چهل	

سالگی	انقلاب	را	جشن	گرفتیم.	
وی	یادآور	شد:	حضور	پررنگ	مردم	
در	راهپیمایی	22	بهمن	نشان	داد	که	
با	وجود	مشکلات	اقتصادی	و	معیشتی	
و	 انقلاب	 پای	 همچنان	 ایران	 ملت	

دستاوردهای	آن	ایستاده	اند.
رییس	دستگاه	دیپلماسی	تصریح	
کرد:	دشمنان	معتقد	بودند	که	ما	4۰	
این	 دید،	 نخواهیم	 را	 انقلاب	 سالگی	
نیز	 ابتدا	 از	همان	 است	که	 در	حالی	
در	 سعی	 جنگ	 آتش	 برافروختن	 با	
براندازی	انقلاب	داشتند	و	معتقد	بودند	
تجربه	 را	 خود	 سالگی	 دو	 انقلاب	 که	

نخواهد	کرد.
را	 انقلاب	 این	 آنچه	 افزود:	 ظریف	
اقتداری	در	دنیا	نگه	داشته	 با	چنین	
این	 بر	 استقلال	آن	و	پافشاری	مردم	
استقلال	بوده	است.	دستاوردی	که	بعد	
از	سال	ها	استعمار	قدرت	های	جهانی	
در	ایران	به	وجود	آمد.وی،	امنیت	کشور	
را	درون	زا	توصیف	کرد	و	گفت:	ترامپ	
بارها	کشورهای	منطقه	را	تحقیر	کرده	
و	امنیت	آنها	را	به	خاطر	وجود	آمریکا	
می	داند	این	در	حالی	است	که	کشور	
ما	بدون	وابستگی	به	دیگران	و	با	تکیه	
بر	داخل	کشور	امنیت	مثال	زدنی	را	در	

منطقه	به	وجود	آورده	است.
وی	اظهارداشت:	ما	به	لطف	انقلاب	
اسلامی	در	هیچ	زمینه	ای	وابسته	به	

دیگران	نیستیم	و	به	همین	دلیل	سلطه	
گری	را	نخواهیم	پذیرفت	در	حالی	که	

سلطه	طلب	نیز	نیستیم.
وزیر	امور	خارجه	خاطرنشان	کرد:	
ما	براساس	آیات	قرآن	اصالتا	نخواهیم	
پذیرفت	که	شخص	یا	قدرت	دیگری	به	

عنوان	سرپرست	و	بالا	دست	ما	باشد.
ساخت	موشک	تنها	یک	نمونه	از	

پیشرفت	های	ایران	است	
	ظریف	تصریح	کرد:	در	دنیا	اتفاق	
نادری	رخ	داده	است	و	جهان	پساغربی	
نوعی	سلطه	گری	 به	 و	 شکل	گرفته	
در	دنیا	به	پایان	رسیده	است	به	عنوان	
مثال،	رییس	جمهوری	آمریکا	گفت	ما	
با	چراغ	 تریلیون	دلار	 با	هزینه	هفت	
خاموش	به	عراق	سفر	می	کنیم	و	دلیل	
این	چیزی	جز	پایان	سلطه	آمریکا	بر	

جهان	نیست.
دلیل	 گفت:	 همچنین	 ظریف	
از	 برخی	 و	 آمریکا	 عصبانیت	
که	 است	 این	 غربی	 کشورهای	
بر	 اتکا	 با	 خودمان	 را	 موشک	 ما	
به	 و	 متخصصین	داخلی	می	سازیم	

آنها	وابسته	نیستیم.
که	 این	 بیان	 با	 خارجه	 امور	 وزیر	
زمانی	که	ما	برای	دفاع	از	حریم	کشور	
نیازمند	موشک	برای	دفاع	بودیم	هیچ	
کشوری	به	ما	موشک	نداد،	گفت:	باید	
گفت	فقط	در	زمینه	موشک	نیست	که	
ما	به	این	حد	از	پیشرفت	رسیده	ایم،	
متخصصین	ایرانی	هرکجا	در	تنگنا	قرار	
گرفتند	آن	را	به	فرصتی	برای	پیشرفت	
تبدیل	کرده	اند	و	ساخت	موشک	تنها	

نمونه	ای	از	آن	است.

ظریف در جمع کارکنان وزارت خارجه: 

حرف وزارت خارجه باید حرف کل کشور و حاکمیت باشد

معاون	اول	رییس	جمهوری	با	یادآوری	این	که	در	
حال	حاضر	هیچ	دغدغه	و	موضوعی	مهمتر	از	اداره	کشور	
و	زندگی	مردم	نیست،	گفت:	ما	باید	به	خاطر	مردم	و	
کشورمان	هر	موضوعی	را	تحمل	کنیم	و	در	دل	خودمان	
نگهداریم،	به	همین	دلیل	است	که	من	اصرار	دارم	اکنون	
زمانی	است	که	ما	به	انسجام	و	وحدت	نیاز	داریم	و	زمانی	

است	که	باید	با	هم	باشیم.	
آیین	معارفه	 »اسحاق	جهانگیری«	عصر	دیروز	در	
معاونان	جدید	هماهنگی	و	نظارت	فرهنگی،	اجتماعی	
و	همکاری	های	منطقه	ای	معاون	هماهنگی	و	نظارت	
اقتصادی	و	زیربنایی	خود	با	اشاره	به	وضعیت	اقتصادی	
ایران،	اظهار	داشت:تعامل	اقتصاد	ما	با	دنیا	در	این	است	که	
بتوانیم	کالاهای	خود	را	صادر	کرده،	منابع	خارجی	بگیریم	
و	بتوانیم	از	فناوری	های	روز	استفاده	کنیم،	باید	بتوانیم	داد	
و	ستد	و	ارتباط	با	اقتصاد	دنیا	را	برقرار	کنیم.وی	همچنین	
خاطرنشان	کرد:	این	اقتصاد	را	نمی	توان	با	این	امتیازات	و	
شرایطی	که	دارد	در	داخل	ایران	حبس	کرد	و	اگر	آن	را	
حبس	کنیم	از	بین	می	رود.وی	افزود:	وقتی	اقتصاد	ایران	
دچار	مشکل	جدی	می	شود	که	ارتباط	آن	با	اقتصاد	دنیا	
قطع	شود.	ممکن	است	که	طراحی	آمریکایی	ها	این	باشد	
که	ارتباط	اقتصاد	ایران	با	اقتصاد	دنیا	قطع	شود،	اما	طراحی	
ما	نباید	این	باشد.	همه	هم	و	غم	ما	باید	این	باشد	که	
اقتصاد	ما	با	اقتصاد	دنیا	در	تعامل	باشد.معاون	اول	رییس	
جمهوری	تاکید	کرد:	تعامل	اقتصاد	ما	با	دنیا	در	این	است	
که	بتوانیم	کالاهای	خود	را	صادر	کرده،	منابع	خارجی	
بگیریم	و	بتوانیم	از	تکنولوژی	های	روز	استفاده	کنیم،	باید	
بتوانیم	داد	و	ستد	و	ارتباط	با	اقتصاد	دنیا	را	برقرار	کنیم.
جهانگیری	با	بیان	این	که	باید	تمام	زیربناهای	تعامل	با	
اقتصاد	فراهم	شود،	تصریح	کرد:	باید	فضای	اقتصادی	و	

سیاسی	خارجی	مناسب	را	ایجاد	کنیم.
* نظام بانکی ما باید با نظام بانکی دنیا ارتباط 

داشته باشد
وی	با	بیان	این	که	دشمنان	نمی	خواهند	تعامل	ایران	
با	اقتصاد	دنیا	اتفاق	بیفتد	اما	باید	این	کار	را	انجام	دهیم،	

گفت:	نظام	بانکی	ما	باید	با	نظام	بانکی	دنیا	ارتباط	داشته	
باشد	تا	وقتی	کالای	صادر	کننده	ما	بر	روی	کشتی	قرار	می	
گیرد،	اطمینان	داشته	باشد	که	پول	این	کالا	به	دستش	
می	رسد.	معاون	اول	رییس	جمهوری	تاکید	کرد:	هیچ	
طراحی	جز	نظام	بانکی	در	دنیا	برای	این	اطمینان	وجود	
ندارد،	فقط	نظام	بانکی	است	که	می	تواند	به	یک	تاجر	در	
پرداخت	پول	در	قبال	کالا	اطمینان	دهد.جهانگیری	با	بیان	
این	که	آمریکا	به	دنبال	قطع	ارتباط	بانکی	ما	با	دنیا	است،	
اظهار	داشت:	ما	ممکن	است	در	داخل	اختلاف	نظرهای	
اقتصادی	و	سیاسی	 اداره	کشور،	مسائل	 جدی	درباره	
داشته	باشیم،	اما	جای	این	موارد	انتخابات	است،	درموقع	
خودش	همه	از	عهده	همدیگر	بر	می	آییم.وی	اضافه	کرد:	
هیچکس	در	مقابل	دیگری	کم	نمی	آورد؛	وقت	آن	که	
برسد،	جواب	همه	حرف	هایی	که	زده	می	شود،	می	
توان	با	یک	جلسه	۵	داد،	آنقدر	قدر	مطلب	وجود	دارد	که	
فقط	کفایت	می	کند	که	آدم	اراده	کند	برای	جواب	دادن.
معاون	اول	رییس	جمهوری	گفت:	اگر	از	تمام	ظرفیت	
های	اقتصاد	و	از	نیروی	متخصص	انسانی	استفاده	شود	
فرصت	های	زیادی	برای	رشد	و	توسعه	اقتصادی	کشور	
و	حل	مشکلات	وجود	دارد.	ما	انصافا	در	همه	بخش	ها،	
نیروهای	انسانی	تحصیلکرده،	مدیر	و	متخصص	با	ظرفیت	

های	بسیار	بالایی	داریم.	
* اقتصاد ایران ریشه و بنیه و توانمندی دارد

معاون	اول	رییس	جمهوری	افزود:	برخی	اقتصاد	کشور	
را	نمی	شناسند،	ما	حتی	در	زمینه	طرح	های	بزرگ	و	
مهندسی	و	صنعتی	طراحی	اولیه،	و	ساخت	تجهیزات	
آمادگی	کامل	در	داخل	کشور	داریم؛	اقتصاد	ایران	اقتصاد	
با	بنیه	ای	است.	جهانگیری	اظهار	داشت:	اینکه	آمریکایی	
ها	فکر	می	کنند	اقتصاد	ما	را	تحریم	و	منجر	به	فروپاشی	
آن	می	شوند	چرا	که	با	4	کشور	دیگر	این	کار	را	انجام	داده	
اند،	به	نظر	آنها	اقتصاد	ایران	نیز	آن	ضعف	ها	را	دارد	و	می	
توانند	آن	را	متلاشی	کنند،	اما	اقتصاد	ایران	ریشه	و	بنیه	
و	توانمندی	دارد.	معاون	اول	رییس	جمهوری	اضافه	کرد:	
البته	ممکن	است	به	دلیل	شوکی	که	به	آن	وارد	می	شود،	

در	گوشه	ای	از	آن	حرکت	نامطلوبی	دیده	شود	اما	اقتصاد	
ایران	به	دلیل	ظرفیت	های	درونی	خود	می	تواند	روی	پای	
خود	بایستد.	جهانگیری	با	بیان	اینکه	ما	باید	برنامه	ریزی	
و	تلاش	کنیم	تا	ظرفیت	های	درون	زای	اقتصادی	کشور	
را	شکوفا	کنیم،	ادامه	داد:	ویژگی	دوم	اقتصاد	ما	برونگرایی	
و	تعامل	با	دنیاست،	اقتصاد	ما	با	تمام	امتیازات	و	شرایطی	
که	دارد	اصلا	نمی	تواند	در	داخل	ایران	حبس	شود،	اگر	
حبس	شود	حتما	از	بین	می	رود،	اقتصاد	ما	زمانی	دچار	
مشکل	جدی	می	شود	که	کاری	کنیم	ارتباط	ما	با	اقتصاد	
دنیا	قطع	شود.	معاون	اول	رییس	جمهوری	یادآور	شد:	
اگر	آمریکایی	ها	تلاش	می	کنند	که	ارتباط	اقتصادی	ما	با	
دنیا	قطع	شود	ما	باید	برعکس	آن	تلاش	کنیم	اقتصاد	ما	با	

اقتصاد	دنیا	در	تعامل	باشد.	
* تصویب و تایید لوایح اف ای تی اف نیاز و 

دغدغه کشور است 
جهانگیری	افزود:	این	چه	حرفی	است	اگر	کسی	گفت	
این	لوایح	تصویب	بشود	خیانت	به	کشور	است.	شما	یک	نفر	
فعال	اقتصادی	و	صاحبنظر	در	کشور	پیدا	کنید	که	با	دنیا	
صادرات،	واردات	داشته	باشد	و	معتقد	باشد	بدون	این	نوع	
تعاملات	بانکی	با	دنیا	می	تواند	کار	اقتصادی	انجام	دهد،	اگر	
یک	نفر	پیدا	شد	ما	نظر	وی	را	قبول	خواهیم	داشت.	معاون	
اول	رییس	جمهوری	یادآور	شد:	اگر	بر	تصویب	و	تایید	لوایح	
اف	ای	تی	اف	تاکید	می	شود	چون	نیاز	و	دغدغه	کشور	است	
که	باید	انجام	شود	نه	اینکه	صورت	مساله	را	پاک	کنیم	و	
بگوییم	به	این	لوایح	نیاز	نداریم،	کسانی	که	در	صحنه	هستند	
و	در	میدان	کار	حضور	دارند	اذعان	می	کنند	به	این	لوایح	
نیاز	است	تا	بتوانند	کار	کنند.	جهانگیری	افزود:	البته	برای	هر	
کاری	عوارضی	وجود	دارد،	باید	دور	هم	بنشینیم	و	در	مورد	
آن	گفت	و	گو	کنیم	و	مطمئن	شویم	و	به	همین	دلیل	این	
موارد	به	مراجع	مختلف	ارجاع	داده	شده	تا	دغدغه	های	خود	
را	بیان	کنند	و	راهکارهای	برطرف	کردن	دغدغه	آنها	را	پیدا	
کنیم،	تا	فرصت	کار	کردن	و	رفع	مشکلات	مردم	و	فعالان	
اقتصادی	این	موضوع	نباید	از	صحنه	حذف	شود.	و	بایستی	

اصل	باشد	ضمن	اینکه	دغدغه	ها	هم	دیده	شود.	

معاون اول رییس جمهوری:

هیچ دغدغه ای مهم تر از اداره کشور و زندگی مردم نیست 

سید عمار کلانتری *

مصطفی داننده
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اقتصادی

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس  تاکید کرد

جزییاتافزایشحقوقودستمزد
درسال۱3۹۸

یک عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس به مردم وعده داد: خیالتان راحت باشد 
که با افزایش حدود ۱۰ درصد حقوق و دستمزد، حقوقهای یک میلیون و ۲۵۰ هزار 
تومان حدود ۴۲ درصد، حقوق های کمتر از چهار میلیون تومان ۲۰ درصد، حقوقهای 
۵ تا ۸ میلیون تومان حدود ۲۰ درصد، حقوق های بیش از ۱۰ میلیون تومان ۱۰ درصد 
و حقوق هیات های علمی با معافیتهایی که در لایحه بودجه ۹۸ برای شان پیش بینی 
شد حدود ۱۵ درصد افزایش می یابد که البته با محاسبه ۴۰۰ هزار تومان افزایشِ حقوقِ 
ثابت پیش بینی شده، درصدهای افزایش حقوق بیشتر از اینها می شود. عباس گودرزی 
در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی به تبیین ابعاد مصوبه افزایش ۴۰۰ هزار 
تومانی و تا ۱۰ درصدی حقوق و دستمزد شاغلان و بازنشستگان لشکری و کشوری در 
سال ۱۳۹۸ پرداخت. نماینده مردم بروجرد در مجلس یادآور شد: مطابق مواد ۲۹ و 
۳۰ برنامه ششم توسعه، هماهنگی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان و شاغلان باید 
به نحوی انجام شود تا در مدت پنج سال فاصله حقوق ها بیش از ۲۰ درصد نباشد اما 
دولت در بند الف تبصره ۱۲ لایحه بودجه سال ۱۳۹۸ چه گفته بود؟ در بند لایحه ۴۵۰۰ 
میلیارد تومان را برای متناسب سازی حقوق بازنشستگان پیشنهاد داده بود و از سوی 
دیگر ۳۵۰۰۰ هزار میلیارد تومان برای افزایش ۲۰ درصدی حقوق و دستمزدها در نظر 
گرفته بود. وی بیان کرد: در صورت تصویب این پیشنهادات دولت دریافتی فردی که یک 
میلیون تومانی حقوق می گیرد، ۳۰۰ هزار تومان و دریافتی فردی که ۱۵ میلیون تومان 
حقوق می گیرد، سه میلیون تومان بود یعنی اگر تا سال جاری اختلاف کف و سقف 
حقوق کارکنان و مدیران دولت ۱۳.۵ میلیون تومان بود پس از تصویب این پیشنهاد به 

۱۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان می رسید.
به گفته عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس، تصویب پیشنهاد حقوق و دستمزد 
دولت را به منزله نقض مواد ۲۹ و ۳۰ برنامه ششم توسعه و افزایش شکاف طبقاطی 
دانست و افزود: مجلس برای جلوگیری از این مسئله دو عدد ۴۵۰۰ میلیارد تومان و 
۳۵۰۰۰ هزار میلیارد تومان را با هم جمع کرد سپس ۴۰۰ هزار تومان را به همه شاغلان و 
بازنشستگان لشکری و کشوری تخصیص داد و در عین حال دولت را مکلف کرد تا علاوه 
بر این عدد تا ۱۰ درصد حقوق و دستمزد شاغلان و بازنشستگان لشکری و کشوری 
را افزایش دهد. گودرزی منبع مالی تامین افزایش تا ۱۰ درصدی حقوق شاغلان و 
بازنشستگان لشکری و کشوری را ۱۵.۵ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: طبق 
مصوبه مجلس، دولت مکلف است حقوق  و دستمزد را تا ۱۰ درصد افزایش دهد و عدالت 
را رعایت کند. نماینده مردم بروجرد در مجلس به مردم وعده داد: خیالتان راحت باشد 
که با افزایش حدود ۱۰ درصد حقوق و دستمزد، حقوقهای یک میلیون و ۲۵۰ هزار 
تومان حدود ۴۲ درصد، حقوق های کمتر از چهار میلیون تومان ۲۰ درصد،  حقوق های 
۵ تا ۸ میلیون تومان حدود ۲۰ درصد، حقوق های بیش از ۱۰ میلیون تومان ۱۰ درصد 
و حقوق هیات های علمی با معافیت هایی که در لایحه بودجه ۹۸ برای شان پیش بینی 
شد حدود ۱۵ درصد افزایش می یابد که البته با محاسبه ۴۰۰ هزار تومان افزایشِ حقوقِ 
ثابت پیش بینی شده، درصدهای افزایش حقوق بیشتر از اینها می شود. گودرزی متذکر 
شد: شایسته نیست کارگری که کمتر از ۱.۵ میلیون تومان در ماه درآمد دارد و فردی که 
۱۵ میلیون تومان درآمد دارد به طور مساوی ۲۰ درصد افزایش حقوق داشته باشند. این 

مسئله خلاف عدالت است.
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با انتقاد از عملکرد هیات رییسه مجلس در 
دیر اعلام وصول کردن لایحه اصلاح قانون انتخابات مجلس، گفت: لایحه دولت را که 
جامع تر از طرح مجلس است را دیر اعلام وصول کردید تا طرح مجلس در دستورکار 
قرار گیرد در حالی که این طرح اشکالات متعددی دارد که یکی از آنها کاهش مشارکت 

عمومی در انتخابات مجلس است.

رئیس مرکز امور اجتماعی منابع آب و انرژی وزارت نیرو:

بحرانآببادستورحلنمیشود

رئیس مرکز امور اجتماعی منابع آب و انرژی وزارت نیرو با بیان اینکه بحران آب با دستور 
از بالا حل نمی شود، گفت: با ساختارسازی، سازه های آب بیشتری در کشور تولید نمی 

شود بلکه عمق فاجعه را زیادتر خواهد کرد.
محمد فاضلی روز دوشنبه در همایش ملی بزرگداشت آب در محل اتاق بازرگانی 
ایران افزود: ورود قدرت به مسائل مربوط به آب فاجعه به بارآورده است، باید برای حل 
مشکلات این بخش دست و پای قدرت را چید.  فاضلی ادامه داد: اکنون دوران تامین 
آب گذشته است و نمی توان آب بیشتری در کشور تولید کرد اگرچه مطالعه برای تامین 
آب از روش هایی مانند انتقال آب دریاها و باروری ابرها ادامه دارد.  رئیس مرکز امور 
اجتماعی منابع آب و انرژی وزارت نیرو گفت: مجموع آبی که می توان از روش های فوق 
تامین کرد به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید که با توجه به میزان مصرف، جوابگوی 
نیازها نیست.  وی تاکید کرد: نباید دنبال تحول عظیمی در بخش تامین آب کشور بود، 
بلکه باید به فکر اصلاح اساسی در ساز و کارهای مصرف بود تا مدیریت بهتری بر منابع 
موجود آب اعمال شود.  فاضلی گفت: این سازوکارها اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و 

فرهنگی هستند و چاره ای جز اصلاح آنها نیست. 
این مقام مسئول در وزارت نیرو ادامه داد: باید با روش های درست، مسائل اقتصادی 
آب را اصلاح کرد اینکه تصور شود می توان تنها با نصیحت مردم را قانع کرد کافی نیست. 
بازار  و  به بخش کشاورزی  توجه  بدون  آب  تعرفه  برای اصلاح  به گفته وی، تلاش 
کشاورزی و نیز بدون توجه به زندگی مردم ممکن نخواهد بود باید برای این موضوع همه 
ابعاد در نظر گرفته شود.  فاضلی ورود قدرت به بخش آب را زیانبار دانست و ادامه داد: 
باید برای محدود کردن قدرت در این بخش اقدام کرد و در عین حال با گفت و گو و تعامل 

مسائل را حل کرد. 
رئیس مرکز امور اجتماعی منابع آب و انرژی وزارت نیرو خاطرنشان ساخت: اگر همه 
اصلاحات در ساز و کارها انجام شود اما فرهنگ و بینش مردم مورد غفلت قرار گیرد اتفاق 
خاصی در بخش بهینه سازی مصرف رخ نخواهد داد.  وی ادامه داد: بر همین اساس 
وزارت نیرو با ساخت فیلم و اطلاع رسانی همه جانبه مساله آب را تبدیل به یک مسئله 
اجتماعی ملی کرد اگرچه هنوز جای فعالیت بیشتری دارد.  فاضلی با بیان اینکه امروز 
مساله آب برای سیاستمداران روشن نیست و همچنان در یک تصور نادرست از منابع آبی 
به سر می برند گفت: باید برای حل این موضوع به گفت و گو پرداخت.  رئیس مرکز امور 
اجتماعی منابع آب و انرژی وزارت نیرو افزود: مرکز امور اجتماعی وزارت نیرو با هدف 
استفاده از نظرات همه فعالان و دست اندرکاران بخش آب راه اندازی شده است و این 
مرکز یک محل ارتباط بین حکومت و مردم است و انتظار می رود همه صاحب نظران در 
این مرکز حضور یافته و به تبادل افکار بپردازند تا راهکارهای مناسبی برای حل چالش ها 

یافته شود. 

یک عضو اتاق بازرگانی تهران:

درسیاستبازگرداندنکوپنتجدیدنظرشود
یک عضو اتاق بازرگانی تهران معتقد است همانطور که تجربه ماه های گذشته نیز نشان 
می دهد توزیع کالاهای اساسی به شکل سهمیه بندی نتیجه بخش نیست و باید در این 

سیاست تجدیدنظر شود.
فاطمه مقیمی اظهار کرد: متأسفانه از چند ماه قبل و همزمان با بالا رفتن قیمت 
گوشت در بازارهای داخلی بحث توزیع سهمیه بندی این کالا مطرح شد، موضوعی که 
پس از چند ماه پیگیری نه توانست نیاز بازار را پاسخ دهد و نه در برابر افزایش قیمت ها 
ابزار قابل اتکایی بود. به گفته وی، وقتی در سطح خرد امکان برقرار کردن نظم در 
بازارهای اقتصادی فراهم نشده قطعاً در سطح کلان و در رابطه با گروه کالاهای اساسی 

نیز فراهم نخواهد بود.
 این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه منابع دولت می تواند در حوزه های تأثیرگذار 
صرف شود، توضیح داد: موضوع برقرار کردن دوباره نظام کوپن دهی و تشکیل صف 
اقتصادی  اول مشکلات کلان تر  وهله  در  نیازشان  مورد  برای گرفتن کالاهای  مردم 
مانند آنچه تولیدکنندگان در ماه های گذشته با آن رو به رو بوده اند را برطرف نخواهد 
کرد. از سوی دیگر شأن مردم نیز به عنوان یکی از مهمترین ارزش های اجتماعی با 
تشکیل دوباره صف ها رعایت نخواهد شد و از این رو امیدوارم موضوعاتی که فعلًا در 
سطح پیشنهاد و طرح های اولیه مطرح می شوند، در آینده از سوی دولت حذف شده 
و سیاست ها تغییر کند. مقیمی ادامه داد: آنچه در این زمینه می تواند بیشترین کمک 
را به اقتصاد ایران بکند، تلاش برای تغییر در الگوی مصرف و بالا بردن بهره وری است. 
موضوعی که شاید در بسیاری از حوزه ها اقتصاد ایران نقش آفرینی در آنها را فراموش 

کرده است.
 وی خاطرنشان کرد: اگر منابعی که در حوزه های توزیعی صرف شده برای کاهش 
مصرف های بی مورد و افزایش بهره وری هزینه می شد، امروز نیاز کشور با واقعیت ها 
انطباق بیشتری داشت اما اگر توقع داشته باشیم که به جای پرداختن به مسائل 
ریشه ای، سیاست هایی همچون احیای سیستم توزیع کوپنی مشکلات ما را حل کند نه 

تنها امکان پذیر نیست که حتی مشکلات جدیدی نیز به وجود خواهند آورد.

سازوکار مالی حمایت از تبادلات تجاری با ایران )ساحات( چشم انداز عضویت 
کشورمان در گروه ویژه اقدام مالی و چگونگی انجام مبادلات مالی در شرایط تحریم، 
موضوعاتی است که این روزها به دغدغه اصلی شبکه بانکی کشور تبدیل شده است.

اعضای کانون بانک های ایرانی در اروپا دوازدهم اسفند ماه در ساختمان بانک 
کارآفرین در تهران گرد هم آمدند تا آخرین وضعیت استفاده از بستر بانکی برای تامین 

مایحتاج کشور را بررسی کنند.
این جلسه با حضور »حمید قنبری« مدیر اداره تامین اعتبارات ارزی، مدیران 
عامل بانک های ایرانی، »علی دیواندری« رئیس پژوهشکده پولی و بانکی و فعالان 
اقتصادی و مالی ایران در آلمان و نیز سفیر پیشین کشورمان در برلین، پشت درهای 

بسته برگزار شد تا اعضا بتوانند بدون »سانسور« به بیان دیدگاه های خود بپردازند.
علی  کارآفرین،»  بانک  مدیرعامل  تهرانفر«  »حمید  نشست،  این  اتمام  از  پس 
آلمان، »نادر مالکی« رئیس  ایران در  ماجدی« سفیر پیشین جمهوری اسلامی 
انجمن بین المللی بانکداران در آلمان و »سیاوش نقشینه« صاحب نظر پولی و بانکی 
و مدیرعامل بانک تجاری ایران و اروپا به پرسش های خبرنگاران ایرنا و ایسنا درباره 

آینده روابط بانکی با اروپا پاسخ گفتند.
* این نخستین جلسه ای است که بانکداران ایرانی در اروپا، در تهران برای 
مقابله با تحریم ها برگزار کرده اند؛ برآیند این جلسه چه بود و آیا درباره استفاده 

از اینستکس بحث شد؟
-مالکی: این جلسه فوق العاده ای بود؛ همانطور که می دانید حدود ۲ سال پیش 
انجمن بانک های ایران در اروپا با همکاری پژوهشکده پولی و بانکی و سفارت ایران 
در آلمان شکل گرفت؛ هدف از این کار در آن مقطع زمانی، این بود که یک صدای 

واحد اقتصادی بانکی بوجود بیاوریم.
تا آن زمان هر بانک برای خودش کار می کرد؛ زمانی که کار را شروع کردیم هنوز 
برجام وجود نداشت و حالا که آمریکا راه خودش را از برجام جدا کرده، فعالیت چنین 
سازمان هایی برای تامین کالاهای مورد نیاز کشور بیشتر می شود و بنابراین باید 

روابط بین بانک های ایرانی و اروپایی را تقویت کنیم.
تا به امروز اروپا در کنار ایران مانده و حاضر است با کشورمان کار کند؛ همین شرکت 
جدیدی که آلمان، انگلیس و فرانسه تشکیل داده اند) اینستکس( کار مهمی است؛ 
البته هر چیزی زمان می خواهد اما برای ما راه اندازی این کانال بسیار جالب بود و 

باید شبیه به آن را در ایران هم داشته باشیم که به هم وصل شوند.
باید گفت امور فضا نسبت به گذشته خیلی فرق می کند و مثبت تر شده است زیرا 
ایران موفق شده اروپا را از دست ندهد و همین که اروپا در کنار ایران است، خودش 

اثر مثبتی بر مسایل اقتصادی دارد.
* وزیر خارجه آلمان چندی پیش گفت که قرار نیست از بستر اینستکس 
کالاهای مشمول تحریم مبادله شود. آیا قرار است از طریق این کانال فقط 

کالاهای اساسی، غذایی و دارو تامین شود؟
- مالکی: هر شرکتی که شروع به کار می کند، برای ابتدای راه باید قدم هایی را 
بردارد؛ به نظر من کمی زود است که جواب چنین سوال هایی را بدهیم؛ مهم این 
است که دولت ایران یک شرکت و دولت های آلمان، فرانسه و انگلیس یک شرکت 
بوجود آورده اند و این خودش یک موفقیت بزرگ است ولی باید روی آن کار کرد؛ 

اینکه تا چه اندازه طول خواهد کشید، باید پیش برویم.
* در نهایت این کارها باید دستاورد اقتصادی هم داشته باشد.

- مالکی: این کانال را برای همین بوجود آورده اند؛ باید مثبت بیندیشیم.
-تهرانفر: از این منظر به موضوع نگاه کنیم که در آغاز راه هستیم و سقف یک 
میلیارد دلار فعلا برای کالاهای اساسی و کالاهایی است که تحت تحریم نیستند اما 
بالاخره این مجرا باید باز باشد که البته دوستان بانکی در داخل و خارج در تلاشند 
که کانال را فعال کنند؛ اگر این مجرا باز شود، حتی امکان گسترش آن به خارج از 

مرزهای اروپا نیز وجود خواهد داشت.
-نقشینه: باید بپذیریم که اینستکس بدون تردید گشایش هایی برای کشور به 
همراه دارد؛ میزان این گشایش بستگی به حیطه عمل و دامنه عمل آن دارد؛ اینکه 
آیا به تامین کالاهای بشر دوستانه محدود می شود یا اینکه می توانیم کالاهای مجاز 

صادراتی را هم در آن بگنجانیم بسیار مهم است.
از طرفی هم این مهم است که این حساب را چگونه تغذیه کنیم چون هر نوع 
تخصیص ارز از محل اینستکس بستگی به این دارد که ابتدا چگونه برایش موجودی 

درست کرده و از محل آن تخصیص ها را انجام دهیم.
در جلسه امروز مدیران بانک مرکزی گزارشی از اقدام های خود مبنی بر اینکه 
چگونه می خواهند گام به گام کارها را جلو ببرند، ارایه کردند. اول باید ببینند که گام 

اول چقدر تاثیرگذار خواهد بود و سپس کم کم آن را توسعه دهند.
اینکه آیا عملکرد اینستکس به سه کشور آلمان، فرانسه و انگلیس محدود می شود 

و یا کل اروپا را در برمی گیرد، پرسش هایی است که فاز به فاز قرار است جلوبرود.
* آخرین وضعیت بانک های ایرانی در اروپا پس از بازگشت تحریم های آمریکا 

چطور است؟
-نقشینه: در دوره پیشین تحریم ها، بانک های ایرانی در اروپا دچار یک سکته 
شدند و به ناچار با صرف هزینه های سنگین کادر آموزش دیده خودشان را ترخیص 
کردند؛ پس از برجام فوری خود را بازسازی کردند تا انجام معاملات را از سر گیرند 
و حتی به لحاظ سخت افزاری و نرم افزاری امروز توان لازم را دارند اما موضوعی 
که اکنون وجود دارد، به مسایل سیاسی باز می گردد که عملکرد اینها را کند کرده 
است. در برخی کشورها می توانند پرداخت هایی را انجام دهند و اعتبارات اسنادی 
گشایش دهند ولی در برخی کشورها و همچنین طرف هایی که با آمریکا کار می 
کنند؛ مشکلاتی وجود دارد. شرکت های بزرگ که بازار آمریکا را به ایران ترجیح نمی 
دهند هنوز با ایران کار می کنند اما برخی شرکت های بزرگ و متوسط فعلا دست نگه 

داشته اند که آینده چه می شود.
* در بیانیه راه اندازی اینستکس، یکی از خواسته های سه کشور اروپایی 
روشن شدن وضعیت ایران در گروه ویژه اقدام مالی )FATF( بود. این موضوع 

چقدر برای فعال شدن این کانال مالی اهمیت دارد؟
-نقشینه: یک بانک بدون آنکه کشورش تمام مراحل همکاری با گروه ویژه اقدام 
مالی را طی نکرده باشد، امکان فعالیت بین المللی ندارد؛ به شرایط الان نگان نکنید، 
اگر سه ماه دیگر ایران از فهرست خاکستری به لیست سیاه اف ای تی اف بگردد، 
باید دور همین روابط کارگزاری محدود را هم خط کشید. این موضوع به کل دنیا 
بر می گردد؛ هر کشوری که عضو این گروه نباشد، بانک های آن نمی توانند با دنیا 

کار کنند.
- تهرانفر: تصور غلط در کشور ما این است که اگر اف ای تی اف را نپذیریم دولت 
ها در مسیر تجارت سنگ اندازی می کنند در حالی که اصلا چنین نیست چون 
بانک ها تک به تک با یکدیگر کار می کنند و اصلا هم تحت فشار دولت های خود 

نیستند.
ما پس از برجام سفرهای زیادی برای توسعه روابط کارگزاری بانکی داشتیم؛ از 
کشورهای دیگر هم هیات های زیادی آمدند و حتی دولت ها هم راغب بودند که 
روابط بانکی به شرایط پیش از تحریم ها برگردند اما در نهایت این بانک بود که تصمیم 

می گرفت با ایران کار بکند یا نه.
اینکه فکر کنیم اگر اف ای تی اف را نپذیریم، دولت ها بر بانک های خود فشار 
می آورند که با ایران کار کنند، اصلا چین نیست چون بانک ها خصوصی هستند 
و خودشان درباره سرنوشت کاری خود تصمیم می گیرند و حتی اگر دولت ها آنها را 

تحت فشار قرار دهند، کار نمی کنند.
* پس با این اوصاف اگر عضو این گروه نشویم، ارتباط مالی ما با دنیا قطع می 

شود؟
- تهرانفر: یعنی ارتباطات مالی از کانال رسمی آن که همین بانک است، به هم می 

خورد و باید از طریق چمدانی و کوچه پس کوچه ها کارهایی کنیم.
* آیا بازگشت تحریم ها هزینه مبادلات مالی بانک های ایرانی را افزایش داده 

است؟
- نقشینه: این هزینه ها اصلا قابل مبادله نیست؛ هرقدر محدودیت ها بیشتر شود 
هزینه ها بالا می رود. در این شرایط خاص همه باید دست به دست هم دهند که 

مشکل حل شود.

باید بپذیریم که حجم اقتصاد زیرزمینی جهان یک هزار و ۸۵۰ میلیارد دلار است که 
فقط حدود ۵۵۰ تا ۶۰۰ میلیارد دلار آن به تجارت مواد مخدر بر می گردد؛ حالا همه 

می خواهند این میزان پول را از طریق شبکه بانکی تطهیر کنند.
اگر دنیا می خواهد به آرامش برسد، باید جلوی این مبادلات گرفته شود.

* منتقدان همکاری ایران با اف ای تی اف می گویند که با این کار هم اطلاعات 
ایران و هم حمایت از گروه های آزادیبخش برای دشمنان افشا می شود.

نقشینه: به این حرف ها کاری نداشته باشید؛ به این فکر کنید اف ای تی اف برای 
شفاف سازی در مبادلات ایجاد شده است پس ببینید چند کشور دنیا الزامات آن را 

پذیرفته اند و چند کشور نپذیرفته اند.
ایران باید تصمیم بگیرد که در بین گروه اندک و انگشت شمار کشورهایی قرار داشته 
باشد که خارج از اف ای تی اف هستند و یا اینکه می خواهد در جامعه بین المللی 

زندگی کند.
- تهرانفر: در مورد عضویت در کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی 
)پالرمو( هم می گویند که تنها هشت کشور آن را نپذیرفته اند که متاسفانه نام ایران 

هم در آن گروه قرار دارد.
افی ای تی اف ۴۰ توصیه دارد که هیچ کشوری همه این توصیه ها به طور کامل 
اجرا نکرده است؛ در قوانین بین المللی همه مقررات ۱۰۰ درصدر اجرا می شود بلکه 

اول کشورها کلیات را می پذیرند و تلاش می کنند تا بندهای آن را اجرا کنند.
* منتقدان می گویند عضویت اف ای تی اف منافع ملی را تهدید می کند

- نقشینه: این بستگی دارد که تعریف شما از منافع ملی چه باشد.
- تهرانفر: مخالفان اف ای تی اف می گویند که اگر عضو آن نشویم، عملیات بانکی 
با مشکل مواجه می شود در حالی که چنین نیست؛ این مشکل عمقی دارد که بانک 
ها در گام نخست آن هستند و بنابراین باید گفت کل کشور دچار مشکل می شود؛ 
برای نمونه اگر نتوانیم دارو وارد کنیم یا موادغذایی و مایحتاج کشور را تامین کنیم آیا 
اقتصاد کشور تحت تاثیر قرار نمی گیرد؟ وقتی می گوییم منافع ملی یعنی اگر عضو 

نشویم همین میزان فعالیت بانکی را هم نخواهیم داشت.
گاهی از برخی از اظهارنظرها تاسف می خورم؛ یکی از آقایان می گفت دولت های 
اروپایی بابت عضویت ایران در اف ای تی اف تضمین بدهند؛ در پاسخ باید گفت 
تاکنون به کدام کشور تضمین داده اند. در شرایطی که لیبی، افغانستان و عراق که 
تروریست ها در آنجا به شدت فعالند عضو اف ای تی اف شده اند، چرا ایران باید با این 

گروه همکاری نکند. این حرف ها بهانه است.
- ماجدی: حجم مبادلات ارزی کشور را با کمک هایی که انجام می شود، باید 
بسنجیم و ببینیم کدامیک اصل است. ایران سالی ۹۰ میلیارد دلار مبادلات تجاری 
دارد که شامل صادرات نفتی و غیرنفتی است؛ جواب روشن است که کدامیک را 

اصل کار قرار دهیم.
درباره اینستکس هم باید گفت وقتی مجموع سه کشور اروپایی عضو برجام با 
وجود مخالفت آمریکا ساز و کاری تعریف کرده و از آن حمایت سیاسی می کنند، 
خود اقدامی ارزشمند است زیرا بدون حمایت سیاسی این سه کشور محمدیت در 
عمل ایجاد می شود و لذا ابتدا وزن سیاسی آن را باید در نظر بگیرید و سپس وارد 

مباحث اجرایی شوید.
فراموش نکنیم این کار هم برای ما جدید است و هم برای اروپایی ها و لذا امری 
زمانبر است و باید به شکلی جلو رفت که دچار برجام مجدد نشود بنابراین بهتر است 

گام به گام و استوار به پیش رفت.
کانال های موجود ارتباطات مالی که همچنان هست و اینستکس به کانال های 
موجود اضافه می شود. در شرایط فعلی چون اروپا ما را تحریم نکرده است، آنچه مانع 
می شود، دولت ها نیستند بلکه می گویند باید مقررات ضد پولشویی باید رعایت 

شود، اگر شرکت یا بانک اروپایی بپذیرد که با ما کار کند، کار می کنند.
یعنی باید بین بخش حاکمیتی و دولت و بخش خصوصی بخاطر منافع تجاری 
تفکیک قائل شویم لذا وقتی دولت ها می آیند و سازوکار جدیدی ایجاد می کنند و 
شرکت ها را تشویق می کنند که با ایران کار کنند یعنی از آنها حمایت کرده اند و نفس 

همین کار در این شرایط ارزشمند است.
درهم تنیدگی اقتصاد جهانی طوری است که همانطور که برای ما بازدارند است، 
به همان نحو هم می تواند کمک کننده باشد. هم نباید انتظار زیادی داشت و هم 
نباید ناامید بود ولی در مجموع می شود گفت دریچه جدیدی باز می شود که باید 

به تدریج آن را بسط داد.
* آیا مبنای عملکرد این کانال مالی باید صادرات نفت ایران به اروپا باشد؟

- نقشینه: اگر مبنا را در این کانال نفتی قرار دهیم که به اروپا صادر می کنیم و 
حتی همه صادرات غیرنفتی که عمده آن پتروشیمی و محصولات معدنی است را 
بیفزاییم، باز هم تکافوی نیاز ما را نمی دهد چون ایتالیا، اسپانیا و یونان از ایران نفت 
می خرند و البته خیلی هم کم خریداری می کنند. مگر اینکه آنها را وادار کنیم نفت 
بیشتری بخرند یا بپذیرند که درآمد حاصل از فروش نفت به چین ، کانال اینستکس 

را تغذیه کند.
البته این کار هم سختی های خود را دارد چون به چین هم گفته شده که اگر از 
ایران نفت می خرید باید پولش را نگهداری کرده و کالا تحویل بدهی. اینها مسایلی 

است که باید روی آن کار کرد.
* در شرایط کنونی بانک ها برای روابط کارگزاری بسیاری از مقررات اف ای 
تی اف را رعایت می کنند. یعنی مقررات را رعایت می کنیم اما با پیوستن به 

آن مشکل داریم؟
- تهرانفر: وقتی با یک بانک در هر کشوری قرارداد کارگزاری منعقد می کنیم، یک 
پرسشنامه ۳۰۰ سوالی بین دو بانک تبادل می شود که باید به آنها که درباره تطبیق 
با مقررات ضد پولشویی است پاسخ دهیم؛ این تصور اشتباهی است که دولت ها می 
توانند به بانک های خود فشار بیاورند که با ایران کار کنند زیرا روابط کارگزاری بانک به 

بانک منعقد می شود و ارتباطی به دولت ها ندارد.
* به عنوان پرسش آخر، آیا حیات اینستکس به عضویت ایران در اف ای تی 

اف وابسته است و آیا ممکن است نتواند کارکرد خود را داشته باشد؟
- نقشینه: احتمال آن بسیار زیاد است.

فعالان بانکی اعلام کردند:

»ساحات« بدون پیوستن ایران به FATF کارایی ندارد

گزارش از حامد حیدری

»هیچ راهی غیر از این نداریم که قیمت ها واقعی شود، ما 
اکنون تنها داریم زمان را از دست می دهیم.« این را یکی از 
تهیه کنندگان بیانیه اقتصادی جمعی از محققان جوان کشور 
می گوید. نویسندگان این بیانیه چه می گویند و راهکار آن ها چه 

مزیتی نسبت به احیای کارت سوخت دارد؟
روز شنبه ۴۰ نفر از محققان کشور متنی را با عنوان »بیانیه 
کردند.  منتشر  کشور«  جوان  محققان  از  جمعی  اقتصادی 
تهیه کنندگان این نامه که اغلب در رشته های علوم اقتصادی 
تحصیل کرده اند، ریشه ناکامی در عدالت اقتصادی را مربوط 
به نوع سیاست حمایتی  می دانند و می گویند: در این ۴۰ سال 
شالوده  سیاست های حمایتی دولت، حمایت از مصرف کنندگان 
از طریق عرضه کالا با قیمت های یارانه ای و تعیین دستوری 
قیمت بوده است. تخمین های مختلف، یارانه  پنهان در قیمت 
حامل های انرژی را بین ۶۰۰ تا ۹۰۰ هزار میلیارد تومان در 
سال اعلام کرده اند که معادل روزی دو تا سه دلار یارانه پنهان 
برای هر ایرانی ا ست. این در حالی است که یارانه پنهان، یکسان 
توزیع نمی شود. ساکنان شهرهای بزرگ مثل تهران، چندین 
برابر حاشیه نشینان، کارگران ساده و روستاییان از یارانه پنهان 
بهره می برند. این افراد با بیان اینکه نتیجه  مستقیم قیمت های 
است،  عدالت خواهانه  آرمان های  از  ماندن  عقب  یارانه ای 
گفته اند حذف تدریجی یارانه پنهان حامل های انرژی و توزیع 
نقدی و یکسان عواید آن در جامعه به صورت درآمد پایه همگانی، 

مؤثرترین راه تحقّق عدالت اقتصادی  است.
*پیشنهاد تأسیس صندوق انرژی

در این بیانیه تأکید شده که درآمد پایه همگانی باید مستقل 
از بودجه بوده و تنها از محل اصلاح قیمت حامل های انرژی 
تأمین شود. تأسیس یک صندوق انرژی، با بهره مندی یکسان 
تک تک ایرانیان پیشنهاد می شود تا عواید ناشی از حذف یارانه 
پنهان در قیمت حامل های انرژی، وارد این صندوق انرژی شده 
و موجودی صندوق، به صورت هفتگی و یکسان، بین تک تک 

ایرانیان توزیع  شود.
نویسندگان بیانیه یاد شده همچنین گفته اند که حذف یارانه 
پنهان حامل های انرژی باید به صورت تدریجی و مستمر و تا 
رسیدن قیمت به هزینه فرصت صادرات ادامه یابد. تغییر ناگهانی 
به جامعه نمی دهد  را  الگوی مصرف  قیمت، فرصت اصلاح 
و رکودزاست. تعهد به حذف مستمر مداخلات قیمتی، افق 

بلندمدت را روشن می کند و مشوق بهینه سازی مصرف انرژی 
از  تغییر سیاست حمایتی  با  این، لازم است  بر  افزون  است. 
قیمت های یارانه ای به نظام درآمد پایه همگانی، فرآیند حذف 
تدریجی یارانه پنهان در سایر کالاها نیز آغاز شود تا از آن پس، 
حمایت از مصرف کنندگان بر مبنای افزایش بهینگی تولید و 

مصرف و از طریق نظارت بر کیفیت و رقابت صورت گیرد.
در این بیانیه همچنین ذکر شده که با حذف یارانه های پنهان، 
ممنوعیت های صادراتی و موانع وارداتی دیگر توجیهی نداشته 
و باید تجارت، تسهیل شود. تسهیل تجارت، تأکید بر کیفیت و 
رقابت، حذف دخالت های موردی و صلاحدیدی دولت و کنار 
گذاردن واردات یارانه ای به عنوان ابزار تنظیم بازار، مؤثرترین راه 

افزایش بهره وری و کاهش قاچاق و رانت است.
*نمونه کامل تر  طرحی تصویب نشده

این بیانیه را می توان نسخه جامع تر طرحی دانست که پیش از 
این برخی از نمایندگان مجلس در پی تصویب آن بودند. تقریباً 
یک ماه قبل بود که طرحی از سوی برخی نمایندگان مجلس 
ارائه شد که در چارچوب آن به هر ایرانی روزانه یک لیتر بنزین 
این  چارچوب  در  می خواستند  نویسندگان  اختصاص  یابد. 
طرح، دولت را موظف کنند که سهمیه بندی بنزین را بر مبنای 
هر ایرانی روزانه یک لیتر اعمال کند. همچنین وزارت نفت را 

موظف کنند سامانه بورس الکترونیک معاملات بنزین را ایجاد و 
امکان خرید و فروش بنزین مازاد بر نیاز شهروندان را فراهم کند.
همچنین گفته شد که در طرح یاد شده، جایگاه های سوخت 
موظف شوند بنزین مازاد بر نیاز افراد را بر اساس قیمت سامانه 
به فروش برسانند. احتمالًا منظور از قیمت سامانه نیز سازوکار 
تعیین قیمت به شکل آزاد و نزدیک به قیمت واقعی بنزین است.
این در حالی است که احمد امیرآبادی فراهانی، عضو هیأت  
رئیسه مجلس شورای اسلامی گفته بود: این طرح می گوید 
که ما برای هر ایرانی ۲۴ لیتر در ماه سهمیه بنزین به کارت 
سرپرست خانوار واریز می کنیم که زیرساخت های آن در بانک و 
شرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتی آماده شده و سرپرست 
فرصت دارد تا پایان ماه آن را مصرف کند که اگر چیزی از آن 
باقی ماند، زمانی که دولت می خواهد کارت شما را مجدد شارژ 
کند موظف است که قیمت آن را بر اساس ۹۰ درصد قیمت فوب 

خلیج فارس به حساب سرپرست واریز کند.
این در حالی است که غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه سال ۱۳۹۸ مجلس آب پاکی را روی دست 
همه ریخت و اعلام کرد: حدود ۴۰ پیشنهاد در خصوص قیمت 
سوخت و سهمیه بندی آن دریافت شده بود که هیچ کدام از 
پیشنهادات رأی نیاورد. نمایندگان مجلس به دلیل آثار تورمی که 

به دلیل افزایش قیمت و سهمیه بندی در جامعه ایجاد می شود، 
به هیچ یک از پیشنهادها رأی مثبت ندادند.

تاجگردون همچنین گفته که دولت اختیار دارد که اگر در سال 
۱۳۹۸ به جمع بندی برسد، اصلاحات خود را انجام دهد، اما 
در قانون بودجه سال ۱۳۹۸ تا آنجا که کمیسیون تلفیق تصمیم 
افزایش  و  سهمیه بندی  خصوص  در  مصوبه ای  هیچ  گرفته، 

قیمت بنزین وجود ندارد.
این جملات تاجگردون حاکی از این است که تغییر وضعیت 
پرداخت سوبسید حامل های انرژی با نارضایتی هایی مواجه 
خواهد بود و مجلس و دولت هیچ یک تمایلی ندارند تا این تغییر 

به نام آن ها تمام شود.
*کارت سوخت همان کوپن بندی است

علی سرزعیم، اقتصاددان و معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که از جمله تهیه کنندگان 
این بیانیه است، در گفت وگو با ایرناپلاس در این باره گفت: 
این از موارد عجیب در ایران است که اصلاح رویه ای که غلط 
بودنش مشخص است، اینقدر سخت و پیچیده می شود و طول 
می کشد. سرزعیم در رابطه با وضعیت قیمت گذاری حامل های 
انرژی اظهار کرد: برای کنترل مصرف یا باید قیمت ها را اصلاح 
کرد یا باید به نظام برنامه ریزی و مداخله روی آورد که کارت 
برای  تکنولوژی  از  واقع  در  مقوله می گنجد.  این  در  سوخت 

کوپن بندی استفاده شده و کارت سوخت همان کوپن است.
این اقتصاددان معتقد است: راهی غیر از آنچه اشاره کردم 
وجود ندارد؛ یا باید از مکانیزم بازار و قیمت های شناور استفاده 
کرد یا در بازار مداخله شده و از کوپن استفاده  شود. متأسفانه 
بیشتر افراد جسارت این را ندارند که از مکانیزم بازار استفاده 
کنند، در نتیجه گزینه استفاده از کوپن جذاب تر می شود، هر 

چند نام آن را کارت سوخت بگذاریم.
سرزعیم در رابطه با تحلیل خود از چرایی به تصویب نرسیدن 
طرح قبلی مجلس در این رابطه گفت: طبیعی است که در یک 
مجموعه بزرگ، عده ای از افراد هستند که می گویند چاره ای 
نیست و باید کاری انجام داد، عده  ای نیز می گویند کار سختی 
است و دردسر دارد، در نتیجه باید سعی کرد تا جای ممکن 
باید دید  انتها اظهار داشت:  پرهیز کرد. وی در  آن  انجام  از 
برایند قوا به کدام سمت می رود. هر چه شرایط وخیم تر شود، 
تصمیم گیری و انتخاب نیز در این رابطه راحت تر می شود. هیچ 
راهی غیر از این نداریم که قیمت ها واقعی شود، ما اکنون تنها 

داریم زمان را از دست می دهیم.

بیانیه محققان جوان و راهکاری برای حل معضل یارانه پنهان انرژی

واقعیشدنقیمتهایااحیایکارتسوخت؟
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حرفه ای گری، واژ ه ای تصنعی در ورزش ایران

موضوع این است که حرفه ای و حرفه ای گری در ورزش ایران، واژ ه هایی تصنعی و 
غیرواقعی هستند که کیلومترها با حقیقت ماجرا فاصله دارند. رفتار حرفه ای ورزشکاران 
در درجه اول ضامن تداوم حرفه آن هاست و رفتارهای ناپسند، نه تنها به باشگاه که به 

کلیت ورزش و انگاره آن آسیب می رساند.
در حدود چهار دهه پیش مقاله ای در یکی از مجلات انگلیسی منتشر شد که تیتر آن 
این بود:» اگر می خواهید اخلاق خود را درست کنید به سراغی چیزی غیر از ورزش 

بروید.«
ماجرا این است که واقعیت ورزش روز به روز با انتظارات و ایده آل های مطلوبی که در 
شعار به آن ها معتقد است، فاصله می گیرد و اگر روزی با شنیدن نام ورزشکار، به یاد 
ارزش های مثبتی نظیر پهلوانی، از خودگذشتگی، قدرت غلبه بر هوای نفس و مضامین 
این چنینی می افتادیم، امروز مدلول های دیگری در ذهنمان شکل می گیرند که 
متأسفانه از ایده آل ها و ارزش های مطلوب فاصله گرفته و در حال بازتاب دهی تصویری 
منفی در افکار عمومی است که مصداقش از آن طرف بام افتادن بوده و باز هم با واقعیت 

های ورزش ناهماهنگ و ناسازگار است.
این امر بدین معناست که رفتار نامطلوب یک ورزشکار و بویژه یک فوتبالیست آنقدر با 
جزئیات رسانه ای شده و از جنبه های مختلف مورد تحلیل و بررسی قرار می گیرد که 
گاهی یک یا تعداد محدودی ورزشکار یک تنه، وظیفه ساخت و جهت دهی افکار عمومی 
و از همه مهمتر وظیفه معناسازی نسبت به ادراک عمومی ورزشکار در جامعه ایرانی را به 
دوش می کشند. کافی است به این فکر کنید که برای شما یا دخترتان خواستگار آمده و 
تنها چیزی که از شغل خواستگار می دانید این است که او یک »فوتبالیست حرفه ای« 
است. واکنش اولیه ذهن و به عبارت دیگر خوانشی اولیه که از مواجه با این انگاره شکل 

می گیرد، محصول یک روز و دو روز نیست. 
همین انگاره کافی است تا شما حد اولیه فاصله اجتماعی خود را تعیین کنید. در اینجا 
قضاوتی در مورد خوب یا بد بودن این انگاره ندارم، اما نتایج مطالعات علمی نشان می 
دهد فاصله اجتماعی ادراک شده با چهره های ورزشی در حال افزایش است و این زنگ 
خطری برای قهرمانان ورزشی به مثابه الگوهای اجتماعی تأثیرگذار در زندگی هواداران و 

ورزش دوستان محسوب می شود. 
از مجموع این نکات می توان به یک گزاره و نتیجه گیری ساده رسید، اینکه قهرمانان 
ورزشی و بویژه کسانی که به چهره تبدیل شده و به محبوبیتی دست یافته اند، از 
باشگاه  و  قبال هواداران  در  تنها  نه  آنها  برخوردارند.  بیشتری  اجتماعی  مسئولیت 
هایشان، بلکه در قبال حرفه و کسانی که شاغل در حرفه هستند نیز مسئول اند و این 

مبنا و بنیان اساسی موضوع اخلاق حرفه ای است.
رفتار ناپسند و غیراخلاقی یک پزشک، فقط به خود او مربوط نمی شود بلکه شهرت 
و آبروی حرفه پزشکی را با خطر مواجه کرده و پیامدهایش از دایره یک فرد خاص و یک 
محدوده جغرافیایی مشخص خارج است. رفتار خشن و خارج از عرف یک فوتبالیست 
مشهور، می تواند دهها پدر را از فرستادن فرزندانشان به مدارس یا باشگاه های فوتبال 

منع کرده و حداقل آن ها را با تردید مواجه کند. 
نکته این است که هنوز ورزشکاران حرفه ای ما نسبت به ظرافت های اخلاق حرفه ای 
حوزه ورزش و اهمیت آن غافل هستند. دنیای حرفه ای ورزش در جهان توسعه یافته، 
این موضوع را به خوبی حل کرده و آن پیش بینی رفتارهای مورد انتظار از یک ورزشکار 
حرفه ای و درج دقیق، شفاف و غیرقابل تفسیر آن در قراردادهای آنهاست. دنیای حرفه 
ای حتی در مورد ساعت خواب ورزشکاران حرفه ای نیز تصمیم گرفته و استثنایی هم 

برای هیچ ستاره ای قائل نیست. 
موضوع این است که حرفه ای و حرفه ای گری در ورزش ایران، واژه هایی تصنعی و 
غیرواقعی هستند که کیلومترها با حقیقت ماجرا فاصله دارند. رفتار حرفه ای ورزشکاران 
در درجه اول ضامن تداوم حرفه آن هاست و رفتارهای ناپسند، نه تنها به باشگاه که 
به کلیت ورزش و انگاره آن آسیب می رساند. بر این اساس هرگز نباید به برخوردهای 
انضباطی و اخلاقی بسنده کرد و ضروری است با سیاستگذاری مناسب و به موقع وزارت 
ورزش و جوانان، روح اخلاق حرفه ای در قرارداد ورزشکاران جاری شده و پیشگیری 

بر مچ گیری غلبه کند. آن زمان است که احتمالا کمتر شاهد حاشیه ها خواهیم بود.
*پژوهشگر جامعه شناسی ورزش

بیژن طاهری:

الدحیل حتی یک بازیکن قطری هم ندارد
مربی تیم فوتبال استقلال گفت:الدحیل یک تیم قوی است که حتی یک بازیکن 

قطری هم ندارد ولی از طرف دیگر ما هم استقلال هستیم و تیم کوچکی نیستیم.
بیژن طاهری در خصوص آخرین شرایط تیم فوتبال استقلال قبل از بازی با الدحیل 
اظهار داشت: خوشبختانه شرایط خوبی داریم تا امروز دو جلسه اینجا تمرین کرده ایم و 

امیدواریم بازی خوبی مقابل نماینده کشور قطر به نمایش بگذاریم.
وی در خصوص اینکه استقلال در دو روز اخیر در زمین اختصاصی باشگاه الدحیل 
تمرین کرده است، گفت: خوشبختانه همه چیز رو به راه است و ما هم شرایط خوبی 
داریم. تمامی بازیکنان که با خود به قطر آورده ایم در شرایط جسمانی و روحی خوبی 

هستند وامیدوارم فردا شانس با ما یار باشد تا بتوانیم از این مسابقه برنده بیرون برویم.
مربی تیم استقلال در خصوص اینکه محرومیت منشا توسط کمیته اخلاق تاثیری 
روی روحیه این بازیکن داشته یا خیر، گفت: منشا روحیه قوی دارد و در این چند روز 
هم خوب کار کرده است. من مطمئن هستم کمیته انضباطی حق را به منشا می دهد 
چون حتما آنها هم متوجه شده اند اتفاق منشا برنامه ریزی شده بود و ما شک نداریم 
که او تبرئه خواهد شد. وی در خصوص اینکه تیم فوتبال الدحیل در بازی قبل ۶ گل 
به حریف خود زده و آیا این موضوع روی برنامه های استقلال تاثیری داشته یا خیر، 
گفت:الدحیل یک تیم قوی است که حتی یک بازیکن قطری هم ندارد. تمامی بازیکنان 
این تیم پاسپورت های کشورهای مختلف را دارند و در این چند روز که آن را بررسی کردیم 
متوجه شدیم که بازیکنانی از کشورهای عربی منطقه مثل مراکش و مصر در این تیم 
حضور دارند. ولی از طرف دیگر ما هم استقلال هستیم و تیم کوچکی نیستیم. اتفاق 
خاصی هم قرار نیست بیفتد، ما حریف دست و پا بسته ای نخواهیم بود و هر تیمی که 
خوب بازی کند برنده می شود. طاهری در خصوص بازی روز جمعه مقابل نفت مسجد 
سلیمان گفت: ما مشکلی برای این بازی نداریم تیمی که آماده است مطمئنا مشکلی 
نخواهد داشت ان شاالله از اینجا دست پر به تهران برمی گردیم و جمعه هم با یک روحیه 
خوب به مصاف حریف می رویم. از هواداران استقلال هم می خواهم در ورزشگاه آزادی 

حاضر شده تا در پایان مسابقه پیروزی را جشن بگیریم.
 

مسعود اقبالی: 

مثلث خارجی استقلال بی رحم و ایده آل است
یک کارشناس فوتبال گفت:  منشا، ایسما و پاتوسی یک مثلث تهاجمی، بی رحم و 

ایده آل برای استقلال هستند.
 مسعود اقبالی در مورد بازی روز سه شنبه استقلال با الدحیل قطر در لیگ قهرمانان 
آسیا گفت: من از الدحیل اطلاعات زیادی ندارم اما استقلال یکی از تیم های خوب 
فوتبال ایران است که اکنون روند رو به رشدی پیدا کرده و بازی هایش بسیار خوب و 
تهاجمی است. این تیم می تواند یکی از مدعیان اصلی قهرمانی در لیگ برتر باشد. شفر 
مربی با دانشی است که درک بسیار خوبی از مسائل تاکتیکی هم دارد. وی افزود: این 
استقلال در آسیا هم می تواند حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد. به خصوص با 
حضورپاتوسی، منشا و ایسما که یک مثلث خارجی بی رحم و هماهنگ را در استقلال 
تشکیل داده اند.استقلال با حضور همین بازیکنان خارجی توانسته در دور برگشت لیگ 
برتر بهتر از تیم های دیگر عمل کند. وی با اشاره به شرایط سخت لیگ قهرمانان آسیا 
گفت: اگرچه گفته می شود استقلال در گروه مرگ است اما بدون تعارف باید بگویم 
تیم های  زیادی روی  بسیار  فارس سرمایه گذاری های  تیم های عربی حاشیه خلیج 
باشگاهی خود کرده اند. بازیکنان و مربیان برجسته ای را جذب کرده اند و باشگاه های 
ایران در مقابل با آنها با مشکلات زیادی مواجه می شوند. با این حال استقلال می تواند 
مقابل الدحیل به پیروزی برسد. هرچند شانس تیم های ایرانی برای قهرمانی در لیگ 

قهرمانان آسیا هر سال به خاطر همین مسائلی که گفتم کمتر از قبل می شود.
 

درخشان:  اولین بازی همیشه سخت است

پرسپولیس می تواند دوباره فینالیست شود
سرمربی سابق پرسپولیس گفت: پرسپولیس دوباره می تواند به فینال لیگ قهرمانان 

آسیا برسد اما اولین بازی همیشه سخت است.
 حمید درخشان در مورد دیدار روز سه شنبه  پرسپولیس و پاختاکور ازبکستان در 
ورزشگاه آزادی گفت: بازی بسیار سختی است اولین بازی به ویژه در لیگ قهرمانان آسیا 
بسیار سخت است به خصوص اینکه همه تیم ها نسبت به گذشته تغییر کرده اند و حتی 

با خرید بازیکنان جدیدشان بهتر هم شده اند.
وی افزود:  پرسپولیس  هم بازیکنان جدیدی گرفته است و تغییراتی داشته و مهم این 
است در اولین بازی سهامتیاز را بگیرد شاید با اضافه شدن نفرات جدید اشکالی در کار 
تیمی  پرسپولیس  دیده شود اما  پرسپولیس  می تواند از سد پاختاکور ازبکستان بگذرد.
درخشان در مورد انتقادهایی که از نحوه بازی  پرسپولیس  می شود، گفت: به هر 
حال وقتی بازیکنان جدیدی به تیم اضافه می شود نیاز به زمان دارد تا به هماهنگی 
برسند وقتی شما پنج بازیکن به ترکیب تیم اضافه می کنید یعنی ۵۰ درصد ترکیب 
تیم را عوض کرده اید و نیاز به زمان بیشتری دارید. این بازیکنان با یکی دو بازی با هم 
هماهنگ نمی شوند. وی در مورد اینکه شاگردان برانکو می توانند دوباره به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا برسند، گفت:   پرسپولیس  توانایی فینالیست شدن دوباره در آسیا را دارد 
البته حریفان قدرتمندتر شده اند و از  پرسپولیس هم شناخت بیشتری دارند با این حال 

قهرمانی در آسیا کار آسانی نیست.

با تاکید بر اینکه افکار و عقاید رییس جمهور سابق را قبول ندارد

علی دایی: عمدا نخواستم احمدی نژاد را ببینم

در روزهای اخیر حرف و حدیث های زیادی درباره ماجرای همسفری علی دایی و 
محمود احمدی نژاد در پرواز جم به تهران مطرح شده است، اما سرمربی سابق تیم ملی 
ایران رسما تاکید دارد که شخصا و عمدا به گونه ای رفتار کرده که با محمود احمدی نژاد 

رودررو نشود.
او می گوید از شعار سیاستمداران بیزار است و اساساً افکار و عقاید رئیس جمهور سابق 

را قبول ندارد.
علی دایی در گفت وگو با ایسنا، درباره حواشی اخیر بازگشتش از شهر جم و همسفر 
شدن با محمود احمدی نژاد سخن گفت. او با صراحت تاکید کرد که علاقه ای نداشته با 
رئیس جمهوری سابق ایران رودررو شود و با او سلام و علیک کند. سرمربی تیم فوتبال 
سایپا در بخش دیگری از این گفت وگو با اشاره به قرار ندادن بازیکنانش در اختیار تیم 
ملی امید هم گفت: وقتی چهار بازیکن قرار است از تیمش به تیم ملی امید بروند و 
خودش به آنها نیاز دارد، چرا باید اجازه دهد بازیکنانش در اردوی تیم ملی امید حضور 

داشته باشند؟
متن کامل گفت وگوی خبرنگار ایسنا با علی دایی را در ادامه می خوانید.

* ابتدا درباره وضعیت تیم تان صبحت کنید. با استعفای رضا درویش خیلی ها 
انتظار داشتند مشکلات مالی باشگاه برطرف شود. آیا این اتفاق افتاده است؟

قرار است که مشکلات برطرف شود. با جدایی آقای درویش و آمدن آقای مدبر منتظر 
هستیم تا هر چه زودتر مشکلات مالی باشگاه برطرف شود تا با تمرکز کامل به کارمان 

ادامه دهیم.
* اخیراً خودتان هم جلسه ای با وزیر صنعت و معدن داشتید که خیلی ها تصور 
کردند این جلسه برای حل مشکلات مالی باشگاه است. آیا در آن جلسه درباره 

مشکلات مالی تیم هم صحبتی شد؟
آن جلسه دوستانه بود و درباره باشگاه سایپا صحبتی نکردیم. در این جلسه سعی 

کردیم درباره صنف خودمان و مشکلاتی که برای ورزشی ها پیش آمده صحبت کنیم.
شرایط واقعاً سخت است. ۵ تیم اول خودشان را خوب جدا کردند و کار ما بسیار 
سخت است اما ما سعی مان را می کنیم بهترین نتیجه را بگیریم. طی یک سال و نیم 
اخیر سرمایه گذاری خوبی روی جوانان مان انجام دادیم و امیدواریم با کمک آنها بتوانیم 
نتایج خوبی در لیگ بگیریم. سایپا قطعاً می توانند در سال های بعد با اتکا به این جوانان 

شرایط بسیار خوبی هم داشته باشد.
* این روزها اعتراضات به فشردگی لیگ بسیار زیاد شده است. آیا این فشردگی 

لیگ روی کار شما تأثیر می گذارد؟
متأسفانه طوری برنامه ریزی شده که بازی های ما فشرده شده است. الان هم که دو 

بازی عقب افتاده برابر پیکان و ذوب آهن داریم که این موضوع کار ما را سخت می کند.
* اردوی تیم ملی امید آغاز شده و شما بازیکنانتان را در اختیار تیم امید قرار 

ندادید. آیا علت خاصی داشت؟
بازیکنانم برای من بازی می کند و این همه سرمایه گذاری کردیم که از آنها استفاده 
کنیم. من نمی توانم بازیکنی که برای تیمم بازی می کند را به تیم ملی امید بدهم. 
من جوان ترین تیم لیگ برتر را دارم و اگر قرار باشد چهار بازیکن هم به تیم امید بدهم 
دیگر با کدام بازیکنان در لیگ بازی کنم؟ اگر ببینید، در همین بازی قبلی دو بازیکن 
امید ما برای مان فیکس بازی کردند. ابوالفضل جلالی و محمد سلطانی مهر برای ما 
فیکس بازی کردند و از امیرحسین حسین زاده هم استفاده کردم. من یک سوال دارم. 
چگونه می شود آقای کرانچار و تیم فنی شأن سلطانی مهر را خط زده اند و در اردوی 
قبلی دعوت نکردند اما وقتی من روی آنها کار می کنم و آمادشان می کنم و تیمم را بر 
اساس آنها میچینم دوباره به تیم ملی امید دعوت می شوند؟ این بازیکن در اردوهای 
قبلی اصلًا دعوت نمی شدند و وقتی هم از تیم ملی امید به تیم ما بازگشته بودند واقعاً 
شرایط بدی داشتند. ما روی جوانانمان کار کردیم تا آنها را به بهترین کیفیت برسانیم. 
من از شما می پرسم اصلًا پیش از این کسی ابوالفضل جلالی یا امیرحسین حسنی 
را می شناخت؟ چطور می شود تیم های دیگر بازیکنی که به آن احتیاج ندارند به تیم 
ملی امید می دهند اما من بازیکنی که از آن استفاده می کنم به تیم ملی امید بدهم؟ 
اصلًا چنین چیزی می شود؟ وقتی من چنین کاری کنم چطور از تیم من انتظار کسب 
نتیجه دارید. من یک سال و نیم روی این بازیکنان کار کردم و الان جایگاهی در تیم من 
پیدا کردند اما می گویند آنها را به تیم ملی امید بدهم. وقتی بروند و برگردند دوباره چه 

جایگاهی در تیم من خواهند داشت.؟
* البته مسؤولان فدراسیون فوتبال و تیم ملی امید تهدید کردند در صورت 
حضور نیافتن بازیکنانتان در تیم ملی امید آنها را محروم می کنند. نگران تبعات 

آن نیستند؟
محرومیت بازیکنانم؟ برای چه باید محروم کنند؟ مگر ما الان در فیفا دی هستیم؟ بر 
اساس چه قانونی می خواهند محروم کنند. مگر با زور می شود کاری انجام داد؟ اگر 
زوری باشد که به هیچ عنوان بازیکنانم را به تیم امید نمی دهم. بگذارید محروم کند تا 
ببینم می خواهند چه کار کنند. هر چیزی قانون دارد و براساس حساب و کتاب انجام 
می شود. مگر می شود بی حساب و کتاب بازیکنی را محروم کنند؟ اصلًا مگر تیم ملی 
امید با این بازیکنان قرارداد دارد؟ باشگاه با آن بازیکنان قرارداد دارد و باشگاه است که 
می تواند در مورد بازیکنان تصمیم بگیرد. مگر فدراسیون با آنها قرارداد بسته که بخواهد 
محروم شان کنند؟ به جای اینکه بیایند و تهدید کنند بهتر است راه درست را انتخاب 
کنند. تیم امید در بهترین شرایط بازیکنان ما را گرفت و برای یک بازی دوستانه برد و 
بدون کوچک ترین مشکلی استفاده کرد ما همیشه با تیم ملی امید همکاری کردیم 
اما همیشه دیده ایم که این همکاری ما نتیجه عکس داشته است. بعد که بازیکن بر 
می گردد از روند تیمی من خارج می شود و دیگر نمی تواند کمکی کند. مگر من چند 
بازیکن دارم که بخواهم ۴تای آنها را هم به تیم امید بدهم؟ مگر در نقل و انتقالات نیم 

فصل بازیکنی جذب کردم چطور پس انتظار دارید که بازیکنانم را به تیم امید بدهم؟
* آیا از فدراسیون فوتبال و یا مسؤولان تیم ملی امید با شما تماس گرفتند؟

در این رابطه فقط آقای فتاحی با من تماس گرفت. اما من مانده ام که آقای فتاحی 
که دوست عزیز من است در سازمان لیگ کار می کند پس با چه عنوان وظیفه ای با 
من تماس می گیرد تا بازیکن به تیم امید بدهم؟ مگر در فدراسیون کسی دیگری کار 

نمی کند؟
* یعنی انتظار داشتید مدیر تیم امید و یا مسؤولان این تیم با شما تماس بگیرند؟
دقیقاً همین است. آقای فتاحی را من دوست دارم اما هر چیزی راه خودش را دارد 
اینکه می گویند محروم می کنیم مگر به همین سادگی است. پس فدراسیون جهانی 

فوتبال چکارهاست که آقایان به راحتی بازیکن محروم کنند؟ با تهدید مگر از باشگاهی 
بازیکن می گیرند؟ انگار همه چیز در این مملکت با تهدید پیش می رود. تهدید را کنار 
بگذارید کار را باید با تعامل پیش ببرید. اگر تعامل کنند ما هم می گویم بسم الله! بیاید 
ببینید چگونه می توانیم به شما کمک کنیم. اگر هم تعامل نکنند و زوری بخواهند کاری 

کنند ما هم بازیکنانمان را نگه می داریم.
* طی روزهای اخیر حواشی خاصی برای برخی بازیکنان و ورزشکاران رخ داده 
است. از درگیری علیرضا حقیقی گرفته تا اتفاقی که برای فرهاد مجیدی رخ داد. 
به نظر شما چه موضوعی باعث می شود ورزشکاران ایرانی درگیر این حواشی 

می شوند؟
مطمئناً همه ما اشتباه می کنیم اما همه باید تابع قانون باشیم. خود من گاهی در زمان 
رانندگی شاید تخلفی کرده باشم اما با مأمورین با احترام رفتار کرده ام چون خودم را از 
مردم جدا نمی دانم. البته نمی شود این حواشی را فقط به ورزشکاران ربط داد. نیروهای 
انتظامی هم باید شرایط را درک کند. چندین سال قبل یک مسئله به ناحق میان من و 
یک مأمور نیروی انتظامی شکل گرفت که کار ما به دادگاه کشیده شد و در نهایت هم 
عذرخواهی کردند. من می گویم ما باید به وظایف پلیس احترام بگذاریم. اصلًا نباید به 
خاطر خلافی که مرتکب شده ایم اعتراض کنیم اما وقتی بی احترامی و بی حرمتی 
می شود کار سخت می شود. مطمئناً اشتباهات ما بیشتر از مأمورین نیروی انتظامی 
است اما آنها هم اشتباه می کنند و باید مراقب رفتارشان باشند. کاش این گونه رفتارها 
تکرار نشود. شاید یک مأمور نیروی انتظامی استقلالی و یا پرسپولیسی باشد و بخواهد 

به اصطلاح یک نفر را اذیت کند اما نباید این موضوعات رسانه ای شوند.
)محمود  فردی  چنین  که  بوده  این  صلاحم  بودم  ملی  تیم  سرمربی  که  زمانی 
احمدی نژاد( من را از تیم ملی کنار بگذارد و همیشه هم گفته ام مردم همه چیز را بهتر 

متوجه می شوند. من واقعاً دوست نداشتم با او )محمود احمدی نژاد( رو در رو شوم
اینکه شما در پرواز  بر  * طی یک دو روز گذشته خبری منتشر شد مبنی 
بازگشت از جم به تهران همراه آقای احمدی نژاد بودید که نخواستید با او رو در رو 

شوید و حتی صندلی خود را تغییر دادید. داستان چه بود؟
خبر این موضوع را خواندم. نوشته بودند من به خاطر کینه ای که از آقای احمدی نژاد 
داشتم نخواستیم با او رور در رو شوم اما می خواهم بگویم من از هیچکس کینه ندارم. 
شاید از برخی رفتارها و برخی افراد خوشم نیاید اما از آنها کینه به دل نمی گیریم. 
همیشه گفته ام در زمانی که سرمربی تیم ملی بودم صلاحم این بوده که چنین فردی 
)محمود احمدی نژاد( من را از تیم ملی کنار بگذارد و همیشه هم گفته ام مردم همه چیز 
را بهتر متوجه می شوند. من واقعاً دوست نداشتم با او )محمود احمدی نژاد( رو در رو 
شوم. نه او و نه هیچ سیاست مدار دیگری هیچ وقت نمی بییند که علی دایی چیزی از او 

بخواهد. دلم نمی خواست اصلًا ایشان )محمود احمدی نژاد( را ببینم.
* پس به همین خاطر صندلی خود را تغییر دادید تا با آقای احمدی نژاد رو در 

رو نشوید؟
بله به همین خاطر است. متأسفانه افکار ایشان )محمود احمدی نژاد( با افکار من 
فرسنگ ها فاصله دارد. عقایدی که ایشان دارند من قبول ندارم و اصلًا از نظر فکری 
به هم نزدیک نیستیم پس باید کنار هم می نشستیم که درباره چه موضوعی صحبت 
کنیم؟ همیشه سعی کرده ام شعار ندهم و اهل عمل باشم. و به همین خاطر از کسانی 
که فقط شعار می دهند و فقط می خواهند باشد خوشم نمی آید. به همین خاطر لزومی 

ندیدم با ایشان )محمود احمدی نژاد( رو در رو شوم. که سلام و علیک کنم.
طی این مدت سیاستمداران زیادی هم بودند که من اصلًا با آنها رو در رو نشدم گاهی 
اوقات با برخی از سیاستمداران در جای بودیم که فکر می کردم من پیش آنها می روم و 
سلام و علیک می کنم اما این کار را نکردم. واقعاً هم علاقه ای ندارم درباره این مسائل 
صحبت کنم و فکر و ذکرم را درگیر آنها کنم. عملکرد همه ما را مردم قضاوت می کند 
چرا که آنها بهترین قاضی هستند. ایشان )محمود احمدی نژاد( برای خودشان محترم 
است اما من کاری به این مسائل ندارم چون آدم سیاسی نیستم و به این مسائل فکر 
نمی کنم که یک سال و یا دو سال دیگر پست و مقامی داشته باشم فقط می خواهم در 

آرامش در کنار مردم باشم.

رئیس جدید هیئت سه گانه استان قم
 انتخاب شد

 رئیس جدید هیئت سه گانه استان قم 
انتخاب شد و به مدت ۴ سال ریاست این 

هیئت ورزشی را بر عهده گرفت.
انتخابات  مجمع  مهر،  گزارش  به 
شد  برگزار  قم  استان  گانه  سه  هیئت 
 ۴ مدت  برای  حججی  کاظم  محمد  و 
سال به عنوان رئیس جدید این هیئت 
ورزشی انتخاب و جایگزین سردار کاظم 
مجتبایی شد. در این مجمع انتخابی که 
صبح دوشنبه در سالن کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان استان قم برگزار شد محمد 
کاظمحججی با کسب ۱۱ رأی از مجموع ۱۲ رأی موجود به عنوان رئیس جدید این 
هیئت ورزشی انتخاب شد تا سکان اداره امور این رشته ورزشی کمتر شناخته شده را 
در دست گیرد. احمد نامنی سرپرست فدراسیون سه گانه ریاست مجمع انتخابات را بر 
عهده داشت و رسول منعم به عنوان مدیر کل ورزش و جوانان استان قم و نایب رئیس 
مجمع، در اولین مجمع انتخابات خود پس از آغاز دوران ریاستش بر اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم در این مجمع شرکت کرده بود. حججی در شرایطی رئیس هیئت سه 
گانه قم شده است که پیش از این ریاست هیئت دوچرخه سواری استان قم را در دست 
داشت اما با استعفا از ریاست این هیئت ورزشی راهی هیئت سه گانه شد که هیئتی 
تخصصی برای او به شمار می رود. با وجود سوابق روشن در رشته دوچرخه سواری در 
عرصه کشوری و بین المللی، محمد کاظم حججی داور بین المللی سهگانه است که در 
مسابقات مهم آسیایی نیز از ایران حضور پیدا کرده است. با حضور حججی پیش بینی 

می شود رشته سهگانه وارد دوران جدیدی از حیات خود در قم شود.

دبیر هیئت تیراندازی استان قم:

نام تیرانداز قمی در میان برترین های تپانچه 
کشور قرار گرفت

 دبیر هیئت تیراندازی استان قم از قرار گرفتن نام »محمدمهدی حیدری« در میان 
برترین های تپانچه کشور در پایان لیگ برتر مردان خبر داد.

محمد جواد متقیان نژاد اظهار داشت: فدراسیون تیراندازی پس از پایان لیگ برتر 
تیراندازی مردان رده بندی تیمی و انفرادی لیگ برتر تیراندازی را اعلام کرد که بر این 
اساس تیم هیئت تیراندازی قم علاوه بر کسب رتبه تیمی، یک عنوان انفرادی را نیز به 

دست آورده است.
وی افزود: تیم هیئت تیراندازی قم در لیگ برتر در جایگاه چهارم قرار گرفت که با 
توجه به فاصله قابل توجه توانمندی های مالی و به تبع آن نیروی انسانی این تیم با 
تیم های مدعی لیگ، کسب رتبه چهارم نمی تواند رتبه نامناسبی تلقی شود. دبیر 
هیئت تیراندازی استان قم گفت: علاوه بر کسب رتبه تیمی، در بخش انفرادی نیز یکی 
از عناوین برتر به تیم هیئت تیراندازی قم اختصاص یافته به طوری که در رشته تپانچه 
بادی جوانان، محمدمهدی حیدری تیرانداز نوجوان قم در اولین حضور خود در لیگ 
برتر توانست مقام سوم این رده بندی را کسب کند. متقیان نژاد بیان داشت: این تیرانداز 
نوجوان یکی از محصولات طرح استعدادیابی هیئت تیراندازی استان قم است که با 
وجود سن و سال کم و در عین شگفتی به سرعت پیشرفت کرد و در لیگ برتر مسابقه 
داد و تبدیل به یکی از استعدادهای مهم تیراندازی قم و کشور شده است. وی با اشاره 
به حضور تیم بانوان قم در لیگ برتر بانوان عنوان کرد: در بخش بانوان نیز تیم تیراندازی 
قم با ترکیبی عمدتاً تشکیل شده از نفرات بومی در لیگ برتر حضور قابل قبولی داشت 
و رقابت با چهره های برتر تیراندازی ایران که در میادین جهانی و آسیایی صاحب مدال 

هستند یک تجربه بسیار ارزشمند برای تک تک نفرات ما به حساب می آید.

رئیس هیئت پرورش اندام استان قم:

فستیوال ورزش های قدرتی در قم
 برگزار می شود

 رئیس هیئت پرورش اندام استان قم اعلام کرد فستیوال ورزش های قدرتی در قم 
برگزار می شود.

سعید آمده  اظهار داشت: به همت هیئت بدنسازی و پرورش اندام استان قم فراخوانی 
صورت گرفته تا زمینه برای برگزاری مسابقه ای بزرگ در قم با عنوان فستیوال ورزش های 

قدرتی فراهم شود و انتظار حضوری پررنگ از ورزشکاران قمی این رشته را داریم.
وی افزود: فستیوال ورزش های قدرتی چند جانبه قم شامل حرکات پرس سینه، دد 
لیفت و اسکوات است که قرار است جمعه ۱۷ اسفند در سالن شهید طاهریان قم برگزار 

شود و این رقابت ها در رده های سنی مختلف به انجام می رسد.
رئیس هیئت پرورش اندام استان قم گفت: وزن کشی پنج شنبه ۱۶ اسفند از ساعت 
۱۷ الی ۲۰ در سالن طاهریان برگزار می شود و آغاز مسابقات ساعت ۹ صبح روز جمعه 
خواهد بود ضمن این که از ساعت ۱۶ الی ۱۷ مراسم یادواره شهدای مدافع حرم اجرا 

خواهد شد.
آمده بیان داشت: به منظور صیانت از سلامت تمامی ورزشکاران حاضر در مسابقات 
بهره مندی از کارت بیمه ورزشی یکی از شروط الزامی حضور در این مسابقات برای 
ورزشکاران اعلام شده است و با توجه به این که در رده پیشکسوتان نیز مسابقاتی در 
نظر گرفته شده از این قشر پرتلاش رشته پرورش اندام خواسته شده برای حضور در 

مسابقات از گواهی سلامت برخوردار باشند.
وی عنوان کرد: برای حرکات پرس سینه، دد لیفت و اسکوات مدال و حکم جداگانه به 
نفرات برتر اهدا می شود و همه قهرمانان می توانند در بخش اورال که مربوط به قهرمان 
قهرمانان است رقابت کنند و پیش بینی می شود رقابتی جذاب و دیدنی را شاهد باشیم.

هافبک تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد خیلی زود اولین 
گلش را برای برایتون به ثمر برساند و به مانند آلکمار در این تیم 

انگلیسی هم موفق ظاهر شود.
به گزارش ایسنا و به نقل از تلگراف هلند، علیرضا جهانبخش 
توانست در فصل گذشته عملکرد درخشانی با آلکمار داشته باشد 
و در تابستان به عضویت تیم برایتون در آید. این بازیکن روز یک شنبه  
یکی از کسانی بود که از نزدیک بازی آلکمار، تیم سابقش برای فورتانا 
را از نزدیک دید که با برتری چهار بر دو یاران پیشین جهان بخش 

به پایان رسید. صحبت های او را بعد از پایان این بازی می خوانیم:
* چه احساسی از بازگشت دوباره به آلکمار برای دیدن بازی 

تیمسابقت دارید؟
- خیلی خوشحال هستم که به اینجا برگشتم. آلکمار مانند خانه 
من می ماند. در فصل اولی که در این تیم حضور داشتم چنین 
پیش  از  بیش  شد  سپری  زمان  وقتی  ولی  نداشتم  را  احساسی 
علاقه ام به آلکمار بیش تر شد. من آینده این تیم را روشن می بینم و 
معتقد هستم کهآلکمار برای پیشرفت به بازیکنان بزرگ تری نیاز دارد. 
من از نحوه برخورد باشگاه با بازیکنان جدید خیلی رضایت دارم. 
تمام این دلایل باعث شده است که برای من آلکمار یک باشگاه ویژه 
باشد. من به عنوان یک بازیکن روزی به اینجا آمدم و امروز نیز هوادار 

این تیم هستم.

* اوضاع در انگلیس چگونه پیش می رود؟
- شرایط خوشبختانه در انگلیس خوب پیش می رود و من نیز رفته 
رفته به شرایط جدید عادت می کنم. فوتبال در برایتون در سطح 
بالاتری صورت می گیرد و انتظارات هم بسیار بالا است. شرایط اینجا 
با شرایط حضورم در انگلیس فرق می کند. لیگ برتر با اختلاف، 
بهترین لیگ در جهان است و موفقیت در این لیگ اصلًا آسان 
نیست. البته در فصل اول حضورم در آلکمار این موضوع را به یاد 
می آورم که زیاد گلزنی نمی کردم و خیلی هم خوب بازی نمی کردم. 
در حال حاضر این را می دانم که قطعاً فصل آینده بهتر خواهم شد 
چون به شرایط عادت خواهم کرد. به خاطر مصدومیت چند هفته 

سخت پیش رو داشتم در حال حاضر شرایطم خوب است و امیدوارم 
هر چه سریع تر اولین گلم را برایبرایتون به ثمر برسانم.

* هدف شخصی شما در برایتون چیست؟
- هدفم این است که در این تیم خوب بازی کنم. دوست دارم 
خیلی زود اولین گلم را به ثمر برسانم تا بتوانم اعتماد به نفس پیدا 
کنم، وقتی موفق شوم می توانم بهتر و بهتر ظاهر شوم. در این شرایط 
پیشرفتم بیش تر خواهد شد همه چیز به اعتماد به نفس بستگی 
دارد. فصل گذشته در آلکمار موفق بودم چون آنجا خانه من بود و 
با هواداران ارتباط نزدیکی داشتم. امیدوارم این شرایط را در برایتون 

هم داشته باشم.

جهانبخش: 

امیدوارم اولین گلم را خیلی زود در برایتون ثبت کنم

تیم فوتبال مبتکرعلیرغم برخی کارشکنی ها با اقتدار قهرمان 
دهمین دوره فوتبال پیشکسوتان استان قم شد.

به گزارش خبرنگار ما ، تیم فوتبال مبتکردر هفته پایانی این 
مسابقات با تساوی مقابل تیم هلال احمر موفق به کسب عنوان 

قهرمانی این دوره از مسابقات شد.
این گزارش می افزاید: تیم فوتبال مبتکر که برخواسته از منطقه 
محروم شهرک قائم است با درخشش بازیکنانی پرآوازه و نامی خود 
از جمله عباس اسماعیلی ،کریم پورکمره، داودصفری و غیره و 
با مربیگری ابراهیم صفری و سرپرستی حسین بابایی موفق به 

کسب  عنوان قهرمانی شدند.
 این تیم در حالی به مقام قهرمانی این مسابقات رسید که تیم 
های  پرمدعا با بازیکنان نامدار خود از دست یابی به این مقام ناکام 
ماندند. لازم به ذکر است :مسابقات فوتبال پیشکسوتان استان قم 
از مهرماه و دردوگروه درورزشگاه شهیدحیدریان قم آغاز و هفته 

گذشته این مسابقات پایان یافت.
های  تیم  با  مسابقات  این  مقدماتی  درمرحله  مبتکر  تیم 
استقلال،پردیس،بیت المقدس وشهدای جنداب هم گروه شد 
که بااقتدارازگروه خودصعودکرد. پس از پایان  مرحله مقدماتی 

جای  خود  که  بعدصعودکردند  مرحله  تیم!!!به  سه  ازهرگروه 
سئوال از برگزارگنندگان دارد که چرا ازهرگروه سه تیم به مرحله 

بالاترصعودکردند؟
درمرحله بعد تیمهای صعودکننده بصورت دوره ای ودرغالب 
شش تیم به مصاف هم رفتند .در این مرحله تیم پیشکسوتان 
مبتکر موفق شد تیم پرسپولیس را یک برصفر/تیم بیت المقدس 
اخلاق  خوش  برصفر/تیم  یک  را  غله  خوب  بریک/تیم  سه  را 
استقلال را دوبرصفر/ تساوی مقابل شهدای جنداب در هفته 
پایانی  نیز باتساوی یک بریک باهلال به مقام ا قهرمانی دهمین 

دوره مسابقات لیگ پیشکسوتان استان دست یابد.
لازم به توضیح است طولانی شدن مدت برگزاری این مسابقات  
به وضعیت  توجه  با  که   به همراه داشت چرا  زیادی  انتقادات 
جسمانی پیشکسوستان  مشکلاتی برای این عزیزان به همراه 
داشت. ضمن قدردانی از مسئولان برگزاری این مسابقات انتظار 
می رود هیات فوتبال استان قم با برنامه دقیق تروبهتر در سالهای 
آینده  این مسابقات را با نظم بیشتر و در مدت زمان کوتاه تر برگزار 
نماید تا رضایت بیش از پیش پیشکسوتان فوتبال قم را فراهم 

نمایند.

باوجود برخی کارشکنی ها؛

تیم مبتکر با اقتدار قهرمان فوتبال پیشکسوتان استان قم شد

*رضا شجیع
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مطالعه داده های مأموریت" آرتمیس " )ARTEMIS( ناسا نشان می دهد که چرخش 
ماه، مانند "رینر گاما" می تواند نتیجه تعاملات بادهای خورشیدی با بخش های جدا 

شده از میدان مغناطیسی ماه باشد.
پژوهشگران در مطالعه اخیر خود به این نتیجه رسیده اند که چرخش ماه، مانند 
از  با بخش های جدا شده  بادهای خورشیدی  تعاملات  نتیجه  "رینر گاما" می تواند 
 Lunar( ماه"  شناسایی  "مدارگرد  توسط  فوق  تصویر  باشد.  ماه  مغناطیسی  میدان 
Reconnaissance Orbiter( ثبت شده است. "آرتمیس" )ARTEMIS( یک ماهواره 
زمین ثابت  مدار  بود.  دور  راه  از  ارتباطات  برای   )GEOS( زمین  ثابت  زمین  مدار 
)Geostationary orbit( یا مدار زمین ایستا یکی از مدارهای زمین آهنگ است. این مدار 

در ارتفاع ۳۵۷۸۶ کیلومتر بالاتر از سطح دریا و دقیقاً بر فراز خط استوای زمین قراردارد. 
سرعت دورانی لازم برای استقرار یک ماهواره در این مدار، با سرعت چرخش زمین به دور 
خود برابر بوده و در فضا در مکانی ثابت قرار دارند و همراه با دَوَران زمین بِه دور خود 
می گردند، بنابراین ماهواره هایی که در این مدار قرار دارند از نگاه فردی که روی زمین 
ایستاده است ثابت به نظر می رسند و همواره دارای سایه ای ثابت بر زمین هستند. از 
این خصوصیتِ بارز مدار زمین ثابت، به منظور مخابره امواج رادیویی و تلویزیونی استفاده 
می کنند و تمام ماهواره های مخابراتی و تلویزیونی بر روی این مدار قرار می گیرند. این 
 Thales( "ماهواره توسط شرکت هوافضای فرانسوی-ایتالیایی "تالس آلنیا اسپیس

Alenia Space( برای آژانس فضایی اروپا طراحی و توسعه داده شده است.

گیاه "کاپاریس اسپینوزا" که با نام های »کَبَر«، »کَوَر«، »لگجی«، »داغ قارپوزی«، 
»کِیپر« و ... شناخته می شود، خاصیت ضدسرطانی قابل توجهی دارد و می تواند در 

صنعت داروسازی به عنوان دارویی برای درمان سرطان استفاده شود.
به گزارش ایسنا، با وجود پیشرفت های روزافزون درمان سرطان، مقاومت به داروها یکی 
از مشکلاتی است که برخی بیماران با آن مواجه می شوند. به همین دلیل پژوهش های 
مرتبط با درمان سرطان هنوز ادامه دارند و بیشتر داروسازان توجه خود را به ساخت 

داروهای سرطان با کارایی بیشتر، سمیت کمتر و قیمت پایین تر معطوف کرده اند.
مطالعات تجربی نشان داده که برخی گیاهان شناخته شده، تأثیرات ضد سرطانی 
دارند. به نظر می رسد که ساخت داروهای جدید مشتق شده از گیاهان، می تواند باعث 
به وجود آمدن روش های اثربخش تری در درمان سرطان شوند. در سال های اخیر، به 
دلیل پیشرفت های بسیار زیاد شیمی آلی، تغییرات پیشگام در روش های عصاره گیری و 
خالص سازی و شناخت دقیق تر ترکیبات طبیعی گیاهان، توجه زیادی به داروهای با پایه 
گیاهی شده است. به علاوه استفاده از منابع گیاهی به عنوان مواد اولیه ارزان تر می تواند 

به صنعت داروسازی کمک کند تا داروهایی با قیمت پایین تر ساخته شوند.
گیاه کاپاریس یا کبر؛ یکی از گیاهانی است که به دلیل داشتن مقادیر زیادی از ترکیبی 
فلاونوئیدی به نام »کوئرستین« می تواند خاصیت ضد سرطانی داشته باشد. فلاونوئیدها 
از مهم ترین ترکیبات گیاهی هستند که خاصیت آنتی اکسیدانی دارند و می توانند 
رادیکال های آزاد درون سلول ها را حذف کنند. بنابراین نقش مهمی در محافظت بدن 

در برابر سرطان دارند.
گیاه کبر، مقاومت زیادی در برابر خشکی، شوری، آفتاب شدید، گرمای بالای ۴۰ 
درجه و سرمای تا ۸- درجه دارد و این ویژگی باعث شده که در مناطق مختلف و از شمال 
تا جنوب ایران، پراکنده شود. گیاه کبر به صورت ترشی و شور مصرف می شود و در 

غذاهای ایتالیایی همراه با سالادها، پاستاها و پیتزا استفاده می شود.
از آنجا که گیاه کبر به دلیل داشتن ترکیبات فلاونوئیدی می تواند خاصیت ضد 
سرطانی داشته باشد، یاسمن مقدم نیا و دکتر سهراب کاظمی استادیار فارماکولوژی 
دانشگاه علوم پزشکی نوشیروانی بابل، در مطالعه ای تأثیرات ضد سرطانی این گیاه را 

بررسی کردند.
برای انجام این مطالعه پس از جمع آوری گیاه کبر از ارتفاعات فیروزکوه در شمال ایران، 
میزان ترکیب کوئرستین این گیاه با استفاده از روش کروماتوگرافی مایع با کارایی بالا 

)HPLC( اندازه گیری شد.
عصاره این گیاه به محیط کشت سلول های سرطانیHela )سرطان دهانه ی رحم(، 

MCF-۷ )سرطان پستان(، Saos )سرطان استخوان( و سلول های فیبروبلاست )به 
 MTT عنوان گروه کنترل( اضافه شد. سپس میزان تکثیر و بقای این سلول ها با روش
مورد بررسی قرار گرفت. علاوه بر این، برای اندازه گیری خاصیت آنتی اکسیدانی گیاه 

کبر آزمایش FRAP نیز انجام شد.
با انجام این آزمایشات مشاهده شد که عصاره گیاه Capparis spinosaبرای این سه 
رده سلول سرطانی، سمی است و در غلظت های کم نیز می تواند از رشد این سلول های 
سرطانی جلوگیری کند. همچنین تأیید شد این گیاه خاصیت آنتی اکسیدانی زیادی 

دارد و میزان ترکیب کوئرستین از دیگر ترکیبات موجود در این گیاه بیشتر است.
به طور خلاصه می توان گفت که کوئرستین موجود در گیاه کاپاریس، تأثیر ضد 
توموری قابل توجهی دارد و می تواند به عنوان یک داروی طبیعی ایده آل برای درمان 

سرطان مورد توجه قرار گیرد.
علمی-پژوهشی  فصلنامه  شماره  آخرین  در  زمستان ۲۰۱۹،  پژوهش  این  نتایج 
توسط  مجله  این  است.  شده  منتشر   )AJMB( سینا«  ابن  پزشکی  »بیوتکنولوژی 
چاپ  به  سینا(  )ابن  دانشگاهی  جهاد  زیستی  علوم  نوین  فن آوری های  پژوهشگاه 

می رسد.

پژوهشگران آمریکایی دریافته اند که رانندگان باید پشت 
فرمان خودروهای خودران هوشیار باشند.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، محققان دانشگاه 

"رایس" و دانشگاه "تگزاس" به تازگی دریافته اند که اگر 
راننده  باشد،  تصادف  معرض  در  خودران  خودرو  یک 
خودرو نیز در معرض بروز تصادف است و ممکن است 
آن تصادف حتی با وجود راننده نیز برای خودرو رخ دهد.
این محققان در این مطالعه ۶۰ راننده گواهی نامه دار 
مورد  را  می کنند  استفاده  خودران  ماشین های  از  که 
خودران  خودرو  یک  در  را  آن ها  و  دادند  قرار  آزمایش 

شبیه ساز قرار دادند.
به شرکت کنندگان گفته شد که ممکن است خودرو در 
مواقع خطرناک عملکرد ایمنی نداشته باشد. اما گفتند 
که در این موقعیت شبیه سازی شده دلیلی بر استفاده از 

پدال و فرمان نیست. زیرا خودرو خودران است.
وقایع خطرناکی که برای خودرو به وجود آمد، شامل 
موارد زیر بود. توقف ناگهانی خودرو، پارک در تقاطع ها و 

انحراف از مسیر و ورود به خطوط دیگر در خیابان.

در ۱۰ دقیقه اول، دقت عکس العمل رانندگان در برابر 
به ۸۸  بالاترین حالت خود  موقعیت های خطرناک در 
درصد می رسید. این به این معنا است که رانندگان نیز 
در برخی موارد توانایی کنترل موقعیت های خطرناک 
خطرناک  موقعیت های  از  برخی  به  و  نداشتند  را 

عکس العمل درست نشان ندادند.
پس از گذشت ۴۰ دقیقه از موقعیت شبیه سازی شده، 

دقت رانندگان بین ۷ تا ۲۱ درصد کاهش پیدا کرد.
که  زمانی  تا  که  شد  نحو  این  به  مطالعه  این  نتیجه 
خودروهای خودران کاملًا قابل اطمینان شوند و بتوانند 
باشند،  داشته  مناسبی  واکنش  گوناگون  شرایط  در 
رانندگان همچنان باید پشت فرمان این خودروها هوشیار 
و آماده واکنش باشند. در حالی که این تحقیق نشان 
داده است که این اتفاق با گذر زمان برطرف نخواهد شد و 

حتی با گذشت زمان ممکن است بدتر هم بشود.

خودرویبرقیباشارژسریعرونماییشد

 شرکتی سوئیسی از یک اتومبیل اسپرت برقی رونمایی کرده که باتری آن در کمتر از ۵ 
دقیقه ۸۰ درصد شارژ می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، برای بسیاری از افرادی که قصد خرید 
خودروهای برقی دارند، مدت زمان طولانی شارژ وسیله نقلیه یک عامل بازدارنده به 

حساب می آید.
در همین راستا به نظر می رسد برند Piëch احتمالًا توانسته این مشکل را برطرف کند. 
این شرکت از Mark Zero رونمایی کرده است. یک خودروی برقی اسپرت کوپه که مجهز 

به به سلول های باتری خاصی است.
این باتری می تواند جریان بالای برق را بدون ریسک بیش از حد داغ شدن کنترل کند. 

به این ترتیب در مدت زمان ۴ دقیقه و ۴۰ ثانیه ۸۰ درصد باتری شارژ می شود.
این خودروی برقی دو نفره در نمایشگاه بین المللی خودروی ژنو رونمایی شده است. 
وزن این خودرو کمتر از ۱۸۰۰ کیلوگرم است و می تواند با یک بار شارژ باتری ۵۰۰ کیلومتر 
طی کند. همچنین در ۳.۲ ثانیه سرعت خودرو از صفر به ۱۰۰ کیلومتر بر ساعت می رسد.

بالاترین سرعت آن نیز ۱۵۵ مایل بر ساعت اعلام شده است.

ولووحداکثرسرعتخودروهایشرا
محدودمیکند

 ولوو قصد دارد حداکثر سرعت خودرویش که در ۲۰۲۱ عرضه می شود را به ۱۱۲ مایل 
برساعت محدود کند. این شرکت قصد دارد با استفاده از فناوری حداکثر سرعت خودروها 
را برای افزایش ایمنی شهروندان بکاهد. شرکت ولوو قصد دارد سرعت خودروهایش را 
محدود کند. این خودروساز سوئدی تصمیم دارد حداکثر خودرویش را که در ۲۰۲۱ 
این شرکت اعلام کرده  میلادی عرضه می شود به ۱۱۲ مایل برساعت محدود کند. 
فناوری های ایمنی و زیربنای شهری به اندازه ای کافی نیست که از جراحت ها و خسارات 
رانندگی در سرعت بالا جلوگیری کند. کاهش سرعت خودروها علاوه بر حل این شکاف 
رانندگان را تشویق می کند بهتر رفتار کنند. البته ولوو اشاره کرده در کنار این موارد از 
فناوری برای محدود کردن سرعت نیز استفاده می کند برای این منظور قصد دارد ترکیبی 
از فناوری های Geofencing و کنترل هوشمند سرعت را برای کنترل خودکار سرعت 
در اطراف بیمارستان و مدارس استفاده کند. Geofencingاستفاده از فناوری GPS یا 

RFID برای ایجاد مرز جغرافیایی مجازی است.

کاوشگرقدیمیروسیهرویزمینسقوطمیکند
 

کارشناسان تخمین می زنند یک کاوشگر روسی که ۴۷ سال قبل به فضا ارسال شد و 
در مدار زمین گیر کرد، در اواخر ۲۰۱۹ یا اوایل ۲۰۲۰ میلادی روی زمین سقوط کند.

در سال ۱۹۷۲ میلادی کاوشگر فضایی Kosmos۴۸۲ از قزاقستان به آسمان پرتاب 
شد. این بخشی از برنامه بلندپروازانه اتحاد جماهیر شوروی بود.

این کاوشگر قرار بود به ونوس برود اما با اختلال روبرو شد و در مدار زمین گیر کرد. بخش 
بزرگی از این کاوشگر همچنان به عنوان یک زباله فضایی در مدار زمین است.

۵ دهه بعد این کاوشگر رباتیک که به شدت خسارت دیده، هنوز هم دور زمین مدار 
می زند و کارشناسان معتقدند به زودی روی زمین سقوط می کند. البته احتمال اندکی 
وجود دارد که سقوط آن خساراتی در بر داشته باشد. زمان دقیق سقوط این کاوشگر به 
زمین هنوز مشخص نیست برخی کارشناسان معتقدند احتمالًا دارد در سال جاری یا 
اوایل ۲۰۲۰ روی زمین سقوط کند. این در حالی است که »جاناتان مک داول« از مرکز 
آستروفیزیک »هاروارد- اسمیتسونیان« در این باره می گوید: اطمینان دارم این کاوشگر 
در اوایل دهه ۲۰۲۰ میلادی روی زمین سقوط می کند. هربار که این کاوشگر دور زمین 

مدار می زند، از سرعت و ارتفاع آن کاسته می شود.
به عبارت دیگر با هر بار مدار زدن گرانش زمین از سرعت کاوشگر می کاهد.

علتچرخشماهچیست؟

خواصضدسرطانیگیاهیفراوانولیناشناخته

مراقبخودروهایخودرانباشید

علمیوسلامت

موادمغذیبرایسلامتچشم

رژیم غذایی خاصی که از بروز بیماری های چشم جلوگیری کند، وجود ندارد هرچند 
در برخی از مطالعات بر مصرف مواد مغذی تاکید شده که سلامت چشم ها را تا حدودی 
حفظ می کنند. متخصصان سلامت و تغذیه در بررسی های خود بر افزودن مواد مغذی 
که در ادامه به آن ها اشاره می شود به رژیم غذایی تاکید دارند. همچنین رعایت نکات 

دیگری که از قدرت بینایی محافظت می کند، توصیه می شود.
لوتئین، زاکسانتین

مصرف این دو نوع آنتی اکسیدان با کاهش خطر ابتلا به انواعی از مشکلات بینایی 
مرتبط است. همچنین از بافت های چشم در برابر نور آبی، نور خورشید، آلودگی هوا و 
دود سیگار محافظت می کنند. انواع متعددی از میوه ها و سبزیجات رنگی حاوی میزان 

کافی از این دو نوع آنتی اکسیدان هستند.
اسیدهای چرب امگا ۳

اسیدهای چرب امگا ۳ دارای خواص ضد التهابی هستند. شواهدی وجود دارد که 
نشان می دهد التهاب، نقش کلیدی در بروز عارضه چشمی دژنراسیون ماکولا مرتبط با 

افزایش سن دارد. غذاهای دریایی منبع غنی از این اسیدهای چرب هستند.
A،C،E ویتامین های

 A هویج و دیگر خوراکی های نارنجی رنگ حاوی ترکیب بتاکاروتن نوعی ویتامین
هستند که در عملکرد مطلوب چشم ها موثر است. علاوه بر این، مصرف مرکبات و توت ها 
به دلیل دارا بودن ویتامین C توصیه می شود زیرا با کاهش خطر ابتلا به دژنراسیون ماکولا 
و آب مروارید مرتبط است. همچنین ویتامین E سلامت غشای سلولی را حفظ کرده و به 

اصلاح DNA کمک می کند.
روی )زینک( 

عنصر روی از جمله مواد معدنی است که بافت چشم ها به میزان بالایی از آن برخوردار 
است. کاهش دید در شب و تاری دید از جمله علائم احتمالی کمبود این ماده معدنی 
هستند. این ماده مغذی همچنین نقش کلیدی در وضعیت مطلوب شبکیه بازی می کند.

تاثیرفیبرخوراکیدراثربخشیدرمانهایسرطان
بررسی ها نشان می دهد: مصرف میزان قابل توجهی از فیبر خوراکی به روند اثربخشی 

درمان های سرطان کمک می کند.
اثربخشی  بر چگونگی  باورند نوع مواد خوراکی مصرفی می تواند  این  بر  محققان 
روش های درمانی سرطان تاثیرگذار باشند. رژیم های غذایی سرشار از فیبر میکروب های 
روده را تغییر داده و موجب می شوند روش های درمانی مورد استفاده تاثیر بیشتری 

داشته باشند. هرچند، پروبیوتیک ها این تاثیر مثبت را با خود به همراه ندارند.  
در این بررسی محققان به مطالعه روی تعدادی بیمار مبتلا به سرطان پوست پرداختند 
که نوعی ایمن درمانی موسوم به PD-۱ را دریافت کرده اند. محققان مشاهده کردند در 
افرادی با رژیم غذایی سرشار از فیبر، احتمال اینکه رشد تومورهای سرطانی متوقف شود 
یا سرعت آن کاهش پیدا کند، پنج برابر بیشتر از افرادی بوده که رژیم غذایی آنان حاوی 

میزان پایینی از فیبر خوراکی است.
محققان آمریکایی اظهار داشتند: رژیم های غذایی سرشار از فیبر به رشد انواع مختلفی 
از میکروب های روده کمک می کند که در نتیجه آن اثربخشی ایمن درمانی PD-۱ بیشتر 
خواهد بود. هرچند، مکمل های حاوی پروبیوتیک ها که حاوی باکتری های مفید هستند 

در حقیقت تنوع میکروب ها را در روده بیماران مبتلا به سرطان کاهش می دهد.
مصرف  کردند:  مشاهده  همچنین  محققان   ،MNN از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
خوراکی های فراوری شده و افراط در مصرف مواد قندی موجب می شود باکتری های 

مرتبط با واکنش مثبت بدن به ایمن درمانی کاهش پیدا کند.

تقویت سلامت مغز
فلاونوئیدهای سرشار از آنتی اکسیدان در میوه های خانواده 
مرکبات ممکن است به بهبود سلامت مغز و کاهش خطر بیماری 

های انحطاط عصبی مانند پارکینسون و آلزایمر کمک کنند.
مطالعه ای در سال 2017 که به نظرسنجی از بیش از 1۳ هزار فرد 
 British Journal of Nutrition مسن ژاپنی اقدام کرده و در نشریه
منتشر شد، نشان داد افرادی که روزانه میوه های خانواده مرکبات 
را مصرف می کردند، در مقایسه با آنهایی که دو بار در هفته یا کمتر 
از این میوه ها استفاده می کردند، 2۳ درصد احتمال کمتری داشت 
به زوال عقل مبتلا شوند. این بیماری ها به طور معمول به واسطه 
تخریب سلول ها رخ می دهند و فلاونوئیدها به کاهش این تخریب 

کمک می کنند.

کمک به کاهش خطر تشکیل سنگ های کلیه
غلظت بیش از حد معمول مواد معدنی در ادرار شما می تواند موجب تشکیل سنگ های 
کلیه یا کریستال های معدنی بسیار دردناک شود. یک نوع خاص سنگ کلیه به واسطه 
سطوح پایین سیترات در ادرار شکل می گیرد. مطالعه ای بزرگ در سال 2014 نشان داد که 

سنگ های کلیه در افرادی که کمتر از میوه های خانواده مرکبات استفاده می کردند، شایع تر بوده 
است. این میوه ها می توانند سطوح سیترات را در ادرار افزایش دهند که خطر تشکیل این قبیل 

سنگ های کلیه را کاهش می دهد.

کمک به کاهش وزن
با توجه به میزان چهار گرم فیبر در هر میوه، پرتقال و گریپ 
فروت به تثبیت قند خون کمک کرده و احساس سیری را برای 
مدت زمان طولانی تر حفظ می کنند، به ویژه زمانی که با مواد 

غذایی سرشار از پروتئین و چربی های سالم، مانند ماست ساده 
یا تخم مرغ ترکیب شوند. این به معنای آن است که باید یک پرتقال 
کامل و نه آب آن را مصرف کنید. یک وعده آب پرتقال از قند بیشتری 
نسبت به یک پرتقال کامل برخوردار است. همچنین، آب پرتقال 
از محتوای فیبر کمی برخوردار است که یک ماده مغذی مهم برای 

کمک به کاهش وزن محسوب می شود.

کمک به تقویت جذب آهن
سطوح بالای ویتامین C در یک پرتقال )68 میلی گرم(، گریپ فروت )77 میلی گرم(، لیمو )18 
میلی گرم( یا لیمو ترش )1۳ میلی گرم( به بدن در جذب بهتر آهن کمک می کند. اگر گیاهخوار یا 
وگان هستید، این مساله از اهمیت بیشتری برخوردار می شود زیرا بدن نمی تواند آهن غیر هم که 
در گیاهان یافت می شود را به خوبی آهن هم موجود در گوشت و غذاهای دریایی جذب کند. اگر برای 
تامین آهن مورد نیاز بدن خود به منابع گیاهی وابسته هستید، آنها را همراه با ویتامین C مصرف کنید 

تا میزان جذب آهن پنج تا شش برابر افزایش یابد.

کمک به مبارزه با چین و چروک ها
ویتامین C می تواند به حفظ شادابی و جوانی پوست انسان 
 American کمک کند. مطالعه ای که در سال 2007 در نشریه
Journal of Clinical Nutrition منتشر شد، نشان داد زنانی که 
ویتامین C بیشتری مصرف می کردند احتمال کمتری داشت 

دارای چین و چروک باشند.
ویتامین C به بدن در تولید کلاژن کمک می کند که این پروتئین در 
حفظ نرمی و لطافت پوست نقش دارد. با افزایش سن، سطوح کلاژن 
در بدن کاهش می یابد. ویتامین C می تواند به مقابله با این شرایط 
کمک کرده و به عنوان بخشی از یک رژیم غذایی سرشار از کلاژن 

میزان چین و چروک پوست را کاهش دهد.

فلاونوئیدهای سرشار از آنتی اکسیدان در میوه های خانواده مرکبات ممکن است به بهبود سلامت مغز و کاهش خطر بیماری های انحطاط عصبی مانند پارکینسون و آلزایمر کمک کنند.
میوه های خانواده مرکبات از جمله لیمو شیرین، لیمو ترش، پرتقال، گریپ فروت، و نارنگی منابعی عالی برای آنتی اکسیدان ها، و مواد مغذی دیگر از جمله ویتامین C، فیبر، فولات و پتاسیم هستند.

با توجه به محتوای مواد مغذی موجود در این میوه ها، آنها گزینه هایی خوب برای افزودن به رژیم غذایی روزانه هستند. در ادامه با برخی از مهم ترین فواید مرکبات بیشتر آشنا می شویم.

درمان سرمازدگی
از آلوئه ورا برای درمان سرمازدگی متوسط و کاهش صدمه ی 
ناشی از آن می توان استفاده کرد. این گیاه حاوی مقادیر زیادی 
ویتامین E است که تأثیر بسیار زیادی در ترمیم پوست دارد. به 
خاطر داشته باشید که سرمازدگی، مشکل بسیار جدی ای است و 
اگر فکر می کنید که سرمازده شده اید، بهتر است ابتدا توسط یک 

پزشک معاینه شوید.
 نحوه ی استفاده:

 برگ های آلوئه ورا را از درازا برش دهید.
 لایه ی زرد رنگی که زیر پوسته ی آن وجود دارد را بتراشید.
 ژل شفاف داخل برگ را روی قسمت سرمازده قرار دهید.

پشتیبانی از سیستم ایمنی بدن
پرتقال به واسطه محتوای ویتامین C چشمگیر خود شناخته 
شده است که به عنوان یک آنتی اکسیدان نیز عمل کرده و 
آسیب رادیکال های آزاد به DNA را کاهش می دهد. در شرایطی 
که ویتامین C نمی تواند از ابتلا به بیماری پیشگیری کند، اما پژوهش 
ها نشان داده اند که می تواند مدت زمان و شدت سرماخوردگی را 
اندکی کاهش دهد. ویتامین C یک ماده مغذی محلول در آب است، از 
این رو، بدن همانند ویتامین های محلول در چربی نمی تواند آن را در 

خود ذخیره کند و مصرف روزانه ویتامین C اهمیت دارد.

محافظت در برابر سرطان های دستگاه گوارش
نتایج یک بررسی شامل 22 مطالعه در سال 2017 که در 
نشریه Frontiers in Pharmacology منتشر شد، نشان داد 
که مرکبات ممکن است به مبارزه با سرطان کمک کنند. میوه 
های خانواده مرکبات در مقایسه با میوه های دیگر، به طور معمول 
از  گوارش  دستگاه  های  سرطان  برابر  در  توجهی  قابل  محافظت 
 ،C جمله دهان، مری، معده و روده بزرگ را نشان داده اند. ویتامین
کاروتنوئیدها و فلاونوئیدها در میوه های خانواده مرکبات نقشی 

کلیدی در کمک به پیشگیری از سرطان دارند.

کمک به تامین آب مورد نیاز بدن
تقریبا یک چهارم از آب مصرفی ما از غذاهایی که مصرف 
می کنیم، تامین می شود و میوه های خانواده مرکبات گزینه 
ای خوب برای تامین آب مورد نیاز بدن محسوب می شوند. به 

عنوان مثال، حدود 90 درصد پرتقال از آب تشکیل شده است. از این 
رو، مصرف آب ساده تنها گزینه برای تامین آب مورد نیاز بدن نیست و 

می توانید این کار را با عطر و طعمی بهتر نیز انجام دهید.

کمک به کاهش نفخ
کنید؟  می  حمل  را  اضافه  آبی  وزن  کنید  می  احساس  آیا 
مصرف پرتقال یا گریپ فروت در وعده غذایی صبحانه می تواند 
مقداری از الکترولیت پتاسیم مورد نیاز روزانه شما را تامین کند. 
در شرایطی که سدیم احتباس آب را افزایش می دهد، پتاسیم آن را 

متعادل کرده و نفخ را کاهش می دهد.

اینفوگرافیک:محسن عبداللهی *

از فواید 
سلامت مصرف 

مرکبات
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اجتماعی

سفرهای  آغاز  و  طبیعت  بهار  فرارسیدن  درآستانه 
نوروزی، قم جنب و جوش خاصی برای استقبال از 
زائران و مسافران به خود گرفته و همه آماده می شوند 

که میزبان خوبی برای آنان باشند.
قم از روزگار گذشته تاکنون به عنوان شهری زیارتی 
همواره کانون توجه و حضور گسترده زائران از ایران و 
سایر نقاط جهان درهمه روزهای سال به خصوص ایام با 
طراوت نوروز بوده که این مساله علاوه بر دستاوردهای 
فرهنگی و اجتماعی، موجب رونق گردشگری و فعالیت 

های اقتصادی مرتبط با آن در این استان شده است.
زائران  میلیونی  حضور  موضوع،  این  کنار  در  اما 
نوروزی درقم، نیازمند مدیریتی منسجم و کارآمد است 
تا امکانات و خدمات مورد نیازشان به شکلی مناسب 
فراهم شود و خاطره خوش از این ایام در ذهن زائران 

حضرت معصومه )س( نقش بندد.
به همین منظور هر ساله مدت ها قبل از فرارسیدن 
می  تشکیل  زائران  تسهیلات  ستاد  درقم،  نوروز  ایام 
شود و مدیران استان اقدامات مورد نیاز برای استقبال 
مطلوب از زائران و گردشگران نوروزی را انجام می دهند 
که در مواقعی به دلیل کمبود زیرساخت های مورد نیاز، 

با کاستی هایی نیز همراه است.
بیشتر  بررسی  برای  ایرنا  خبرنگار  رابطه  همین  در 
اقدامات انجام شده برای استقبال از زائران نوروزی در 
قم نظر شماری از مسئولان استان در این خصوص را 

جویا شد.
* برنامه ریزی برای استقبال از زائران  نوروزی 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم در این 
خصوص با اشاره به لزوم کاهش مشکلات زائران در 
شهر قم گفت: هر سال نقاط ضعف درخدمت رسانی 
به زائران مورد شناسایی قرار می  گیرد و دستگاههای 
می   ریزی  برنامه  مشکلات  این  کاهش  برای  مرتبط 

کنند. 
یونس عالی پور افزود: ورود مسافران در تعطیلات 
نوروز سال 97 به استان قم 7.7 درصد و شهر قم 19 
درصد نسبت به سال قبل آن افزایش و نیز میزان اسکان 

مسافران بیش از 57 درصد رشد داشت.
وی اضافه کرد: در تعطیلات نوروزی سال 95 بیش 
از 2 میلیون و 800 هزار خودرو، در تعطیلات نوروزی 
سال 96، بیش از سه میلیون و 100 هزار خودرو و در 
تعطیلات نوروزی سال 97 بیش از سه میلیون و 300 

هزار خودرو وارد استان قم شد.
وی با اشاره به تعطیلات 17 روزه در نوروز سال 98 
گفت: در قم که یک استان معبر و مقصد است، باید 
تمهیدات لازم در بخش های مختلف مانند حمل و 
نقل، بهداشت و اسکان برای مسافران اندیشیده شود. 
استقرار  برای  لازم  تمهیدات  که  این  بیان  با  وی 
حرم  پیرامون  در  زائران  به  رسانی  اطلاع  ستادهای 
مطهر حضرت معصومه)س( اندیشیده شود، گفت: 
باید نقشه جدید قم به همراه معرفی اماکن اقامتی در 

اختیار زائران قرار گیرد. 
عالی پور گفت: هر سال با همکاری دانشگاه قم کار 
افکارسنجی در میان مسافران ورودی شهر قم در ایام 
نوروز انجام می شود، این مساله موجب شده است که 
ارزیابی مناسبی در زمینه مشکلات زائران به دست آید. 
وی با اشاره به ضرورت توجه به برنامه  های فرهنگی 
در ایام نوروز گفت: دستگاه  های فرهنگی باید فعالیت 
بیشتری داشته باشند، چراکه از شهر مقدس قم توقع 

در این زمینه بیشتر است. 
* تامین اسکان زائران نوروزی در اولویت است

از  یکی  اسکان  گفت:  رابطه  این  در  قم  فرماندار 
مهمترین دغدغه های مسئولان استان در ایام نوروز 
است و برای تامین آن راهکارهای مختلفی در دستور 

کار قرار دارد.
رضا سیار بیان کرد: همه ظرفیت واحدهای اقامتی 
استان در بهترین حالت حداکثر حدود 20 هزار تخت 
است در حالی که در برخی از ایام نوروز مانند شب عید، 
به طور میانگین بیش از 160 هزار تن در قم حضور 
دارند و این تعداد به غیر از افرادی است که در خانه های 

اقوام و آشنایان خود مهمان می شوند.
با همه  پرورش استان  و  آموزش  فرماندارقم گفت: 
ظرفیت برای کمک به تامین اسکان زائران نوروزی به 
میدان آمده و در سال های گذشته تا ظرفیت اسکان 

برای 50 هزار تن را هم ایجاد کرده است.
وی افزود: برای پاسخگویی به نیاز زائران در این بخش 
سایر اماکن مانند شبستان های حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( و مسجد جمکران، سالن های ورزشی و 
همه امکانات استان را بسیج می کنیم.

وی با اشاره به آمادگی شهرداری قم برای پذیرایی از 
زائران نوروزی، ادامه داد: همچنین در صورت مساعد 
بودن هوا، شرایط اسکان زائران در بوستان ها آماده 
است و آنان می توانند به صلاحدید خود با نصب چادر 

ایام نوروز را در قم سپری کنند.
سیار گفت: اولویت اسکان، هدایت زائران نوروزی به 
سمت هتل ها و واحدهای اقامتی است و سپس ایشان 
می توانند از مراکز آموزش و پرورش و سایر امکانات 

درنظر گرفته شده استفاده کنند.
*طرح های نظارتی در ایام نوروز تشدید می شود

نیز  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
همچنین از آغاز اجرای طرح نظارتی و پایش بازار ویژه 
نوروز 98 در استان خبر داد و گفت: در این طرح که 
یک ماه زودتر نسبت به سال های گذشته آغاز شده، 
بازدیدهای روزانه از واحد های صنفی و سطح عرضه و 
انبارهای استان در ایام نوروز تا پایان فروردین ماه انجام 

می شود.
محمود سیجانی افزود: در این طرح وضعیت رصد 
در  دار  اولویت  خدمات  کیفیت  و  کالا  قیمت  و  بازار 
مراحل تامین، توزیع، ارائه خدمات و قیمت مورد کنترل 

و نظارت قرار خواهد گرفت.
وی تصریح کرد: این بازرسی ها دربخش کالایی و 
کارشناسان  توسط  روزی  شبانه  صورت  به  خدماتی 
نظارت و بازرسی این سازمان و بازرسان اتاق اصناف و 
ناظران افتخاری از واحد های صنفی استان قم انجام 

می شود.
سیجانی افزود: دراین ایام ناظران افتخاری سازمان 
صورت  به  نیز  استان  تجارت  و  معدن   ، صنعت 
نامحسوس وضعیت بازار و فعالیت واحدهای صنفی و 
خدماتی را رصد می کنند و در صورت مشاهده تخلفی 
خبری  ستاد  به  را  مراتب  صنفی  واحدهای  سوی  از 

سازمان گزارش می نمایند.
وی اظهار داشت : کشیک های نوروزی و گشت های 
نظارت و بازرسی در ایام نوروز، مانند سایر روزها فعال 
است و با هرگونه تخلف در واحد های صنفی، سطح 

عرضه و غیره برخورد می شود.
وی ادامه داد: مردم قم و زائران نوروزی می توانند در 
صورت مشاهده هرگونه تخلف اعم از گرانفروشی، کم 
فروشی، عدم درج قیمت و نصب نرخ نامه، عدم صدور 
با  صنفی،  های  واحد  سوی  از  غیره  و  صورتحساب 
شماره تلفن 124 سامانه ستاد خبری سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم گزارش کنند تا در اسرع وقت 
مورد رسیدگی بازرسان و کارشناسان این سازمان قرار 

گیرد.
* جاده های قم برای عبور امن مسافران نوروزی 

آماده سازی می شود 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم نیز گفت: 
جاده های استان برای عبور امن و اقدامات تامینی و 
ارائه خدمات به زائران و گردشگران نوروزی آماده سازی 

می شود. 
طرح  اجرای  راستای  در  افزود:  جمالی  ابوالفضل 
ایمنی  تامین  به منظور  و  نوروزی  ترافیکی سفرهای 
هفت   ، نوروز 98  سفرهای  ایام  طی  خدمات  ارائه  و 
راهدارخانه تجهیز شده، دهها اکیپ راهداری آماده 
استقرار و 43 شرکت حمل مسافر با بهره مندی از 679 
دستگاه ناوگان عمومی و یکهزار و 733 تن راننده، آماده 

ارائه خدمات مطلوب به زائران نوروزی درقم می باشند.
وی ادامه داد : طرح سفرهای نوروزی همه ساله از 
25 اسفندماه آغاز وتا پایان فروردین ماه سال بعد ادامه 

می یابد.
وی بیان کرد: با عنایت به شروع سفرهای نوروزی که با 
روزهای پایانی فصل زمستان مصادف است، تمهیداتی 
درخصوص آماده سازی محورها و فراهم کردن امکانات 
مورد نیاز برای اجرای طرح های راهداری ایام نوروز در 

دستور کار قرار دارد.
اجرا  ای،  آسفالت جاده  لکه گیری  جمالی گفت: 
و احیا خطوط امحا شده ترافیکی، تعمیر و تعویض 
گاردریل، پاکسازی و نصب علائم ترافیکی همچون 
انواع تابلو، کله قندی، رفلکتور، و نیوجرسی، در کنار 
تعمیر سیستم های روشنایی و سایر موارد مورد نیاز 
ازجمله اقدامات تمهیدی این اداره کل جهت اجرای 

طرح سفرهای نوروزی می باشد. 
وی با اشاره به اهمیت ارتقای سطح ایمنی حمل  و 
نقل جاده ای به خصوص طی ایام سفرهای نوروزی 
تصریح کرد: با عنایت به هماهنگی، تعامل و هم افزایی 
خوبی که دربین دستگاه های اجرایی مرتبط وجود دارد 
امیدواریم ضریب کاهش حوادث جاده ای مطلوب و تا 

تحقق کامل شعار سفر بدون حادثه، پیشرفت نماید.
وی این مهم را منوط به آگاهی جمعی و بهره مندی 
کاربران جاده ای از سامانه های نوین ترافیکی، همچون 
سامانه تلفن گویای 141 مرکز مدیریت راهها و برنامه 
های کاربردی مرتبط دانست و ادامه داد: به کارگیری 
نقل  و  حمل   سیستم های  در  هوشمند  سامانه های 
جاده ای منجر به بهبود عملکرد، افزایش سطح ایمنی 
تردد، تسهیل ترافیک و در نهایت ارتقای سطح خدمات 
برای کاربران به ویژه رانندگان می گردد همانطور که 
طی ماه های گذشته به دلیل فعالیت سامانه های ثبت 
تخلف و کنترل سرعت در سطح راههای استان ، شاهد 

کاهش آمار تلفات جانی ناشی از تصادفات بوده ایم.
استان قم دارای هشت راه مواصلاتی اصلی و چهار 
راه فرعی است که از جمله آن ها می توان به آزاد راه قم 
– تهران به طول 130 کیلومتر، جاده قدیم قم – تهران، 
بزرگراه قم – ساوه به طول 87 کیلومتر، جاده قدیم قم 
- کاشان، آزاد راه قم – کاشان به طول 104 کیلومتر، 
آزاد راه قم - گرمسار به طول 173 کیلومتر و بزرگراه قم 

- سلفچگان - اراک به طول 136 کیلومتر اشاره کرد.
* اطلاع رسانی درست، پارکینگ و اسکان سه 

نیاز اولیه مسافر نوروزی
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم 
نیز با تاکید بر لزوم اطلاع رسانی به زائران گفت: باید 
در سه نقطه از ورودی شهر قم ایستگاه  های هدایت 
مسافران، با حضور نمایندگان دستگاه  های مرتبط و 

اماکن اقامتی ایجاد شود. 
سید امیر سامع با اشاره به کمبود پارکینگ در ایام 
تعطیلات نوروز درسطح شهر بیان کرد: لازم است از 
ظرفیت محوطه های عمومی اداره ها و مدرسه ها برای 
پارک خودروی مسافران استفاده شود تا با شلوغی معابر 
مواجه نشویم.  معاون خدمات شهری و امور اجتماعی 
شهرداری قم خاطرنشان کرد: سه نیاز اولیه زائران در 
ابتدای ورود به شهر؛ اطلاع رسانی درست، پارکینگ 
و اسکان است.  سامع تاکید کرد: به هیچ وجه نباید 
در  کانکس  استقرار  شاهد  نوروز  تعطیلات  درایام 
عوارضی آزادراه قم - تهران باشیم، چراکه این مساله 

موجب ایجاد گره ترافیکی در این نقطه شهر می  شود.

فرماندار قم:

هیچ دانش آموزی در مناطق روستایی نباید از 
تحصیل باز بماند

فرماندار قم گفت: بخشداران این استان باید کلاس های نهضت سواد آموزی را در بخش 
ها و مناطق روستایی دایر کنند و هیچ دانش آموزی نباید به دلیل مشکل های اقتصادی 

از تحصیل باز بماند.
رضا سیار روز دوشنبه در جلسه شورای آموزش و پرورش شهرستان قم اظهار داشت: 
بخشداران، شوراهای اسلامی و دهیاران علاوه بر توجه به موضوع تحصیل دانش آموزان، 
افرادی که در سنین بالا در قالب کلاس های نهضت مشغول فراگیری سواد هستند را نیز 
مورد توجه قرار دهند. هشت هزار و 188 دانش آموز در 439 کلاس درس در روستاهای 
استان قم مشغول به تحصیل هستند. این استان دارای یک شهرستان قم و پنج بخش 
مرکزی، کهک، خلجستان، سلفچگان و جعفرآباد است. طبق سرشماری عمومی نفوس و 
مسکن در سال 1395، قم دارای 127 روستا با جمعیت بالای 20 خانوار است، جمعیت 
ساکن مناطق روستایی استان بیش از 55 هزار و 865 تن است که در قالب 17 هزار و 385 
خانوار زندگی می کنند. فرماندار قم بیان کرد: افرادی که می توانند در مسیر آموزش قرار 
گیرند ولی به دلایل مختلف این امکان را پیدا نمی کنند، باید حمایت شوند و بخشداران 
این مساله را نیز پیگیری نمایند. سیار گفت: باید حداکثر توان خود را برای کاهش آمار 
بیسوادی در جامعه به کار گیریم. در پنج سال گذشته تعداد باسوادان گروه سنی 10 تا 49 
سال قم با رشد 2 درصدی از 93.5 به 95.5 درصد رسیده که یک درصد بیشتر از میانگین 
کشوری است. وی همچنین با تمجید از تلاش های معاونت سواد آموزی اداره کل آموزش 
و پرورش استان برای باسواد کردن بیش از چهار هزار تن در سال 97 یادآور شد: برگزاری 
دوره آموزشی سواد دیجیتال به منظور آموزش نحوه استفاده و کار با رایانه و دستگاه های 
خودپرداز بانکی در پیشگیری از کلاهبرداری ها اقدام موثری به شمار می آید. فرماندار 
قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت موضوع اسکان مسافران و زائران 
نوروزی، نقش آموزش و پرورش را در این زمینه مهم دانست و افزود: هر چند بر اساس 
قانون مدیران آموزش و پرورش وظیفه ای در مورد اسکان و اقامت زائران ندارند، ولی برای 
جبران کمبود مکان های اقامتی چاره ای جز استفاده از ظرفیت مدارس نیست، از این رو 
دست کم باید پنج هزار کلاس درس در نواحی مختلف آموزش و پرورش قم بویژه واحدهای 
آموزشی پیرامون هسته مرکزی شهر به امر استقرار زائران نوروزی اختصاص یابد35.  واحد 
هتل، 27 واحد هتل آپارتمان، 55 واحد مهمانپذیر، 170 خانه مسافر و 97 واحد مجتمع 
بین راهی و پذیرایی با ظرفیت 10 هزار تخت اقامتی و پذیرایی در قم به مسافران و زائران 

کریمه اهل بیت )ع( خدمت رسانی می کنند .
 

 مسئول دبیرخانه کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم  اعلام کرد

تجهیز 110کانون فرهنگی هنری مساجد 
دراستان قم 

مسئول دبیرخانه کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم گفت: با پیگیریهای 
صورت گرفته در سالجاری با اعتبار 3 میلیارد و 500 میلیون ریال، 110 کانون فرهنگی 

هنری مساجد استان تجهیز شد.
حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران، افزود: 
پس از چندین سال وقفه با همکاری استانداری و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، 

تجهیز مساجد قم در دستور کار قرار گرفته و در این زمینه کار بزرگی انجام شد.
وی گفت: درحوزه فرهنگی هنری در مساجد، گروه های سرود، تواشیح و تئاتر در 110 
مسجد ایجاد و 204 یادواره شهدا در سطح مساجد قم برگزار شده است. وی با بیان اینکه 
بیمه مساجد به عنوان یک ضرورت مورد تاکید قرار گرفته است ،ادامه داد: 395 مسجد 
استان تاکنون بیمه شده است که بااین اقدام اماکن فوق در برابر تمام حوادث پشتیبانی 
می شود. مسئول دبیرخانه کانون  های فرهنگی هنری مساجد قم، اظهار داشت: برگزاری 
2 المپیاد ورزشی با حضور بیش از 10 هزار تن، ایجاد 65 گروه سرود و 32 گروه تئاتر در 
مساجد استان از جمله مهمترین برنامه های فرهنگی مساجد در سالجاری بوده است. وی 
با بیان اینکه 408 کانون فرهنگی هنری به صورت رسمی درمساجد قم وجود دارد گفت: 
تمام کانون های فرهنگی هنری موظف به ثبت نام در سامانه »بچه های مساجد« هستند 
که این استان توانسته تمام مساجد خود را در این سامانه ثبت نام کند.  روحانی با اشاره به 
تشکیل کانون های فرهنگی هنری ویژه بانوان در قم گفت: 200 کانون فرهنگی هنری 
بر اساس نیاز مساجد استان، در قم ایجاد شده است که این کانونها به صورت غیررسمی 
و زیر نظر امام جماعت مساجد فعالیت می کنند. مسئول دبیرخانه کانون  های فرهنگی 
هنری مساجد قم، ادامه داد: 80 کانون فرهنگی هنری در مساجد روستایی و 328 کانون 
فرهنگی هنری در مساجد شهری استان مشغول فعالیت هستند. وی با بیان اینکه 193 
کتابخانه در مساجد فعال است گفت: 187 کتابخانه های مخزن دار و 106 کتابخانه های 
قفسه باز در مساجد استان وجود دارد که به جزء اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ،هیچ 
نهادی برای تشکیل و تجهیز این کتابخانه ها کمک نکرده است. روحانی با انتقاد از عدم 
همکاری اداره کل کتابخانه های عمومی استان برای تجهیز کتابخانه مساجد گفت: نیم 
درصد سهم کتابخانه ها از بودجه شهرداری قم تنها مختص اداره کل کتابخانه ها نیست 
بلکه برای تمام کتابخانه هاست که تاکنون مساجد هیچگونه سهمی از این بودجه قانون 
نداشته اند. وی با بیان اینکه در حوزه ماموریت های محتوایی و فرهنگ ساز در کانون های 
فرهنگی هنری مساجد اظهار داشت: جلسات سبک زندگی در 107 مسجد، گفتمان 
سازی اقتصاد مقاومتی در 96 مسجد، ترویج سیاست های افزایش جمعیت در 68 مسجد، 
آموزش والدین در 201 مسجد، برنامه های بصیرت افزایی در 205 مسجد، فعالیت های 

مقابله با آسیب های اجتماعی در 105 مسجد استان اجرایی شده است.
 

همزمان با برگزاری جشن میلاد حضرت فاطمه زهرا)س( :

مجموعه فرهنگی ورزشی خانه مهندس 
نظام مهندسی قم بهره برداری شد

همزمان با برگزاری جشن میلاد حضرت فاطمه زهرا)س( و گرامیداشت روز مهندس ، 
فاز نخست مجموعه فرهنگی ورزشی خانه مهندس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم 

مورد بهره برداری قرار گرفت.
 مهندس امین مقومی رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم در جشن 
میلاد حضرت فاطمه زهرا)س( و گرامیداشت روز مهندس که با حضور اعضای سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان در مجموعه خانه مهندس قم برگزار شد اظهار داشت: 
احداث فاز نخست مجموعه فرهنگی ورزشی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم 
یک سال به طول انجامید و سالن چند منظوره ورزشی مجموعه خانه مهندس 3 هزار و 
500 نفر ظرفیت دارد. وی گفت: سالن چند منظوره ورزشی مجموعه خانه مهندس با زیر 
بنای 4 هزار و 116 متر مربع با برگزاری جشن میلاد حضرت فاطمه)س( و گرامیداشت 
روز مهندس به بهره برداری رسمی رسیده که این امر حاصل تلاش های اعضای هیات 
مدیره دوره های پنجم سازمان نظام مهندسی قم تا کنون سازمان بوده است. مقومی 
گفت: مجموعه فرهنگی ورزشی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم دارای زمینی 
به مساحت 32 هزار و 817 متر مربع می باشد که این مجموعه با رویکرد ورزش های حرفه 
ای، همگانی و خانواده محور طراحی شده است. وی ادامه داد: در طرح این مجموعه، 
سالن ورزش های رزمی ، سالن فرهنگی ورزشی کودکان ، فضاهای روباز ورزشی از قبیل 
زمین تنیس خاکی ، زمین چمن مصنوعی ، پیست و مجموعه مینی گلف نیز  بینی شده 
که امیدواریم در فازهای بعدی این پروژه ، شاهد بهره برداری از این اماکن نیز باشیم. رییس 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم عنوان کرد: در هشتمین کنفرانس ملی سازه 
و فولاد که بهمن ماه سال 96 از سوی انجمن سازه های فولادی ایران برگزار شده؛ سازه 
مجموعه فرهنگی ورزشی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم جزو ده طرح برتر 
کشور شناخته شد.در این مراسم استاد کریم منصوری قاری بین المللی قرآن کریم تلاوت 
آیاتی چند از کلام الله مجید داشت و در ادامه صابر خراسانی از شاعران آئینی کشور به 
شعرخوانی پرداخت و اجرای های مهدی یغمایی و سالار عقیلی از خواننده های مطرح 
کشوری بخش دیگری از برنامه های این جشن بود ؛ حسن ریوندی و مهران غفوریان نیز از 
دیگر مهمانان این مراسم بودند که با اجرای برنامه خود لبخند بر لبان مهندسان و خانواده 
ایشان نشاندند. تجلیل از اعضای هیات مدیره دوره هفتم سازمان و همچنین دست 
اندرکاران پروژه احداث مجموعه فرهنگی ورزشی خانه مهندس سازمان نظام مهندسی 

ساختمان استان قم نیز از جمله برنامه های این جشن بود.
 

همزمان با هفته منابع طبیعی؛

۵۳ هزار اصله نهال در قم توزیع می شود
 معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: امسال همزمان با هفته 
منابع طبیعی 53 هزار اصله نهال در قم توزیع می شود که امیدواریم به 100 هزار نهال 

افزایش یابد.
و  اداره کل منابع طبیعی  رائد کمالی مقدم ظهر یکشنبه در نشست خبری که در 
آبخیزداری استان قم برگزار شد، اظهار کرد: مبلغ یک میلیارد و 500 میلیون تومان از 
محل اعتبارات صندوق توسعه ملی برای پروژه های بیولوژیکی در مناطق وسف و شرق قم 
اختصاص پیدا کرد که با اجرای این پروژه ها بوته کاری و پوشش گیاهی در 42 هکتار از 
مساحت وسف انجام و 420 هکتار از منطقه شرق قم با استفاده از گونه اسفناج وحشی 
احیا شد. وی مهمترین مراتع استان قم را مورد توجه قرار داد و گفت: شرق قم و جاده 
گرمسار از مراتع مهم استان قم هستند که برای اجرای پروژه های بیولوژیکی در این مناطق 

مشارکت های مردمی به صورت ویژه مورد توجه قرار گرفته است.
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم در بخش دیگری از سخنان 
خود از تهیه 53 هزار اصله نهال برای توزیع در میان اقشار مختلف مردم خبر داد و گفت: بر 
اساس هماهنگی صورت گرفته انتظار داریم این آمار با به 100 هزار اصله نهال برسد تا در 

هفته منابع طبیعی میان مردم توزیع شود.
وی خاطرنشان کرد: در هفته منابع طبیعی گونه های سازگار با شرایط اقلیمی استان قم 

مانند کاج تهران، زیتون تلخ، ون و توت نرک توزیع می شود.

آیت الله علوی بروجردی:

فعالیت چاه های غیر مجاز آب در قم متوقف شود
 استاد حوزه علمیه قم بر کنترل وضعیت بیابانی قم در شرایط بی آبی تأکید کرد و گفت: 

باید از فعالیت چاه های غیرمجاز آب که تعداد زیادی را تشکیل می دهند جلوگیری شود.
آیت الله سید محمدجواد علوی بروجردی ظهر دوشنبه در دیدار با معاونان و مسئولان اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بیان کرد: خوشبختانه در استان قم در عرصه منابع 
طبیعی اقدامات بزرگ و خوبی انجام گرفته است. وی با بیان اینکه مشکل کم آبی در استان 
قم از گذشته وجود داشته است، افزود: رویکرد جنگل کاری با استفاده از درختان کم مصرف 
از گذشته در این استان دنبال شده است. استاد حوزه علمیه قم با تأکید بر اینکه تشویق 
مردم برای مشارکت در امور منابع طبیعی باید به عنوان اولویت اصلی دولت دنبال شود، 
افزود: مردم در عرصه های مختلف با منابع طبیعی مرتبط هستند به همین علت با استفاده از 
ظرفیت آن ها می توان به اهداف موردنظر رسید. وی با اشاره به لزوم تلاش منابع طبیعی برای 
کنترل وضعیت بیابانی قم در شرایط بی آبی افزود: با تحلیل آب های زیرزمینی، بهره برداری 
بی رویه از چاه ها موجب نشست زمین و از بین رفتن منابع طبیعی می شود که باید از فعالیت 
چاه های غیرمجاز که تعداد زیادی را تشکیل می دهند جلوگیری شوند تا نتوانند از این 
چاه ها آب استخراج کنند و برای منابع طبیعی مشکل ساز شوند. آیت الله علوی بروجردی 
بیان کرد: باید به آبیاری با استفاده از روش های نوین از جمله آبیاری قطره ای توجه ویژه ای 
داشت که این امر نیازمند مشارکت و حمایت مردم است. وی با بیان اینکه در سدسازی ها 
مطالعات اساسی مرتبط با منابع طبیعی صورت نگرفته است، گفت: مطالعات سدسازی 
گاهی صدسال به طول می انجامید اما امروزه سدسازی هایی با مطالعات پایین سبب به هم 
ریخته شدن چرخه منابع طبیعی شده است. تولیت مسجد اعظم قم با اشاره به مشکلات 
دریاچه نمک برای محیط زیست افزود: گرد و خاک ناشی از خشک شدن دریاچه نمک 
در استان های مجاور آن از جمله تهران پراکنده می شود که دلیل اینکه ترکیبات آن مسموم 
کننده است مشکلات بسیاری را ایجاد می کند. وی بیان کرد: با توجه به ظرفیت بالای استان 

قم طرح های منابع طبیعی می تواند بستر سرمایه گذاری را در استان قم فراهم سازد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد

قم میزبان جشنواره کشوری هنرهای تجسمی 
روستا و عشایر 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به میزبانی این استان از نخستین جشنواره 
کشوری هنرهای تجسمی روستا و عشایر گفت: یک هزار و 744 اثر به دبیرخانه این جشنواره 
ارسال شده است. سید موسی حسینی کاشانی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: برگزاری جشنواره های مختلف فرهنگی، هنری و ادبی در روستاها و شهرهای مختلف 
کشور به عنوان یک اولویت جدی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مورد تاکید جدی قرار گرفته 
است. وی ادامه داد: قم متولی برگزاری جشنواره هنرهای تجسمی روستایی و عشایری در 
سه رشته نقاشی، عکاسی و خوشنویسی در کشور شده که این جشنواره بستر لازم برای 
استعدادیابی هنرمندان روستایی را فراهم می کند. حسینی کاشانی گفت: استعدادیابی و 
بسترسازی برای بروز استعدادهای هنری روستاییان از جمله اهداف ارزشمند این جشنواره 
است که استمرار آن به طور قطع موجب تحول در این حوزه در روستاها خواهد شد. وی با 
بیان اینکه قم در سه رشته نقاشی، عکاسی و خوشنویسی حرف های زیادی برای گفتن در 
کشور دارد، گفت: دلیل انتخاب قم برای میزبانی از این جشنواره، توانمندی ها و ظرفیت 
های استان در این رشته های هنری است. حسینی کاشانی با بیان اینکه »ایران تهران 
نیست« شعار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است افزود: بر این اساس نگاه ویژه ای در برنامه 
های فرهنگی و هنری در استان ها مورد توجه قرار گرفته است. وی از »شهر خلاق« به عنوان 
یکی از برنامه های آینده این وزارتخانه یاد کرد و گفت: این طرح به منظور شناسایی ظرفیت 

های فرهنگی و هنری شهرهای مختلف به زودی در کشور و استان اجرایی می شود.
* مساجد ن باید به عنوان محوریت برنامه های فرهنگی نقش آفرینی کند

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در ادامه با تاکید بر اینکه مساجد به عنوان مرکزیت 
و محوریت برنامه های فرهنگی باید همچنان نقش آفرینی کند گفت: بسترسازی برای 
حضور پررنگ نوجوانان و جوانان به عنوان یک ضرورت، موجب شکل گیری کانون های 
فرهنگی هنری در مساجد شد. حسینی کاشانی با اشاره به وجود فعالیت نهادهای مختلف 
فرهنگی تصریح کرد: باید این نهادها با پرهیز از موازی کاری تحت نظر امام جماعت مسجد 
به فعالیت بپردازد. وی با بیان اینکه قم در حوزه فعالیت کانون های فرهنگی هنری مساجد 
از جمله استان های سرآمد کشور است گفت: فعالیت های متنوع فرهنگی در سطح 
مساجد استان در حال برگزاری است که با توجه به تعامل کانون های فرهنگی هنری با 

نهادهای فرهنگی، دستاوردهای قابل قبولی بدست آورده است.
*ارسال ۱۷۴۴ اثر به جشنواره هنرهای تجسمی روستا و عشایر  

مسئول دبیرخانه کانون  های فرهنگی هنری مساجد قم نیز گفت: جشنواره کشوری 
هنرهای تجسمی روستا و عشایر که از روز چهارشنبه 15 اسفندماه امسال آغاز می شود در 
ساعت 17 روز پنجشنبه 16 اسفندماه با برگزاری آیین اختتامیه به کار خود پایان می دهد.
حضرت  حرم  زیارت  به  تشرف  گفت:  روحانی  سعید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
برپایی  و  حضوری  آزمون  تخصصی،  آموزشی  های  کلاس  برگزاری  معصومه)س(، 
نمایشگاهی از آثار برگزیده، از جمله برنامه های این جشنواره است. وی گفت: تدوین 
آیین نامه جشنواره و طراحی پوستری بر اساس این آیین نامه از جمله اقدام های صورت 
گرفته در این زمینه بوده است. وی اضافه کرد: در حوزه خوشنویسی 89 اثر، نقاشی 540 
اثر و در حوزه عکاسی یک هزار و 115 اثر به دبیرخانه این جشنواره ارسال شده است. 
روحانی با اشاره به اینکه 21 تن در رشته نقاشی، 20 تن در رشته عکاسی و 13 تن در رشته 
خوشنویسی به مرحله نهایی این جشنواره راه یافته اند، افزود: آثاری از 25 استان در حوزه 
عکاسی، 10 استان در حوزه خوشنویسی و 15 استان در حوزه نقاشی به این جشنواره 
ارسال شده است. رئیس اداره امور هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز در 
این نشست، با بیان اینکه بیش از 10 کاتب قرآن در این استان وجود دارد ،گفت: طراحی 
نگارگری در استان با ایجاد کارگاه ساخت ضریح حرم امام حسین)ع( رونق بیشتری یافت.

حسن دلیر افزود: قم در برگزاری جشنواره های کشور دارای کارنامه قابل قبولی است به 
همین دلیل با توجه به ظرفیت های استان، برگزاری این جشنواره به قم واگذار شده است.

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

جلوگیری از هدر رفت 700 لیتر آب  در ثانیه 
در چرخه انتقال و توزیع 

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: در چند سال اخیر با 
اصلاح و بازسازی خطوط اصلی انتقال آب طرح آبرسانی اصفهان مانع از هدر رفت بیش 
از 700 لیترآب  در  چرخه توزیع شد   ناصر اکبری با بیان اینکه شناسایی و مهار  نشتی 
خطوط انتقال و شبکه های آبرسانی نقش موثری در تامین پایدار آب شرب مشترکین دارند 
اعلام کرد: در سال 95 نشتی  بیش از 12 هزار و400 انشعاب ،در سال96 بیش از 16 هزار 
و 100 انشعاب و در 9 ماهه سال جاری بیش از 6 هزارو 100 انشعاب آب در سطح استان 
شناسایی و مهار شدند. وی به نشت یابی شبکه های توزیع آب در سطح استان پرداخت و 
اظهار داشت: در سال 95 بیش از  مورد 109نشتی شبکه ،در سال 96 بیش از 198 مورد 
نشتی و در 9 ماهه سال جاری نشتی بیش از 136 شبکه توزیع آب شناسایی و از هدر رفت 
آب در این شبکه ها  جلوگیری بعمل آمد   معاون بهره برداری شرکت آبفا استان اصفهان با 
بیان  اینکه بمنظور کاهش هدر رفت آب ، نشت یابی شبکه های آبرسانی شهر های برف 
انبار،مهاباد،تودشک ،منظریه خمینی شهر ،فولادشهر ،باغ بهادران و منطقه 3 اصفهان در 
دستور کار قرار داد اظهار داشت: در سال 95 هدر رفت آب در شهر تودشک حدود 35 
درصد بوده است در حالیکه این رقم درپایان بهمن ماه سال جاری به کمتراز 16 درصد 
رسیده است. اکبری در مدار قرار دادن 10 کیلومتر شبکه آبرسانی جدید در شهر تودشک را 
یکی از عوامل موثر درکاهش پرت آب در این شهر برشمرد و عنوان کرد: در سال گذشته 10 
کیلومتر شبکه آبرسانی جدید در شهر تودشک  در مدار بهره برداری قرار گرفت که این امر 
منجر به کاهش حوادث ناشی از  فرسودگی شبکه آبرسانی شد این در حالیست که کاهش 
وقوع حوادث تاثیر قابل توجهی در جلوگیری از هدر رفت آب دارد. وی به روند نزولی وقوع 
حوادث در شهر تودشک اشاره کرد و خاطر نشان ساخت:در سال 95  حدود 170 حادثه 
شبکه و 151 حادثه انشعابات در شهر تودشک به وقوع پیوست در حالیکه در سال جار ی 
از ابتدا تا کنون 26 حادثه شبکه  و 50 حادثه انشعابات رخ داد.  معاون بهره برداری شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان پروژه هوشمند سازی تاسیسات آبرسانی را موثر در کاهش 
هدر رفت آب دانست و خاطر نشان ساخت: شرکت آب و فاضلاب در راستای هوشمند 
سازی تاسیسات آبرسانی ،توسعه سامانه پایش فشار تا 472 ایستگاه در کل استان،تکمیل 
سامانه تله متری خطوط انتقال آب استان، توسعه تله متری شبکه توزیع آب ده شهر بزرگ 
استان، تهیه نرم افزار تصمیم یار جهت مدیریت هوشمند شبکه و ایجاد زیرساخت مخابراتی 
پایدار برای استقرار و توسعه شبکه هوشمند در سطح استان در دستور کار قرار داده است.

 یادواره ۵9 شهید سنگرساز بی سنگر در قم 
برگزار شد

بیست و پنجمین یادواره 59 شهید سنگرساز بی سنگر جهاد کشاورزی قم و شهید مدافع 
حرم حضرت زینب)س( سجاد روشنایی، یکشنبه شب با حضور مسئولان استانی، خانواده 
معظم شهیدان و قشرهای مختلف مردم در حسینیه امام خامنه ای گلزار شهیدان علی بن 
جعفر)ع( قم برگزار شد. در این آیین که سید محمد رضا هاشمی معاون سیاسی امنیتی و 
اجتماعی استانداری، رضا سیار فرماندار و عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم 
حضور داشتند، مسئول حوزه نمایندگی ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی طی سخنانی؛ 
مادران، همسران، پدران و فرزندان شهیدان را معلمان نمونه و بزرگ جامعه دانست و اظهار 
داشت: جامعه باید درس فداکاری، ایثار، جهاد، شجاعت، مقاومت و فضیلت پروری را 
از خانواده شهدا بیاموزد. حجت الاسلام والمسلمین سید رضا تقوی؛ امنیت، آرامش، 
سربلندی و افتخار نظام اسلامی را مرهون پایداری، استقامت و بردباری خانواده شهدا 
عنوان کرد و افرود: به برکت خون های مطهر شهیدان امروز کشور از تعدی دشمن مصون 

مانده و به پیشرفت و سعادت دست یافته است.

با نگاه به رفع مشکلات  نوروز  گذشته ؛

قم برای استقبال از زائران نوروزی آماده می شود

زنگ خطر بحران خشکسالی در ایران چند سالی است که به صدا در آمده است. با وجود 
هشدارهای فراوان در این باره تا امروز اقدام فراگیر و موثری جهت مقابله با این پدیده اقلیمی 
صورت نگرفته است. آیا وقت آن نرسیده که خشکسالی را جدی بگیریم؟ خشکسالی بلایی 
طبیعی است که از دیرباز در پهنه وسیعی از کشورهای مختلف، به  دفعات به وقوع پیوسته و 
همواره خسارات گوناگونی از خود بر جای گذاشته است. در حال حاضر نیمی از جمعیت 
جهان در دسترسی به آب سالم با مشکل مواجهند و خطر بیماری  های مرگبار ناشی از آب 
ناسالم جان 2.5 میلیارد نفر را تهدید می  کند.  در سال های اخیر ایران نیز با این پدیده زیست 
محیطی نامیمون مواجه شده است. در همین زمینه، »صادق ضیائیان« رییس مرکز ملی 
خشکسالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی، در اواخر مردادماه امسال در اظهاراتی با 
تاکید بر خشکسالی شدید تهران و 20 استان دیگر گفت: در بازه 120 ماه منتهی به تیرماه 
سال جاری، 97 درصد مساحت ایران به خشکسالی انباشته و بلندمدت دچار شده است 
که از این میان 5.5 درصد خشکسالی خفیف،28.5 درصد دچار خشکسالی متوسط 
،50 درصد خشکسالی شدید و 13 درصد خشکسالی بسیار شدید را تجربه می  کنند و تنها 
0.3 درصد از مساحت کشور دارای ترسالی ضعیف و 0.1 درصد ترسالی متوسط و مابقی 
نواحی از شرایط نرمال برخوردارند. اگرچه برخی کارشناسان مانند »حسین اردکانی« از 
بنیانگذاران هواشناسی در ایران سخنان رییس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران 
سازمان هواشناسی را تا اندازه ای بدبینانه می دانند و با توجه به افزایش بارش ها در پاییز و 
زمستان سال 97 هشدارها در خصوص وقوع خشکسالی شدید را نادرست توصیف می کنند 
اما وضعیت آب، کشاورزی و اقلیم در شهرها و استان های مختلف ایران بویژه استان هایی 
چون، سیستان و بلوچستان، خوزستان، بوشهر، کرمان، یزد، اصفهان، قم و خراسان شمالی و 
جنوبی در ماه های اخیر، اهمیت توجه بیشتر به مقوله خشکسالی درایران را گوشزد می کند.

* آب گوهری که کمیابتر می شود
خشکسالی پدیده ای است که نه تنها کشاورزی و بهداشت بلکه حیات کلی جامعه در حوزه 
های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و روانی را تهدید می کند و وقوع آن نتیجه مستقیم کمبود 
آب بر اثر مواردی چون، کاهش بارش ها، افزایش جمعیت، تغییر اقلیم، آلوده شدن آب های 
قابل شرب، استفاده نادرست از آب و هدررفت منابع آبی به ویژه در بخش کشاورزی است.  70 
درصد از زمین را آب پوشانده و از این میزان تنها 3 درصد برای مصارف کشاورزی، صنعتی، 
شرب و استحمام مناسب است. گفتنی است، دو سوم از همین 3 درصد نیز در یخچال  های 
قطب شمال و جنوب بایگانی شده و فقط یک درصد از آب کره زمین برای انسان قابل دسترس 
است. حال فکر کنید که اگر همین یک درصد قابل استفاده برای انسان نیز با مصرف بی رویه 
جوامع و بی تدبیری و سوء مدیریت مسوولان هدر رود چه بر سر بشر و زیست بوم او می آید.  
این در حالی است که چرخه آب به گونه ای است که حتی یک قطره از آن کم یا زیاد نمی شود 
و آب به شکلی در طبیعت قرار داده شده که از زمین به آسمان می رود و از آسمان به زمین 
بازمی گردد. آب هرگز نابود نمی شود اما هدر می رود و غیرقابل استفاده می شود آن هم به 
دلیل بی ملاحظه گی انسان ها. حال باید پرسید، بشر امروز چه بر سر آب؛ این نعمت الهی 
آورده که خود را با تهدید کم  آبی روبرو ساخته؟ انسان چگونه چرخه طبیعی آب را تحت تاثیر 
قرار داده که این مایع حیات هر روز بیشتر از قبل از او می گریزد تا جایی که طبق آمار سازمان 
توسعه و همکاری اقتصادی وابسته به سازمان ملل تا سال 2030 میلادی 47درصد از مردم 

جهان در مناطقی زندگی خواهند کرد که با مشکل جدی کم  آبی روبرو هستند.
* ایران و خشکسالی

همان گونه که اشاره شد، ایران جزو کشورهایی است که در معرض خطر کمبود آب و 
خشکسالی قرار دارد. علاوه بر معضلات پیچیده ای که به مصرف بی رویه و سوء مدیریت آب در 
ایران بر می گردد زیست  بوم منطقه را نیز باید یکی از ریشه  های کم آبی ایران دانست. خاورمیانه 
طی چند دهه گذشته بیش از سایر نقاط جهان با مشکل کم  آبی رو به رو بوده است. طبق برآورد 

سازمان ملل تا سال 2025 میلادی 30 کشور با مشکل جدی کم  آبی روبرو خواهند بود که 18 
مورد آن در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا جای گرفته و ایران نیز یکی از این کشورها است. 
این تحقیقات حتی از احتمال بروز »جنگ پنهان« در آینده ای نه چندان دور و با شروع بحران 
شدید آب در این منطقه و کشورها خبر داده است و اعلام کرده جنگ های بعدی در خاورمیانه 
نه بر سر نفت که بر سر آب خواهد بود.  کم آبی قریب الوقوع در ایران اما موضوعی نیست که 
تنها سازمان های بین المللی بر آن تاکید داشته باشند. طی سال های گذشته کارشناسان و 
مسوولان بارها در این باره هشدار داده اند اما گویی عزمی جدی برای مقابله با این بحران زیست 
محیطی وجود ندارد. »عیسی کلانتری« معاون رییس  جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط 
زیست سال ها است که در خصوص بحرانی شدن وضعیت آب در ایران به ویژه در شهرهای 
غربی و جنوبی کشور هشدار می دهد. او چندی پیش در سخنانی با تاکید بر وضعیت وخیم 
ایران در حوزه آب، گفته بود: »اگر تخریب سریع و شگفت  آور منابع آب زیرزمینی با روند کنونی 

ادامه یابد، ایران با تاریخ هفت هزارساله  اش تا 20 سال دیگر غیرقابل سکونت خواهد بود.« 
* پیامدهای انسانی، زیست محیطی، سیاسی و اقتصادی خشکسالی

مرگ و بیماری انسان ها شاید مهمترین پیامد خشکسالی و عدم دسترسی مردم به آب باشد. 
عدم دسترسی مردم به آب شرب سالم به دلایل گوناگون از نبود آب گرفته تا هدر رفت آن بر اثر 
نبود سیستم های زیربنایی و لوله کشی مناسب و آبرسانی به مردم با تانکر، می تواند بهداشت، 
سلامت و جان آنان را به خطر بیاندازد. طبق اظهارات هشتم اسفندماه جاری »اسماعیل نجار« 
رییس سازمان مدیریت بحران کشور، بیش از 80 هزار روستا در سطح ایران با تانکر آبرسانی 
می  شود.  خشکسالی و نبود آب همچنین به کاهش محصولات کشاورزی و در نتیجه کاهش 
ارزاق عمومی منجر می شود و همین مساله می تواند گرسنگی و قحطی را به دنبال داشته 
باشد. در همین ارتباط طبق آمار طی سال 1386 تا 1391 شمسی بر اثر خشک شدن چاه ها، 
تولید غلات کاهش 10 درصدی داشته است.  تخریب محیط زیست، دومین پیامد هولناک 
خشکسالی است که بیابان  زایی، گرد و غبار، خشک شدن زمین، جنگل  زدایی و خشک شدن 
تالاب ها و دریاچه ها از جمله نمودهای آن است. اکنون در ایران بر اثر کم آبی، دریاچه ارومیه 
و تالاب های مهمی چون »هامون« و »گاوخونی« خشک شده  و در معرض نابودی قرار دارند 
و محیط زیست مناطق اطراف خود را به شدت تحت تاثیر قرار داده اند. وقوع طوفان های 
نمکی در مناطق اطراف دریاچه ارومیه یکی از تاثیرات منفی خشکی این دریاچه بر زیست بوم 
مردم آن نواحی است. تالاب هامون نیز در سیستان و بلوچستان که زمانی با دو سه رودخانه 
پرآب اطرافش، گرمی و خشکی هوای سیستان و بلوچستان را تعدیل می  کرد، سال ها است 
خشک شده و منبع پراکندگی گرد و غبار در منطقه شده است. اگرچه دولت در سال های اخیر 
همواره وعده بهبود این اوضاع را داده و کمیته های مختلفی را برای حل این بحران ها ترتیب 
داده است، اما واقعیت حال حاضر این مناطق، نشانی از بهبود شرایط ندارد. مرگ گونه های 
جانوری از دیگر پیامدهای شوم خشکسالی است که طرفداران محیط زیست همواره راجع به 
آن هشدار داده اند.  » بیکاری و معضلات اجتماعی اما دیگر پیامد سهمگین خشکسالی است 
که نهاد خانواده و زندگی اجتماعی مردم را با چالش مواجه می سازد. بسیاری از کشاروزان 
بر اثر کم  آبی مجبور به ترک کشاورزی شده اند؛ اتفاقی که این روزها در مورد آن بسیار می 
خوانیم و می شنویم.  درگیری های منطقه ای و قومی بر اثر کم آبی دیگر پیامدی است که 
می تواند اتحاد ملی را خدشه دار سازد و اینگونه حتی بر سیاست نیز اثرگذار شود. خشکسالی 
پدیده ای ناخوشایند است که تهدیدی جدی برای تمام عرصه های زندگی بشر به شمار می 
رود. خشکسالی اتفاقی نامیمون است که از اقتصاد و جامعه گرفته تا سیاست و فرهنگ را از 
خود متاثر می سازد و اینگونه در طول تاریخ تمدن های بسیاری را نابود کرده است. شاید از 
این جهت است که کوروش پادشاه هخامنشی در مورد ایران دعا کرده »خداوندا این سرزمین 
را از دشمن، خشکسالی و دروغ محفوظ بدار«. حالا شاید زمان آن فرا رسیده که مسوولان 

هشدارهای کارشناسان را جدی بگیرند و برای حل بحران کم آبی چاره ای بیاندیشند.

با وجود هشدارهای فراوان هنوز اقدام فراگیری صورت نگرفته است

خشکسالی را جدی بگیریم

شهید مدافع حرم، سرهنگ پاسدار سید سجاد روشنایی فرمانده 
گردان سوم امام حسین)ع( لشکر 17علی بن ابیطالب)ع( قم، در 13 
بهمن ماه سال 1394 در جریان آزادسازی شهرهای نبل و الزهرا سوریه 
به درجه رفیع شهادت نائل آمد و در گلزار علی بن جعفر)ع( شهر مقدس 

قم به خاک سپرده شد. 
علی  امام  سپاه  و  قم  کشاورزی  جهاد  سازمان  همت  به  آیین  این 
بن ابیطالب)ع( ترتیب یافت و اجرای تواشیح توسط گروه قمر بنی 
هاشم)ع( و رونمایی از سند هویتی یکی از شهیدان دوران دفاع مقدس، 

از جلوه های آن بود.
//////////////////////////////////////
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جریان های سیاسی سال آینده به پیشواز انتخابات مجلس می روند

سال انتخابات و تحولات احزاب و تشکل ها 

جریان های سیاسی سال آینده به پیشواز انتخابات یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی خواهد رفت. رویدادی که بیش از هر انتخابات دیگری عرصه تاثیرگذاری 
احزاب و تشکل های سیاسی است و تلاش های زودهنگام برخی گروه ها هم به منظور 
این تاثیرگذاری می تواند منطقی ارزیابی شود. احزاب و تشکل های سیاسی طی زمستان 
پر حرارتی را پشت سر می گذارند، از برگزاری کنگره های حزبی تا آغاز تکاپوهای 
انتخاباتی. کنگره های حزبی به منظور سامان دادن به فعالیت های اعضا و اجرای قانون 
هم در زمستان 97 برگزار شده و می شود. اظهارنظر شخصیت های حزبی و بیانیه های 
منتشر شده درباره موضوعات روز و نیز گعده های سیاسی هم از محورهای مهم مورد 
توجه در تحولات احزاب بود. اعلام موجودیت احزاب و تشکل های جدید همچنین 

انشقاق برخی گروه ها هم در محافل سیاسی و رسانه ای مورد توجه قرار گرفت. 
* احزاب جدید جریان اصلاحات 

راه ملت تازه ترین حزب سیاسی ایران روز پنجشنبه نهم اسفند همزمان با برگزاری 
نخستین کنگره خود اعلام موجودیت کرد. حزبی که با توجه به حضور چهره های 
نزدیک به جریان اصلاحات در کنگره آن و نیز نام های شورای مرکزی می توان آن را 
تشکلی اصلاح طلب دانست. بالا بردن سطح فعالیت های حزبی در راستای نهادینه کردن 
دموکراسی با رویکرد توسعه پایدار و عدالت اجتماعی اهدافی هستند که انگیز اعضای 

حزب راه ملت، برای تشکیل این حزب اعلام شده است. 
جمهوریت یا صبا، دو نامی است که حزب تازه منشعب از اعتماد ملی، یکی از آن دو 
را برای خود انتخاب خواهند کرد. حزبی که موسس آن رسول منتجب نیا است و فرآیند 
تاسیس آن شامل تقاضای تاسیس و اعضای هیات موسس آن در کمیسیون ماده 10 
احزاب در حال بررسی است. منتجب نیا و همفکرانش حزب تازه را مردمی و دارای مبنای 
اعتقادی، اخلاقی و فقهی معرفی می کنند که در پی بها دادن به جوانان، بانوان، سلایق و 

قومیت های مختلف در چارچوب اصلاحات است.
رویدادهای هفته های اخیر سوژه بسیاری از موضع گیری ها و بیانیه های منتشر شده 
از سوی شخصیت های حقیقی و حقوقی احزاب بود. استعفای محمد جواد ظریف و 
تداوم بلاتکلیفی درباره لوایح چهارگانه الحاق ایران به گروه اقدام مالی ویژه )FATF( کانون 

تحلیل ها و بیانه های چهره های سیاسی اصلاح طلب بود. 
علی شکوری راد دبیرکل حزب اتحاد ملت درباره بررسی لوایح دولت به ویژه لایحه 
پالرمو نوشت: بن بست شکنی شان مجمع تشخیص مصلحت نظام است. یعنی هرجا 
حکم قانون اساسی و شرع با مصلحت نظام مغایر بود قانون و شرع را موقتا کنار بگذارد 
وتصمیم مصلحتی بگیرد. اکنون خود مجمع به علت ناتوانی برخی از اعضا در ترجیح 
مصلحت نظام بر نظرات شخصی و سیاسی و مقابله  با فشارها در بن بست قرارگرفته  است.

برخی از چهره ها و فعالان حزبی اصلاح طلب هم در نامه ای به اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام از این مجمع خواستند در بررسی لوایح FATF تسلیم فشارهای صلحت 
ستیز نشوند. استعفای وزیر امورخارجه در جلسات داخلی، احزاب سیاسی مورد توجه قرار 
گرفت و دبیران کل این احزاب نیز به تبعات این استعفا و همچنین مزایای رد آن از سوی 

رییس جمهوری واکنش نشان دادند. 
حاشیه های تشکیل پارلمان اصلاحات هم در گفتگوهای منتشر شده از فعالان حزبی 
مورد توجه قرار گرفت. علی باقری رییس دفتر سیاسی حزب توسعه ملی، تشکیل پارلمان 
اصلاحات در شرایط کنونی را اختلاف آفرین می داند و فاقد ارزش افزوده برای اصلاحات. 
این در حالی است که حسین کمالی رییس دوره خانه احزاب و از چهره های اصلاح طلب 

تشکیل این نهاد را عملی و به نفع جریان اصلاحات ارزیابی می کند. 
* زمزمه های وحدت اصولگرایان 

جریان اصولگرا هم زمستان پر خبری را پشت سر می گذارند. برگزاری کنگره های 
جمعیت آبادگران جوان ایران اسلامی و کانون دانشگاهیان ایران، انتخاب دبیرکل و رییس 
شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی، پس از درگذشت محمدنبی حبیبی دبیرکل 
پیشین و نیز برگزاری جلسات و گعده های انتخاباتی از مهمترین تحولات حزبی در 

جبهه اصولگرایان بود. 
دومین نشست مشترک جامعه روحانیت مبارز کشور با شماری از احزاب اصولگرا 
گرچه از سوی غلامرضا مصباحی مقدم سخنگوی این تشکل غیرانتخاباتی تفسیر شد 
اما می توان آن را نشانه ای بر عزم جناح اصولگرا به منظور تاثیرگذاری در انتخابات آینده 
دانست. عزمی که با رسمی تر شدن، زمزمه های غیر رسمی تشکیل شورای وحدت 

راهبردی در این جریان، جدی تر از همیشه به نظر می رسد. 
شورای وحدت اصولگرایان که تشکیل آن را نخستین بار محمدرضا باهنر در دی ماه 
سال جاری علنی کرد، تشکلی است که در پی وحدت بخشی و ائتلاف سازی طیف های 
مختلف جریان اصولگراست. وحدتی که به نظر می رسد با اظهارات تقریبا متناقض دو 

پرچم دار تشکیل آن؛ همچنان در هاله ای از ابهام است. 
حجت الاسلام سید محمدرضا میرتاج الدینی نماینده پیشین مجلس و از چهره های 
اصولگرا درباره این شورا گفته است همه چهره های جریان انقلاب در این شورا هستند و 
مسوولیت این شورا به عهده آقای حداد عادل گذاشته شده است. یک روز پس از اظهارات 
میرتاج الدینی، مهدی چمران، نایب رییس جمنا درباره ریاست غلامعلی حداد عادل 
بر شورای وحدت اصولگرایان گفت: برخی افراد چون اطلاع دقیقی نداشتند صرفاً یک 
گمانه  زنی دراین باره کردند و خبر درست نیست. ممکن است آقای حداد عادل چند جلسه 

را مدیریت کرده باشد اما ربطی به بحث ریاست شورای وحدت ندارد.
با این روایت های متناقض باید منتظر ماند و دید که تلاش ها برای وحدت اصولگرایان 

در سال انتخابات چگونه پیش خواهد رفت.
کانون دانشگاهیان ایران اسلامی پنجشنبه هفته گذشته ششمین کنگره خود را برگزار 
و اعضای شورای مرکزی خود را انتخاب کرد. حزب موتلفه هم هفته پیش تر مصطفی 
میرسلیم و اسدالله بادامچیان را به عنوان دبیرکل و رییس شورای مرکزی حزب انتخاب 
کرد تا این دو تشکل متعلق به اصولگرایان سنتی و نوین با حداکثر آمادگی سال انتخابات 

را آغاز کنند. 
اظهارنظر شخصیت ها و فعالان حزبی اصولگرا درباره موضوعات روز هم مورد توجه 
رسانه ها قرار گرفت. موضع انتقادی اما فاقد سند مشخص جبهه اصولگرایان درباره لوایح 
چهارگانه دولت و دعوت مجمع تشخیص مصلحت نظام به رد این لوایح در تریبون های 

حزبی، اصولگرایان بیشترین بازتاب را داشت. 
استعفای ظریف اما نوعی دو دستگی در جبهه اصولگرا را نشان داد. گروهی از آن ها در 
تریبون های خود کناره گیری وزیر امورخارجه در این برهه را خلاف منافع ملی دانسته و 
از ظریف خواستند به کار خود ادامه دهد. تندروهای اصولگرا اما ابتدا از این استعفا استقبال 

و پس از رد آن ابراز ناراحتی کردند. 

نکتـه

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت : درباره برجام بعنوان یک 
موفقیت در عرصه سیاست خارجی نیازی برای رفراندوم نداریم.

بهرام قاسمی روز دوشنبه در نشست خبری با خبرنگاران در 
پاسخ به سوال دیگری درباره اظهارات یکی از نمایندگان مبنی بر 
پیشنهاد برگزاری رفراندوم درباره برجام اظهار داشت: در کشور افراد 
نظرات خود را مطرح می کنند و مطالبی می گویند که برخی از این 
مطالب از سر عدم آگاهی است. ما قرار نیست درباره هر سخنی که 
در رسانه ها مطرح می شود و یا مطالبی که توسط نمایندگان بیان 
می شود، اظهار نظر کنیم. ضمن این که این نوع مباحث بحث های 
کلانی است که در سطوح عالی تر درباره آن تصمیم گیری می شود 
و ما درباره برجام بعنوان یک موفقیت در عرصه سیاست خارجی 

نیازی برای رفراندوم نداریم.
* استعفای ظریف بر اثر اختلاف نظر با آقای روحانی نبود

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره استعفای محمد جواد 
ظریف و شایعه اختلاف نظر او با رییس جمهور هم گفت: در این 
خصوص توضیحات لازم داده شده است.مرتبط کردن استعفای 
دکتر ظریف وزیر امور خارجه به جناح بازی های رایج و بیان اینکه 

منشا آن اختلاف نظر با رئیس جمهور محترم بوده ، اشتباه است.
وی افزود: این استعفا موضوعی شخصی یا بر اثر اختلاف نظر 
با آقای روحانی نبود بلکه همانطور که گفته شد تلاشی برای 
ارتقای جایگاه وزارت امور خارجه بود.سخنگوی وزارت امور خارجه 
یادآور شد: آقای ظریف اعتقاد دارند وزارت امور خارجه باید بتواند 
وظایف ذاتی خود را انجام دهد، ایشان بر این باور هستند که برای 
برخورداری از سیاست خارجی توانمندی که بتواند از جایگاه واقعی 
جمهوری اسلامی ایران دفاع کند باید وزارت امور خارجه جایگاه 
حقیقی خودش را پیدا کند.وی اضافه کرد: بنابراین مرتبط کردن 
این استعفا به جناح بازی های رایج و بیان اینکه منشا آن اختلاف 
نظری با رئیس جمهور محترم وجود داشت، موضوع اشتباهی است.

* در شرایط کنونی نیازبه همدلی داریم
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره سفر بشار اسد به تهران و 
این که آیا دولت از این سفر اطلاع داشته است یا خیر، گفت: چنین 
سفرهایی در این سطح با توجه به مجموع حواشی که می تواند 
داشته باشد وهمچین اثرات سیاسی و امنیتی آن از سفرهایی است 
که درباره آن قبل از انجام خبر داده نمی شود و این کاملا مشخص 
و منطقی است و باید هم چنین باشد.سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
ادامه داد: در مورد ایشان هم این روش به درستی هم در مرحله 
ورود و خروجشان از ایران اتخاذ شد و باید هم به همین شکل عمل 
می شد.قاسمی خاطرنشان کرد: فکر می کنم کسانی که باید در 
جریان این سفر قرار می گرفتند، در جریان قرار داشتند و چنین 
سفری نمی تواند از دید مقامات عالی پنهان بماند، بنابراین حاشیه 
سازی ها و تفاسیر و تحلیل هایی که با نگاه جناحی به این مسئله 
دامن زده می شود را نباید جدی تلقی کرد.وی با بیان این که ما 
در شرایط کنونی نیاز به یک همدلی و همزبانی و بیان یک صدای 
واحد داریم، خاطرنشان کرد: سفر آقای بشار اسد سفر مهمی بود که 
آثار بسیار مهمی خواهد داشت و در جریان این سفر رایزنی های 
خوبی صورت گرفت.سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: یکی 
از اهداف این سفر تشکر دولت و ملت سوریه از جمهوری اسلامی 
ایران برای کمک های مستشاری و کمک به این کشور در مبارزه 

با تروریسم بود.
* وضعیت دیپلمات بازداشت شده ایرانی در هلند

قاسمی در پاسخ به سوال دیگری درباره آخرین وضعیت اسدالله 

اسدی دیپلمات بازداشت شده در هلند عنوان کرد: روند پیگیریها 
ادامه دارد. وکلای ذیربط کارشان را دنبال می کنند و امیدواریم این 
تلاش های دیپلماتیک و قضایی به نتیجه مطلوب برسد. وی ادامه 
داد: از تحول جدیدی در این باره اطلاع ندارم ولی این پرونده به 
عنوان یک مسئله مهم در دستگاه  دیپلماسی و بخش های ذیربط در 
جریان است و امیدواریم بی گناهی ایشان ثابت شود و هرچه زودتر 

به ایران بازگردند. 
* اولویت نخست سیاست خارجی ایران ارتقای همکاری 

با همسایگان است 
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره مقاله نشریه آتلانتیک و این 
که عربستان سعودی به دنبال ایجاد تنش در روابط ایران و پاکستان 
است، گفت: روابط ایران و همسایگانش بسیار مهم است . اولویت 
نخست سیاست خارجی ایران ارتقای همکاری با همسایگان است و 
ما با جدیت تمام این روابط را رصد می کنیم. در عین حال این روابط 
از معاندینی در سطح منطقه و جهان برخوردار است که سعی می 
کنند آن را به هر شکل ممکن دچار مشکل کنند.سخنگوی وزارت 
امور خارجه ادامه داد: تصور می کنم با خردمندی که پایتخت های 
هر دوکشور دارند و درایت دولت ایران این تلاش های مذبوحانه راه 

به جایی نمی برد.
* اسرائیل جرات برخورد با ایران را ندارد

قاسمی درباره سفر نتانیاهو به مسکو و حملات لفظی بین 
ایران و اسرائیل و اینکه آیا سفرهایی از این دست باعث دوری 
نیز سفرهایی  از تهران نمی شود، گفت: در گذشته  روسیه 
اینچنینی وجود داشته است.روسیه کشور مستقلی است و از 
هوشمندی و خرد لازم برای منافع ملی خود برخودار است. 
علاوه بر این روسیه کشوری نیست که بخواهد از فرامین بی ربط 
رژیم اشغالگر قدس پیروی کند و روابط تهران و مسکو هم آنقدر 
مستحکم است که این سفرها و حرف ها، تاثیری بر آن ندارند. 
وی درباره احتمال تنش میان ایران و اسرائیل هم گفت: اسرائیل 
به دلیل مشکلات عمیق خودش توان و جرات برخورد با ایران 
را ندارد و در گذشته نیز شکست های پی در پی را تجربه کرده 

است.لذا بحث تنش را رد می کنیم و رژیم اشغالگر قدس در 
چنین حد و توانی نیستند.

* امارات دنباله رو کشورهای دیگر نباشد
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سوء استفاده امارات از 
اجلاس اخیر سازمان همکاری اسلامی بیان کرد: در نشست 
سازمان همکاری  اسلامی، وزیر امور خارجه امارات هم در افتتاحیه 
سخنان نامربوطی را مطرح کرد و هم در تهیه سند پایانی که 
نوعی سندسازی بود، کینه ورزی کرد.قاسمی گفت: در این نشست 
سخنان گزافی مطرح شد که پاسخ لازم هم از تهران و هم از هیات 
اعزامی ایران دریافت کردند. قطعا برخوردهای دیپلماتیک را خواهیم 
داشت ولی توصیه می کنیم امارات دنباله رو کشورهایی نباشد که فکر 

می کند می توانند برایش امنیت ایجاد کنند.
* سفر رییس جمهور به عراق

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سفر رییس جمهوری به 
عراق هم گفت: این سفر از پیش تعیین شده و در ادامه رایزنی های 
گسترده ایران و عراق است. قاسمی اضافه کرد: ما در سطوح و 
حوزه های مختلف، تلاش های بسیاری داشتیم و رفت و آمدهای 
بسیاری میان مقامات دو کشور وجود داشته است. در یک سفر 
طولانی و بسیار پر ثمر که آقای دکتر ظریف به عراق داشتند، 
زمینه های این سفر بیش از گذشته فراهم شد. ما موضوعات زیادی 
درباره انرژی اقتصاد و فرهنگی و تجاری خواهیم داشت و این سفر 
می تواند نقطه آغاز دیگری برای جهش در ارتقای همکاری های 

دو کشور باشد.
* بحران یمن نیاز به سفردرمانی ندارد

قاسمی در پاسخ به سوال دیگر درباره بحران یمن اظهار داشت: 
بعد از اقداماتی که جمهوری اسلامی ایران با چهار کشور اروپایی 
داشت، تلاش هایی برای آتش بس و ایجاد فضای مناسب کمک 
رسانی و همچنین رسیدن به یک گفت وگو انجام شد و در این 
راستا نشست استکلهم برگزار شد.وی ادامه داد: این فرآیند باید زیر 
نظر سازمان ملل ادامه داشته باشد تا بحران بشری که در یمن در 
جریان است، به پایان خود برسد.سخنگوی وزارت امور خارجه با 

اشاره به سفر وزیر خارجه انگلیس به یمن، گفت: تصور می کنم 
حل بحران یمن نیاز به سفر درمانی و گفتار درمانی ندارد و بهتر 
است کشورهایی که علاقه مند هستند به حل بحران کمک کنند، 
از روش های دیگر استفاده کنند و کاری کنند که متجاوزین دست 

از تجاوز بردارند.
* هیات عالی رتبه اروپا درباره سازوکار ویژه مالی به ایران 

می آید 
وی دربخش دیگری ازسخنان  در پاسخ به سوالی درباره ساز 
و کار مالی اروپا ) ساحات - اینستکس ( اظهار داشت: راه اندازی 
این ساز و کار به عنوان یک گام نخست و دیرهنگام و البته مهمی 
بود و در داخل ایران دستگاه ذیربط در حال ایجاد ساز وکار متناظر 
هستند تا بتوانند در ارتباط با سازو کار اروپایی اقدام عملی خود 
را آغاز کنند.قاسمی ادامه داد: در هفته های گذشته در سطوح 
کارشناسی در بخش های مختلف اقتصادی و بانکی تبادلات خوبی 
داشتیم و در آینده نزدیک میزبان هیات هایی از اروپا که در این 
سازوکار مسئولیت دارند، خواهیم بود.وی افزود: در جریان این سفر 
کارشناسان دو طرف درباره گام های عملیاتی شدن این سازو کار و 
نهایی کردن آن گفت وگو خواهند کرد. در عین حال این که بگوییم 
این ساز و کار، اقدام مشخصی انجام می دهد، هنوز به آن مرحله 
نرسیده ایم، شاید با آمدن هیات اروپایی بتوانیم گام های بلندتری 
در این خصوص برداریم.سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به 
این سوال که آیا مقامات سیاسی اروپا در این هیات حضور خواهند 
داشت، گفت: اراده لازم بین دو طرف در این زمینه وجود داشته 
و تلاش های لازم انجام شده است، ما امروز نیاز به نشست بین 
کارشناسان ارشد داریم که بتوانند این دو ساز وکار متناظر را با هم 
تنظیم کرده و آن را به مرحله اجرا بگذارند و فکر می کنم این هیات، 

هیات عالی رتبه کارشناسی اقتصادی و فنی است.
* لوایح مرتبط با اف. ای.تی. اف

وی در پاسخ به سوالی درباره عدم تعیین تکلیف لوایح مرتبط 
با اف ای تی اف در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: این 
مهم است اعضای محترم مجمع با توجه به استدلالهایی که در 
این زمینه مطرح است به یک جمع بندی خیراندیشانه برای 
کشور برسند ولی اینکه تا مقطع بعدی به تفاهم می رسیم یا نمی 
رسیم و اگر تفاهم حاصل نشود چه خواهد شد، مسائلی است 
که صحبت درباره آنها صرفا گمانه زنی است و بهتر است بازهم 

کمی صبر کنیم.
* با برخی کشورهایی اروپایی در سیاست های منطقه ای 

اختلاف سلیقه داریم
قاسمی در پاسخ به سوالی درباره ادعای روزنامه الشرق الاوسط 
مبنی بر این که کشورهای اروپایی شروطی را در مذاکرات با ایران 
مطرح کرده اند، اظهار داشت: این موضوع درست نیست، البته ما 
برخی کشورها، از جمله تعدادی از کشورهای اروپایی درباره سیاست 
های منطقه ای اختلاف سلیقه داریم.سخنگوی وزارت امور خارجه 
اضافه کرد: تلاش کردیم به این کشورهای تفهیم کنیم نفوذ منطقه 
ای ایران که رژیم صهیونیستی و امریکا درباره آن مباحثی مطرح می 
کنند نفوذ ذاتی و معنوی است و ارتباطی به اقدام خاص از جانب 
ما ندارد.وی تصریح کرد: در واقع نفوذ ایران ریشه در تاریخ و تمدن 

ما دارد و نمی توان آن را با خواست و اراده چند کشور کاهش داد.
قاسمی در عین حال گفت: کشورهای اروپایی هم قطعا می دانند 
که ما کشور شرط پذیری نیستیم و در سیاست های خودمان از 

دیگران اجازه نمی گیریم.

پیشنهاد برگزاری همه پرسی در مورد چهار موضوع با واکنش های متفاوت نمایندگان 
مواجه شد و تعدادی از آنان در گفت وگو با ایرنا ضمن حمایت از همه پرسی درباره لوایح 

FATF، نگاه پوپولیستی به رفراندوم را مورد انتقاد قرار دادند.
در اصل پنجاه و نهم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، آمده است: » در مسائل  
بسیار مهم  اقتصادی ، سیاسی ، اجتماعی  و فرهنگی  ممکن  است  اعمال  قوه  مقننه  از راه  
همه  پرسی  و مراجعه  مستقیم  به  آراء مردم  صورت  گیرد. در خواست  مراجعه  به  آراء 
عمومی  باید به  تصویب  دو سوم  مجموع  نمایندگان  مجلس  برسد«. هرچند تاکنون سابقه 
نداشته است که این اصل به صورت عملی و در مورد مسائل جاری کشور مورد استفاده 
قرار گیرد؛ اما گره خوردن پرونده لوایح FATF باعث شده است تا برخی از نمایندگان 
پیشنهاد دهند که تعیین تکلیف این لوایح، از طریق اصل 59 قانون اساسی به مردم 

واگذار شود. 

* پیشنهاد همه پرسی، اینبار از سوی اصولگرایان
حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده اصولگرای حوزه انتخابیه شاهین شهر، میمه و 
برخوار، در پیامی که در شبکه های اجتماعی منتشر کرده بود، نوشت: طرح فوریتی 
برگزاری همه پرسی درباره 4 موضوع تقدیم مجلس می شود: این 4 موضوع عبارت اند از: 
1- موضوع FATF، 2- هر ایرانی روزی یک لیتر بنزین، 3- پرداخت یارانه نقدی ماهیانه 
دویست هزار تومان به جای دلار چهار هزار و دویست تومان از بابت چهارده میلیارد دلار 
کالای اساسی و 4- تعیین سقف هفت میلیون برای حقوق مدیران. این پیشنهاد حاجی 
دلیگانی، مورد توجه کاربران فضای مجازی و نمایندگان مجلس قرار گرفت و بحث هایی 

جدی بر سر این پیشنهاد آغاز شده است.

*  می خواهند همه پرسی را لوث کنند
»محمود صادقی« نماینده مردم تهران که پیش از این پیامی در شبکه ها اجتماعی 

به اشتراک گذاشته و از دولت خواسته بود برای تصویب لوایح FATF به اصل 59 قانون 
اساسی مراجعه کرده و دست به همه پرسی بزنند، درباره پیشنهاد حاجی دلیگانی 
در حساب شخصی خود در شبکه های اجتماعی نوشت: »بعضی از افراد که مخالف 
سرسخت لوایح مبارزه با پولشویی بودند مسایل دیگری علاوه بر این لوایح را به عنوان 
موضوع همه پرسی مطرح می کنند که تصمیم گیری درباره آنها از طریق عادی به راحتی 
قابل انجام است؛ به نظر می رسد هدف آنها لوث کردن اصل همه پرسی است«.به نظر 
می رسد منظور صادقی آن است که نباید موضوعاتی همچون قیمت بنزین یا میزان 
یارانه توسط همه پرسی مورد ارزیابی قرار گیرند و اصولگرایان به این طریق قصد آن را 
دارند که تصمیم گیری درباره FATF را در سایه مسائلی همچون یارانه ها و سقف حقوق 
مدیران دولتی که مورد توجه عموم مردم است قرار داده و آن را بی اهمیت جلوه دهند.

* همه پرسی باید برای پرونده های پیچیده استفاده شود
»محمدرضا بادامچی« نماینده اصلاح طلب شهر تهران در مصاحبه با پژوهشگر ایرنا 
در همین ارتباط گفت:طبق پیش بینی قانون اساسی، در مواردی که دستگاه حکومتی 
نمی تواند تصمیم گیری قاطعی انجام دهد، همه پرسی یکی از راه های تصمیم گیری 
است. اگر مجلس یا دولت صلاح بدانند همه پرسی راه بسیار خوبی برای حل مسئله 
لوایح FATF است. وی افزود: به نظر می رسد مجمع تشخیص مصلحت نظام در تصمیم 
گیری نهایی درباره این لوایح تعلل می کند. به همین دلیل ممکن است کشور در تامین 
منابع بودجه سال 1398، دچار مشکلاتی جدی شود؛ زیرا بخشی از منابع بودجه ای سال 
1398، درآمد حاصل از فروش نفت و محصولات پتروشیمی است. از همین رو اگر کشور 
نتواند با کشورهای دیگر تبادل بانکی داشته باشد، دولت ممکن است نتواند درآمد حاصل 
از فروش این منابع را بدست آورد و بدین ترتیب ارز وارد کشور نخواهد شد. در پی ایجاد 
مانع برای ورود ارز به کشور، وصول مالیات نیز دچار مشکل خواهد شد. زمانی دولت می 
تواند از اصناف و کسبه مالیات دریافت کند که این اصناف گردش مالی داشته باشند. 

بدین ترتیب اگر اخذ مالیات هم دچار مشکل شود، بودجه در آمدی سال 1398 بطور کل 
دچار آشفتگی خواهد شد. بادامچی تاکید کرد: اگر لوایح الحاقی تصویب نشوند، ارتباط 
مالی کشور با دنیا دچار مشکل می شود. نمی گویم تصویب این لوایح معجزه می کند؛ اما 
با تصویب آن مانع از ایجاد مشکلات جدید در صادرات کشور، خواهیم شد.وی همچنین 
اضافه کرد: البته جای سوال است که چرا آقای حاجی دلیگانی چنین پیشنهادی داده 

است؛ زیرا یک طیف خاص سیاسی همواره با اخذ نظر عمومی مردم مخالف بوده اند. 

*  بگذاریم مردم انتخاب کنند
بادامچی ضمن انتقاد از قرار دادن موضوعات مختلف در ذیل بحث همه پرسی، گفت: 
باید تفکیکی میان 4 پیشنهاد آقای حاجی دلیگانی برای همه پرسی قائل شد. به نظر 
می رسد پرونده FATF، به بن بست رسیده است. از همین رو زمانی که راه گشایشی 
وجود نداشته باشد، ناچاریم به سمت همه پرسی حرکت کنیم. در مورد تعیین تکلیف 
لوایح FATF، تاکنون جریان های سیاسی مختلف نتوانسته اند به توافقی نهایی برسند. از 
همین رو بهتر است مردم دست به انتخاب بزنند. این نماینده مجلس گفت: نکته مهم این 
است که در صورت انتخاب مردم، نتیجه هرچه که باشد، دیگر یک طیف سیاسی خاص 
محکوم نمی شوند و تبعات تصویب یا عدم تصویب این لوایح دامن گیر یک جناح نخواهد 
شد. وی افزود: سه مورد دیگری که آقای حاجی دلیگانی به عنوان موضوع همه پرسی 
پیشنهاد کرده اند، جای بحث کارشناسی دارد و مجلس قادر است درباره آن تصمیم 
گیری نماید. تصمیم گیری درباره این پیشنهادات دچار بن بست نشده اند، در نتیجه 

نیازی به برگزاری همه پرسی درباره آن ها نیست.

*  بهتر است دولت پیشگام برگزاری همه پرسی شود
»بهرام پارسایی« نماینده مردم شیراز نیز در گفتگو با پژوهشگر ایرنا، در همین ارتباط 
گفت: همه پرسی، پیشنهادی است که ما از مدتها پیش داده ایم و گفته بودیم که بهتر 

است تعیین سرنوشت لوایح FATF را طبق اصل 59 قانون اساسی، به رفراندوم بگذاریم. 
وی افزود: ما پیش از چند بار به رییس جمهوری پیشنهاد داده ایم که این لوایح را به همه 
پرسی بگذارند. در اظهار نظرها و نطق های خود نیز موافقت با همه پرسی را اعلام کرده 
بودیم و از آن استقبال می کنیم.پارسایی ادامه داد: به نظر من اگر دولت برای برگزاری 
همه پرسی پیشگام شود، انجام این مهم عملیاتی تر خواهد بود؛ زیرا اگر یک نماینده 
بخواهد پیشنهاد همه پرسی دهد، باید تعدادی زیادی امضا جمع آوری کند و این نیازمند 

زمان و همکاری نمایندگان خواهد بود. 

*  مردم را باور کنیم
پارسایی ضمن اشاره به نقش مردم در تصمیم گیری های سرنوشت ساز برای کشور، 
افزود: متاسفانه برخی اصل 59 و کلمه همه پرسی را در مقابل نظام قرار می دهند و 
در قبال همه پرسی رویکردی متحجرانه در پیش گرفته اند. هدف ما احیا و اجرای این 
اصل قانون اساسی است و ما از تلاش هر گروه و جناحی برای عملیاتی کردن این اصل 
استقبال می کنیم. پارسایی در پاسخ به این پرسش که آیا می توان از اصل 59 قانون 
اساسی برای تصمیم گیری در مورد مسائل و موضوعات دیگر هم بهره برد، گفت: طبق 
اصل 59 می توان درباره تمامی مسائل اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی، همه پرسی برگزار 
کرد. ما پیش از این درباره لایحه »پالرمو« هم پیشنهاد همه پرسی دادیم؛ اما گروهی 
بلافاصله موضع گیری کرده و گفتند این موضوع تخصصی است و مردم نمی توانند در 
مورد آن تصمیم گیری کنند؛ اما چنین استدلالی به هیچ وجه درست نیست. موضوع 
هرچقدر هم که تخصصی باشد، موافقان و مخالفان می توانند اظهار نظر نمایند و مردم 
بر اساس بحث های کارشناسی طرح شده در عرصه عمومی، به این لوایح رای مثبت یا 
منفی بدهند. مهم این است که به مردم اعتماد کنیم و آنان را باور داشته باشیم. اگر ما 
مردم سالاری را قبول داشته باشیم، می توانیم مسائلی که به دلیل اختلاف سلایق در 

کشور لاینحل باقی مانده اند را به وسیله همه پرسی حل نماییم.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

برجام نیاز به رفراندوم ندارد 

در گفت وگو با 2 نماینده مجلس مطرح شد:

انتقاد از نگاه پوپولیستی به همه پرسی

رئیس قوه قضاییه از ارسـال نامه به مقام معظم رهبری و تقاضا برای انتصاب رئیس 
جدیـد دسـتگاه قضایی جهت تمرکز بیشـتر خود بر امور مجمع تشـخیص مصلحت 
نظـام و شـورای نگهبان خبـر داد و گفت: رهبر معظم انقلاب اسـلامی )مدظله العالی( 
مانند همیشـه نسـبت به بنـده لطف داشـتند و با پذیرش ایـن تقاضا، ان شـاءالله طی 

روزهـای آینـده رئیس جدید دسـتگاه قضایی منصوب و معرفی خواهد شـد. 
آیـت اللـه آملـی لاریجانی در جلسـه دیروز مسـئولان عالی قضایی کـه به نظر می 
رسـد آخرین جلسـه در دوران ریاسـت ایشـان باشـد، با اشـاره به درگذشـت آیت الله 
مومن از فقهای شـورای نگهبان، تصریح کرد: یکی از رویدادهای ایام اخیر، ارتحال عالم 
ربانی، فقیه پارسـا و اهل تقوا حضرت آیت الله مومن )ره( بود که سـالهای متمادی هم 

در حـوزه هـای علمیه تدریس داشـتند و هم در خدمـت انقلاب بودند.
* آیت الله مومن مقابل فشارها می ایستاد و متصلب در حق بود

رئیس قوه قضاییه، آیت الله مومن را عالمی وارسته و به دور از حواشی دنیا توصیف 
کـرد و بـا بیـان اینکه در سـالهای خدمتم در شـورای نگهبان و بعدها جـز خیر، برکت، 
علـم و تقوا از ایشـان ندیدم، ادامه داد: از خصایص برجسـته مرحـوم آیت الله مومن این 
بـود کـه اگر موضوعی را حق تشـخیص مـی داد، بر آن اسـتواری و اسـتقامت می کرد 
و به نوعی متصلب در حق بود و خوفی از کسـی نداشـت؛ خصوصا در شـورای نگهبان 
کـه گاهـی در ایام انتخابات، فشـارهایی از ناحیه برخـی افراد و جریان ها وارد می شـود، 
ایشـان از اسـتوانه های دفاع از اسـتقلال شورا و کیان جمهوری اسـلامی در برابر برخی 
فریبکاری ها بودند.آیت الله آملی لاریجانی با آرزوی رحمت واسـعه الهی برای آیت الله 
مومـن و حشـر با پیامبر )ص( و ائمه اطهـار )ع(، اظهار کرد: امیدواریم همه کسـانی که 
در حوزه های علمیه مشـغول تحصیل هسـتند، امثال آیت الله مومن را به عنوان یک 
الگو و نمونه در نظر داشـته باشـند و روش و منش ایشـان را در دفاع از اسلام و ارزشهای 
اسـلامی و همچنیـن وفـاداری به انقلاب اسـلامی، امـام )ره( و مقام معظـم رهبری در 
پیش بگیرند. آن مرحوم در ولایت فقیه درسـهایی قابل اسـتفاده برای همه داشـتند و 

حیـات ایشـان نیـز از هر جهت برای  جامعه اسـلامی و جوامع علمـی نافع بود.
* مهم ترین پیام سفر اسد به تهران

 رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشـاره به سـفر بشـار اسـد رئیس جمهوری سـوریه به 
تهـران و دیـدار او بـا مقام معظم رهبری اظهار کرد: این سـفر و دیدار، از جهات مختلف 
قابـل تحلیـل و واکاوی اسـت اما شـاید بتوان مهمترین پیـام آن را خواسـته دولت ها و 
ملت های منطقه از جمله عراق، سوریه و لبنان برای حضور موثر جمهوری اسلامی در 
مناسـبات منطقه ای دانسـت.آیت الله آملی لاریجانی ادامه داد: آمریکا با صرف بیش از 
هفت تریلیون دلار نتوانسـت در منطقه سـکونت یابد و امروز به اقرار خود آقای ترامپ، 
هواپیمـای او بایـد با چـراغ خاموش در عراق فرود بیاید اما ایران، با سـرافرازی در منطقه 

حضـور دارد و مـردم و دولـت هـای منطقه نیـز پذیرای آن هسـتند.رئیس قوه قضاییه، 
دلیـل ایـن پذیرش را حرکت جمهوری اسـلامی بر مدار ارزشـهای اسـلامی دانسـت و 
افـزود: خدمـت ایران به عراق، سـوریه و لبنان در مسـیر کمک به مقاومت آنهـا در برابر 
جریان سـلطه و همچنین حفظ آرمانها و ارزش های این ملت ها و اسـتقلال آنها بوده 
اسـت، نـه ماننـد آمریـکا بر مبنای منافع خـود و دنیـای غرب؛ لذا علت اینکه شـیطان 
اکبر نتوانسته در منطقه جایی پیدا کند،  این است که همواره مسیر شیطانی، مغلوب 
مسـیر نصرت الهی و ارزش های انسـانی است.آیت الله آملی لاریجانی در بخش دیگری 
از سـخنان خود با اشـاره به عفو گسـترده ای که به مناسبت چهلمین سـالروز پیروزی 
انقلاب اسـلامی از جانب ایشـان پیشـنهاد شـد و مورد موافقت مقام معطم رهبری قرار 
گرفت، خاطرنشـان کرد: رهبر معظم انقلاب مانند همیشـه با روی گشـاده و ملاطفت، 

این پیشـنهاد را پذیرفتند و بحمدالله نتایج خوبی داشته است.
* بیش از ۷۰ هزار نفر مشمول عفو مقام معظم رهبری قرار گرفتند

رئیـس قـوه قضاییـه ادامـه داد: براسـاس گزارش ها، تا روز یکشـنبه بیـش از هفتاد 
هزار نفر از زندانیان، مشـمول عفو شـده اند که بیش از 40 هزار نفر از آنان آزاد شـده و 
مجازات قریب به 30 هزار نفر نیز تخفیف یافته اسـت. گرچه اسـتثنائاتی در مورد این 
عفوها به ویژه در خصوص کسـانی که امنیت کشـور و جامعه را به خطر انداخته بودند 
مانند محاربان، سـارقان سـابقه دار و .... وجود داشـت اما خوشبختانه طیف گسترده ای 
مشـمول این عفو قرار گرفتند.آیت الله آملی لاریجانی گفت: حسـب برخی گزارش ها 
از جمله گزارش وزیر محترم دادگسـتری، این عفو واقعا در روحیه زندانیان و همچنین 
بهبـود شـرایط خانواده آنان بسـیار اثرگـذار بوده اسـت و امیدواریم این قبیـل اقدامات، 
نقطه عطفی برای بازگشت محکوم علیهم به آغوش جامعه و جلوگیری از تکرار جرایم 
باشـد. البته قضات محترم نیز لازم اسـت در چارچوب قانون و بخشـنامه های اصداری، 
نسـبت به صـدور مجازات هـای جایگزین حبـس و کاهش جمعیت کیفـری، اهتمام 
ورزند.رئیـس قـوه قضاییـه در ادامـه با اشـاره به در پیش بودن 14 اسـفند، روز احسـان 
و نیکـوکاری، تصریـح کـرد: در آسـتانه سـال نو و مـاه رجب قـرار داریم و این ایـام برای 
مسـاله مهم احسـان و نیکوکاری، فرصت مغتنمی اسـت که باید قدر آن را بدانیم. امروز 
کسـانی در جامعه هسـتند که در عین آبرومندی، نیاز مالی دارند و ما موظفیم با حفظ 
حرمـت، بـه آنان کمک کنیم.آیت الله آملی لاریجانی، کمک به مسـتمندان را به مثابه 
سـفره ای الهـی بـرای جلب عواطف ربانی برشـمرد و افزود: کمک به نیازمنـدان در این 
ایـام و هـر زمـان دیگری، موجب ترقی و اسـتکمال خود انسـان می شـود و قطعا مورد 

الطـاف و عنایات الهی نیز قـرار خواهد گرفت.
* فاصله طبقاتی نباید به حدی باشد که مردم را از آینده ناامید کند

رئیـس قـوه قضاییـه، یکـی از آثار بسـیار مهم نوعدوسـتی و کمک به نیازمنـدان را 

همبسـتگی اجتماعی دانسـت و با بیان اینکه این موضوع در همه جای دنیا یک بحث 
فوق العاده مهم جامعه شـناختی اسـت، توضیح داد: گسسـت، خـلاء و فاصله طبقاتی 
در جامعـه، مـردم را از اصـلاح و بهبـود شـرایط و آینده خود نـا امید می کند. بر همین 
اسـاس مضامین دینی بسـیاری داریم مبنی بر ضرورت دستگیری از ضعفا و نیازمندان 
که برای اسـتحکام پیوندهای اجتماعی نباید از آنها غفلت کنیم زیرا یکی از مهمترین 

سـرمایه ها برای پیشـرفت جوامع، همین پیوند و همبستگی است.
آیـت اللـه آملـی لاریجانی گفت: اینکه عده ای به عنوان اشـراف به گونـه ای زندگی 
کننـد و عـده ای دیگر در عسـرت و تنگدسـتی، موجب گسسـت در جامعه می شـود. 
ـائلِ وَالْمَحْـرُومِ«. برخـی بزرگان  خداونـد متعـال می فرمایـد »وَفِـی أمَْوَالهِِـمْ حَقٌّ للسَّ
معتقدنـد ایـن »حق«، غیر از واجبات نظیر خمس و زکات اسـت و حق دیگری اسـت. 
بـه هر حال، این حق ثابت اسـت و نباید این دسـتورات الهـی را فراموش کنیم. در کلام 
امیرالمومنیـن علـی )ع(  و سراسـر نهج البلاغه نیز مقوله کمک به نیازمنـدان موج می 

زنـد و امیدواریـم در این ایام، توجه بیشـتری یه این تاکیدات داشـته باشـیم.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سـخنان خود با اشـاره به تغییر و تحول آتی 
در قوه قضاییه، به تبیین این موضوع پرداخت و تصریح کرد: مرحوم آیت الله هاشـمی 
شـاهرودی از وزنـه هـای حـوزه های علمیـه بودند و در طول 10 سـال حضـور خود در 
قوه قضاییه نیز منشـاء خدمات بسـیاری بودند. پیش از آن نیز در همراهی ولایت فقیه 
و دفاع از کیان جمهوری اسـلامی، تلاشـهای بسـیاری داشـتند و آثاری نیز به قلم خود 
و از استادشـان شـهید آیت الله صدر تحریر کردند که مورد رجوع و اسـتفاده فضلاست. 
بـا ارتحال ایشـان و حسـب برخـی ضرورتها، مقام معظم رهبـری بنده را برای ریاسـت 
مجمع تشـخیص مصلحت نظام و عضویت در شـورای نگهبان نصب کردند و طبیعی 

بـود کـه به یکباره امکان رهـا کردن قوه قضاییه وجود نداشـت.
* درخواست از مقام معظم رهبری 

آیـت اللـه آملـی لاریجانـی ادامـه داد: فرصتـی را برای رتـق و فتق امور جـاری در 
اختیـار داشـتم امـا معتقـد بـودم که بـه لحـاظ اجرایی، جمـع ایـن مناصب ممکن 
نیسـت. بـر همین اسـاس طـی نامـه ای از محضر معظم له خواسـتم که بـا توجه به 
مـدت قلیـل باقیمانـده از دوره ریاسـت قوه قضاییه، بـرای اینکه خللـی در امور پیش 
نیاید و بتوانم بر امور مجمع تشخیص مصلحت نظام و شورای نگهبان که مسئولیت 
هـای مهمـی در آنها تعریف شـده اسـت متمرکز شـوم، اگـر صلاح می داننـد قبل از 
پایـان دوره اینجانـب، ریاسـت جدیـد را منصوب نمایند تـا بنده در مجمع و شـورای 
نگهبان برای انجام امور، متمحض شـوم. ایشـان نیز مانند همیشـه با لطف خود این 
تقاضا را پذیرفتند و حسـب اطلاع، ان شـاء الله طی روزهای آینده ریاسـت جدید قوه 

قضاییه منصوب می شـود.

آیت الله آملی لاریجانی خبرداد

ابلاغ رسمی ریاست جدید قوه قضائیه طی روزهای آینده
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برترین جهاد
جهاد كسى  است كه صبح خود را با این نیت 

آغاز كند كه به احدى ستم روا ندارد

سه شنبه - 14اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4763

شهردار قم استفاده از پساب فاضلاب در فضای سبز قم را در گروی احداث تصفیه 
خانه دانست.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد نیز با اشاره به برنامه شهرداری قم برای استفاده از 
پساب فاضلاب اظهار کرد: تفاهم نامه ای بین شهرداری و شرکت آب و فاضلاب در حضور 
استاندار قم برای تخصیص ۴٫۵ میلیون مترمکعب پساب فاضلاب به امضا رسید، قیمت 

این پساب کمی بالاتر از قیمت پساب اختصاص یافته به منابع طبیعی بود.
وی ادامه داد: شهرداری قم در حال فراهم آوردن امکانات برای تصفیه پساب فاضلاب 
تخصیص پیدا کرده است تا بتواند از این پساب بعد از تصفیه در فضای سبز شهر قم به 

خصوص فضای جنگلی استفاده کند.
شهردار قم افزود: پساب فاضلاب برای استفاده در فضای سبز نیاز به تصفیه دارد تا 

به لحاظ بهداشتی به حدی برسد که قابلیت استفاده در فضای سبز به خصوص فضای 
جنگلی را داشته باشد، شهرداری قم در حال احداث تصفیه خانه ها برای این کار است که 

این مساله زمان بر است.
سقائیان نژاد با اشاره به منابع آب برای آبیاری فضای سبز شهر قم اظهار کرد: 
شهرداری در حال افزایش مساحت فضای سبز در شهر قم است، ولی برداشت آب از 
سرشاخه های دز برای آبیاری این فضا رو به کاهش است و شهرداری مجوز حفر ۱۳ 
حلقه چاه جدید برای آبیاری فضای سبز را دریافت کرده که تعدادی از این چاه ها به بهره 

برداری رسیده است.
وی خاطرنشان کرد: انگیزه شهرداری قم برای گسترش فضای سبز در این شهر و 

استفاده از پساب فاضلاب برای آبیاری آن بالا است.

شهردار قم  مطرح کرد

استفاده از پساب فاضلاب در فضای سبز در گروی احداث تصفیه خانه
خانواده محترم مروج

با نهایت تاسف و تاثردرگذشت 
آیت الله حاج سید مرتضی مروج 

راتسلیت عرض نموده برای آن مرحوم از درگاه 
ایزدمنان علو درجات اخروی  وبرای بازماندگان 

صبر و شکیبایی مسئلت داریم.
ازطرف خانواده ضیغمی

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

حسین هدایتی در دومین دادگاه چه گفت ؟
بانکی که حدود ۱۵00  بدهکار  و  اقتصادی  نظام  در  اخلال  به  متهم  هدایتی  حسین 
میلیارد تومان به بانک سرمایه بدهکار است گفت: به شما قول می دهم با فروش املاک یا 
به صورت نقدی همه بدهی ام را به بانک تسویه حساب کنم. هدایتی با ارائه برخی اسناد و 
مدارک به قاضی دادگاه نکاتی را در رد ادعاهای موسوی نژاد بیان کرد و گفت: 90 درصد از 
مطالب مطرح شده واقعیت ندارد و دلایل خودم را در جلسه بعد اعلام می کنم.وی افزود: 
گفته شد که من یک میلیون و 200 هزار دنبال کننده )فالور( در فضای مجازی دارم. من 
چه کسی باشم که از کارگران نورد لوله اهواز بخواهم و آنان را به خیابان بکشانم. کارگران 
از کارخانه بیرون  لوله حتی زمانی که در دوره مهریزی حقوق نگرفته بودند یکبار  نورد 
نیامدند و به قدری تحمل کردند تا حقوقشان پرداخت شود.هدایتی درباره ۵ بار تمدید 
تسهیلات بانکی گفت: فقط یکبار این تسهیلات تمدید شد که آن هم ابطال شد.وی درباره 
اجیر کردن دو نفر برای ضربه زدن به موسوی نژاد گفت: من برای سلامت ایشان باید صدقه 
بدهم ولی او می گوید که دو نفر را برای کشتن او اجیر کرده ام، این سخنان فرافکنی است.

وی اضافه کرد: هادی سهامی که موسوی نژاد را زده است به این دلیل بوده که وی یک 
چک به مبلغ ۴00 میلیون تومان را پاس نکرده است و این موضوع ارتباطی با من ندارد.

هدایتی اضافه کرد : من قول می دهم تا قبل از صدور رأی دادگاه با بانک تسویه حساب 
کنم.نماینده دادستان گفت: سه سال است که منتظر این حرف هستیم.هدایتی در پاسخ به 
نماینده دادستان که پرسیده بود این املاک از شالیزارهای شمال است گفت: املاک تهران، 
شمیران یا لواسان را معرفی می کنم و به شما قول می دهم با فروش املاک یا به صورت 

نقدی تسویه حساب کنم.

کنسرت »حامی« در فارس تا اطلاع ثانوی ممنوع شد 
شیراز- ایرنا- اجرای کنسرت 'حمید حامی' در جریان جشنواره موسیقی فجر فارس و پخش 
یک تصویر نامتعارف بر پرده تالار حافظ شیراز واکنش اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
فارس را در پی داشت و این اداره کل از ممنوعیت صدور مجوز برای این گروه تا اطلاع ثانوی 
خبر داد. حمید حامی، خواننده پاپ یکشنبه 28 بهمن ماه گذشته در تالار حافظ شیراز بر 
روی صحنه رفت؛ اما فیلمی ازاین کنسرت پس از گذشت بیش از ده روز در شبکه های مجازی 
منتشر و بحث برانگیز شد.معاون هنری سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس 
دوشنبه در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: این اداره کل ضمن محکوم کردن این حرکت، به 
مردم شریف و شهیدپرور شیراز و استان فارس، این اطمینان را می دهد که با پیگیری و بررسی 
های لازم، با عوامل فنی، اتاق انفورماتیک و برگزار کننده، برخورد قانونی انجام شده و تذکرات 
لازم نیز به خواننده و گروه اجرایی ابلاغ شده است. مهدی رنجبر افزود: مجوز هیچ اجرایی برای 

این گروه تا اطلاع ثانوی در استان فارس صادر نخواهد شد.

مجازات شلاق سعید مرتضوی بخشیده شد
وکیل مدافع تعدادی از کارگران تأمین اجتماعی از بخشیده شدن مجازات شلاق سعید 
مرتضوی خبر داد و گفت: این بخشش با توجه به عفو )عمومی(مقام معظم رهبری صورت 
گرفته است.مصطفی ترک همدانی در رابطه با بخشیده شدن حکم شلاق سعید مرتضوی، 
اظهار کرد: کل محکومیت ایشان همین ۶۵ یا ۷0 ضربه شلاق بوده که با این اوصاف با توجه 
به عفو مقام معظم رهبری از بابت تأمین اجتماعی محکومیت دیگری ندارند.مرتضوی که در 
حال حاضر به دلیل محکومیت در پرونده کهریزک به اتهام معاونت در قتل در حبس به سر 
می برد، در پرونده تامین اجتماعی به اتهام تصرف غیر قانونی در اموال دولتی به شلاق محکوم 
شده بود.در بند ب عفو عمومی رهبری تصریح شده است "تمام شلاق های تعزیری" مشمول 

عفو می شوند.

 دستکاری در نظرسنجی صدا وسیما 
وزیر ارتباطات در اظهار نظر جدیدی اعلام کرد که دستکاری در نظر مردم برای انتخاب 
برنامه محبوب صداو سیما در چند روز متوالی انجام شده است.محمدجواد آذری جهرمی در 
توئیت جدیدی با درج هشتگ گزارش به مردم و حق الناس گفت: بررسی های بیشتر نشان 
می دهد، دستکاری در نظر مردم برای انتخاب محبوبترین برنامه سال صداوسیما صرفاً برای یک 

روز نبوده و در سه روز متوالی صورت پذیرفته است.

فرار یکی از متهمان پرونده بانک سرمایه 
رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی پایان جلسه دوم رسیدگی به پرونده گروه 
موسوم به حسین هدایتی از بدهکاران بانک سرمایه را اعلام کرد و گفت: یقینی متهم این 
پرونده با وثیقه آزاد شده بود که متواری شده است.قاضی  مسعودیمقام در پایان جلسه دوم 
رسیدگی به پرونده حسین هدایتی و تعدادی دیگر از بدهکاران بانک سرمایه اظهار کرد: آقای 
یقینی از متهمان این پرونده که با وثیقه آزاد بود متواری شده و ضمن صدور دستور ضبط 

وثیقه ۵ میلیاردی دستور دستگیری و جلب متهم صادر شده است.

محسن هاشمی: با انتقال پایتخت مخالفیم 
اول  معاون  جهانگیری  با  جلسه ای  گفت:  تهران  شهر  شورای  رئیس  هاشمی  محسن 
رئیس جمهور داریم که احتمالا این جلسه در خصوص انتقال پایتخت است. ما با انتقال پایتخت 
مخالف هستیم و هزینه هایی را که می خواهند برای انتقال پایتخت بپردازند، بهتر است به تهران 

اختصاص دهند تا بتوانیم تهران را ساماندهی کنیم.

استاندار قم:

قمی های مقیم پایتخت 
سفیران توسعه این استان هستند

استاندار قم با اشاره به نقش مهم قمی های مقیم پایتخت درکمک به پیشرفت و رونق اقتصادی 
، از این تشکل به عنوان سفیران توسعه استان یاد کرد.

بهرام سرمست در نشست صمیمی با جمعیت قمی های مقیم پایتخت با اشاره به ظرفیت های 
مهم قم در بخش های مختلف، بیان کرد: برنامه استان برای استفاده بهینه از این ظرفیت ها در جهت 
شتاب بخشی به روند توسعه است.وی با اشاره به هدف گذاری های صورت گرفته برای تشکیل 
انجمن مشورتی توسعه قم، گفت: این انجمن متشکل از نخبگان، دانشگاهیان، فعالان اقتصادی و 
بسیاری از اقشار و گروه های تأثیر گذار استان خواهد بود که در تصمیم گیری های کلان قم صاحب 
رأی و نظر هستند.وی به اهمیت تلاش برای جلب سرمایه های معنوی و فکری در استان اشاره و 
تصریح کرد: قم در مسیر عمران و آبادانی، ظرفیت زیادی دارد که با نگرش صحیح و برنامه مدون 
می توان از آن ها بهره برد.سرمست، جمعیت قمی های مقیم تهران را یکی از سرمایه های مهم قم 
دانست و ادامه داد: این جمعیت سفیران توسعه می توانند، باشند و در جهت معرفی استان و ویژگی 
های آن و نیز سرمایه گذاری برای اجرای پروژه های مختلف گام بردارند.وی با اشاره به زمینه های 
مناسب سرمایه گذاری در این استان خاطرنشان کرد: قم با آغوش باز پذیرای نظرات صاحب نظران 
و سرمایه گذاران بوده و از حضور و مشارکت آن ها در بخش های مختلف، استقبال خواهیم کرد.

لازم به ذکر است جمعیت قمی های ساکن پایتخت، متشکل از جمعی افراد فعال و نخبه در عرصه 
های مختلف فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، و اجتماعی است که ماهیانه جلسات و نشست های تعاملی 

برگزار می کنند.

جواببیه سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم به نامه وارده

درپی درج نامه وارده با عنوان در خواست  اهالی بلوار امین  و شهیدصدوقی از رییس سازمان 
صنعت ،معدن و تجارت استان قم

برای رفع  موانع  فعالیت یک واحد نانوایی سنگک در حوالی این مناطق در ایمان شماره ۴۷۵۷ 
مورخ 9۷/۱2/۶ جواببیه ای از سوی  روابط عمومی سازمان صنعت ،معدن و تجارت استان قم که  به 

شرح ذیل به دفتر روزنامه ایمان ارسال شده است.
جناب آقای عبداللهی

مدیرمسئول محترم روزنامه ایمان قم     
موضوع: جوابیه در رابطه با درخواست اهالی بلوار امین و شهید صدوقی

سلام علیکم 
احتراماً، نظر به چاپ گزارشی از اهالی منطقه بلوارامین ، بوعلی و شهید صدوقی مبنی بر نیاز به 
نانوایی سنگکی به نشانی بلوارامین، انتهای کوچه ۱0، اعلام می دارد : یکی از ضوابط صدور پروانه 
کسب در رسته نانوایی سنگکی حداقل متراژ 80 متر مربع می باشد که نانوایی مزبور نتوانسته آنرا در 
طبقه همکف تعیین نماید، ولیکن با طرح موضوع در کمیسیون نظارت جهت رفاه اهالی محل مقرر 
شد پروانه کسب با تامین متراژ در طبقه های زیرزمین و بالا صادر گردد. توضیح این نکته ضروری 
است که متصدیان واحد مزبور در تاریخ 9۷/۱۱/۶ به این سازمان مراجعه نموده اند که پس از مراجعه 
و بازدید کارشناسان دبیرخانه کمیسیون نظارت،اتاق اصناف و اتحادیه صنف نانوایان و به دلیل نیاز 

اهالی موضوع در اسرع وقت پیگیری و با صدور پروانه کسب موافقت گردیده است.

قدرت خرید وام 6۰ میلیونی ازدواج یک پراید!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

فرماندار قم  تاکید کرد

لزوم تسریع در رفع مشکل 
رهاسازی فاضلاب در معابر 

فرماندار قم بر لزوم تسریع در رفع مشکل رهاسازی فاضلاب در معابر 
شهر با مشارکت شهرداری و نهادهای مسوول تاکید کرد.

رضا سیار در جلسه بررسی وضعیت اتصال انشعاب منازل در مناطق 2، 
۳ و ۶ شهر قم، با تاکید بر ضرورت جلوگیری از رهاشدن آب فاضلاب در 
معابر شهر اظهار کرد: باید به نوعی مدیریت هدایت فاضلاب صورت گیرد 

که این فاضلاب وارد کانال های شهری شده و به تصفیه خانه منتقل شود.
وی لزوم تسریع در تکمیل شبکه فاضلاب شهر را مورد توجه قرار داد 
و تصریح کرد: شهرداری مسوول رواناب های سطحی شهر است و در این 
راستا در این زمینه برای هدایت آب های سطحی به رودخانه مشکل کمتری 

وجود دارد و فعلا تدبیر اصلی در حوزه فاضلاب منازل باید صورت گیرد.
فرماندار قم با اشاره به وضعیت نامناسب رودخانه قمرود گفت: به جز 
بحث رودخانه قمرود، مساله ای که مشکلات متعددی در شهر ایجاد کرده 

بحث رهاسازی فاضلاب در معابر است که باید تدبیر شده و حل شود.
وی با اشاره به عدم همکاری برخی از مردم برای نصب انشعابات فاضلاب 
تصریح کرد: در این بخش باید جدی تر نهادهای مسوول فعال شده و در 
حوزه اطلاع رسانی اقدامات گسترده انجام دهند.سیار با تاکید بر اینکه ناظر 
وضعیت بهداشتی شهر مرکز بهداشت است گفت: با این وجود مجری 
آب های سطحی شهرداری و فاضلاب شرکت آب و فاضلاب است که باید 

پیگیری کرده و آب های سطحی و فاضلاب در معابر جاری نباشد.
وی با اشاره به هزینه هایی که در پی اتصال انشعاب فاضلاب به منازل 
به مردم تحمیل می شود خاطرنشان کرد: برای تامین هزینه ها نیز می توان 
تدبیر کرد و وام هایی با ارقام پایین به مردم داده شده تا مردم هم راحت تر 

نسبت به نصب انشعاب فاضلاب اقدام کنند.
* اطلاع رسانی گسترده برای تشویق مردم به نصب انشعابات 

فاضلاب
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز در این جلسه با اشاره به لزوم 
اطلاع رسانی مراکز مرتبط در خصوص مضرات رهاسازی فاضلاب در 
معابر شهر گفت: یکی از راه های دیگر در زمینه ایجاد رغبت بین مردم 
برای استفاده از انشعاب فاضلاب، تدوین بسته ها و امکانات تشویقی در کنار 
کار اطلاع رسانی است.حسن بختیاری ، با تاکید بر اقدامات گسترده  فنی و 
عمرانی که در زمینه تامین شبکه فاضلاب در مناطق دو و ۶ شهر قم صورت 
گرفته است اظهار کرد: یکی از اقداماتی که باید در ادامه این مسیر توسعه 
شبکه فاضلاب انجام شود بحث فرهنگ سازی بین مردم برای استفاده از 
این خدمت ارزشمند است.وی با اشاره به لزوم اطلاع رسانی مراکز مرتبط 
در خصوص مضرات رهاسازی فاضلاب در معابر شهر گفت: یکی از راه های 
دیگر در زمینه ایجاد رغبت بین مردم برای استفاده از انشعاب فاضلاب، 

تدوین بسته ها و امکانات تشویقی در کنار کار اطلاع رسانی است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه بخشی از مردم مناطق 
محروم شهر قم در تامین هزینه های مربوط به نصب انشعاب فاضلاب 
مشکل دارند تصریح کرد: در این زمینه نیاز است که فکری شده و با 
هماهنگی با نهادهای مرتبط در قالب وام در تامین هزینه های انشعاب 

فاضلاب به مردم کمک شود.
* تعیین تکلیف وضعیت انشعاب فاضلاب 4500 شهروند 

منطقه دو
شهردار منطقه دو قم نیز در این جلسه  از تعیین تکلیف وضعیت انشعاب 
فاضلاب ۴۵00 شهروند منطقه دو خبر داد.رضا رحیمی با اشاره به اقدامات 
شهرداری منطقه دو در زمینه نظافت شهری و جمع آوری آب های سطحی 
اظهار کرد: یکی از مسائلی که در منطقه مورد توجه قرار گرفته بحث آموزش 
مردم منطقه در زمینه جلوگیری از رهاسازی آب های سطحی فاضلاب 
در معابر است.وی با اشاره به فعالیت های آموزشی صورت گرفته در حوزه 
خدمات شهری گفت: هر سال اعتباری برای جمع آوری پسماند و نظافت 
شهری اختصاص پیدا می کند که امسال در کنار این مساله پیش بینی شد 
نیروهای آموزشی در شهر حضور یافته و پیش از تولید زباله اطلاع رسانی به 

مردم انجام شود تا هزینه های جمع آوری و پردازش و دفع آن کاهش یابد.
شهردار منطقه دو قم بیان کرد: در زمینه آب های سطحی هم همین 
کار انجام شد؛ نیروهای آموزشی فعال شدند و به ۵ هزار نفر اخطار داده 
شد تا بحث فاضلاب منازل خود را تعیین تکلیف کنند که آمار نشان 
می دهد ۴ هزار نفر اقدام به نصب انشعاب فاضلاب کرده و تنها هزار نفر 

پیگیری نکرده اند.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی شهرداری قم  خبرداد

افتتاح تقاطع غیرهمسطح شهرک قدس 
و بلوار آیت الله بروجردی بزودی 

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از بهره 
برداری تقاطع غیرهمسطح شهرک قدس و بلوار آیت الله بروجردی در آینده 

نزدیک خبر داد.
 مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با 
تاکید بر پیشرفت ۱00درصدی این پروژه اذعان کرد: پیش بینی شده 
که قبل از نوروز بهره برداری این پروژه را انجام دهیم.عباس حلوائی زاده با 
اشاره به آخرین وضعیت اجرای تقاطع غیرهمسطح شهرک قدس گفت: 
تقاطع غیرهمسطح بلوار حضرت ولیعصر در شهرک قدس با بلوار آیت 
الله بروجردی از حدود یک سال قبل آغاز شده است و در حال حاضر از 
پیشرفت قابل قبولی برخوردار است.وی با بیان اینکه این پروژه امکان تردد 
مستقیم و به صورت زیرگذر از شهرک قدس به سمت مسجد مقدس 
جمکران را برقرار می کند، تصریح کرد: سطح اولیه پروژه نیز بلوار آیت الله 
بروجردی است که به پردیسان متصل می شود و هم اکنون مورد استفاده 
و ساختمانی  عمرانی  پروژه های  بر  نظارت  است.مدیرکل  شهروندان 
شهرداری قم با تاکید بر پیشرفت ۱00 درصدی این پروژه اذعان کرد: 
پیش بینی شده که قبل از نوروز بهره برداری این پروژه را انجام دهیم.وی 
با بیان اینکه دو رمپ این پروژه در حال حاضر آسفالت شده است، گفت: 
شهرداری در این پروژه بالغ بر 2۵ میلیارد تومان هزینه کرده است که 
تمامی دسترسی های بلوار آیت الله بروجردی از سمت میدان مرجعیت به 
سمت شهرک قدس و از شهرک قدس به سمت پردیسان و همچنین از 
پردیسان به سمت جمکران و بالعکس را تامین می کند.حلوائی زاده گفت: 
این پروژه در مدت زمان بسیار خوب و کارآمدی احداث شده که بخشی از 

رینگ سوم ترافیکی را تکمیل می کند.
 

احمد ترکمن مطرح کرد

افزایش بیش از ۲0 درصدی 
بودجه شهرداری منطقه یک 

شهردار منطقه یک قم از افزایش 20 تا 2۵ بودجه سال 98 شهرداری 
منطقه یک خبر داد و گفت: در صورت نهایی شدن این رقم، سال 98 

منطقه یک حدود 200 میلیارد تومان بودجه دارد.
احمد ترکمن در خصوص اقدامات انجام شده برای توزیع آسفالت در 
منطقه یک تصریح کرد: پروژه های آسفالت منطقه یک، در سال 9۷ محدود 
بوده است اما امسال احداث بلوار حکیم را در کارنامه کاری خود داشته ایم 
که سمتی از آن مربوط به منطقه پنج و سمتی دیگر مربوط به منطقه 
یک بود که بیش از 80 درصد زیرسازی  آن به اتمام رسیده است و 20 
درصد باقیمانده  آن در حال پیگیری و اجرا است.شهردار منطقه یک قم 
افزود: همچنین احداث بلوار محدث قمی و ۷۵ درصد تملکات احداث بلوار 
محتشم کاشانی نیز در حال اتمام است.وی خاطر نشان کرد: فاز یک خیابان 
فراشاهی تکمیل و آسفالت شده که به علت نداشتن نور کافی بازگشایی 
نشده است. همچنین زیرسازی و آسفالت شوارع کم عرض و خیابان های 
اصلی منطقه از جمله ۱۵ خرداد، خیابان سعدی، شهید فاطمی را در کارنامه 
سال 9۷ داشته ایم.ترکمن در خصوص برنامه ها و پروژه های سال 98 منطقه 
یک اظهار کرد: در سال آینده بیشتر بر روی نهضت آسفالت منطقه و عمده 
پروژه های تملکاتی از جمله فاز پنج عماریاسر که بخش کثیری از آن در 
منطقه هفت است اما حدود 20 ملک از آن در منطقه یک واقع شده است، 
فاز سه روحانی که امید است بتوانیم به بزرگراه امام علی متصل کنیم و اتمام 

پروژه بلوار محتشم تمرکز داریم.

اخبــار

قم  شهردار  عمرانی  و  فنی  معاون 
گفت: تامین تجهیزات نکته بسیار مهمی 
در زمان بهره برداری از متروست و اگر 
تجهیزات مورد نیاز را تا پایان سال آینده 
بهره  تامین کنیم، مترو در سال 99به 

برداری می  رسد. 
در  دوشنبه  روز  قرآن  قاری  علیرضا 
گفت وگو با خبرنگاران در سالن جلسات 
شهرداری، درباره اظهار کرد: فاز نخست 
خط یک مترو بنا بود تا پایان امسال به 
پایان برسد که علاوه بر مشکلات اقتصادی 
داخلی، مسائل تحریم نیز تاثیرگذار بود. 
وی با بیان اینکه در بخش ساختمانی این 
طرح ۶0 درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
ایم و ۴0 درصد باقی مانده در سال آینده 
خاتمه می یابد، افزود: در بخش تجهیزات 
مترو، ۱۱ بسته تجهیزاتی مانند پله برقی، 
گیت ورودی، واگن و تهویه مورد نیاز است 
که به نوعی همه این موارد به خارج از 
کشور نیز وابستگی دارد. وی با اشاره به 
تامین ۳۱۵ واگن مترو برای سه شهر دیگر 
کشور و قراردادی که در این زمینه توسط 
دولت بسته شده بود، گفت: اعتبار آن 
توسط دولت برای مترو شهرهای اصفهان، 
تبریز و شیراز تامین شده بود که با رایزنی 
های صورت گرفته ، 2۵ درصد به قرارداد 
مذکور اضافه شد که از این طریق واگن 
های مورد نیاز مترو قم تامین می شود. 
قاری قرآن، با اشاره به تلاش مسئولان، 
رئیس مجلس و نمایندگان قم در مجلس 
با  شورای اسلامی در این زمینه گفت: 
مذاکره های انجام شده، هفت رام قطار 
برای مترو قم تصویب شد که این تعداد 
رام تا پنج سال پس از بهره برداری مترو 
قم کفایت می  کند. معاون فنی و عمرانی 
امیدوار  کرد:  خاطرنشان  قم  شهردار 
هستیم با مذاکرات، این تعداد رام افزایش 
و سهم بیشتری به مترو قم اختصاص 
پیدا نمایید. وی ادامه داد: همچنین هفته 
گذشته، یک هزار تُن ریل برای مترو تهیه 
و قرارداد سه هزار تن دیگر نیز بسته شده 
است که از این طریق نیاز کل خط مترو 
در این زمینه تامین می شود. قاری قرآن 
خاطرنشان کرد: با تکمیل فاز اول خط 
یک مترو شهر قم؛ این مسیر به طول پنج 
کیلومتر و با 2 ایستگاه از قلعه کامکار تا 

میدان شهید مطهری راه اندازی خواهد 
شد و فاز دوم خط یک مترو پس از فاز اول 
دنبال می  شود. وی با بیان این که برای 
خط دو مترو به میزان ۱۵ کیلومتر بیش از 
۱00 میلیارد ریال اعتبار لازم است، افزود: 
وضعیت خط دو مترو نیز به همین شکل 
است و ابتدا باید برای این طرح تامین 
بودجه و بعد وارد مرحله اجرایی شود و با 
شرایط موجود امکان اجرای خط دو مترو 

وجود ندارد. 
* سرانـجام مونوریل مشـخص 

می شود 
وی با بیان اینکه برای طرح مونوریل 
نسبت به گذشته اتفاق خاصی روی نداده 
است، گفت: تصمیم از سه سال پیش بر 
این بود که فاز اول مونوریل تا میدان شهید 
مطهری به طول ۴٫۷ کیلومتر تکمیل 
شود؛ اما در شورای شهر تصمیم گرفته 
شد که شهرداری در این طرح هزینه  ای را 
صرف نکند و این تصمیم منافات حقوقی 
داشت و در هر صورت شهرداری زیان می 
 کرد؛ اکنون به دنبال راهی هستیم که 
زیان کمتری برای شهرداری داشته باشد.

وی با اشاره به بازدید بهرام سرمست 
 ۱۴ در  شهری  های  طرح  از  استاندار 
اسفندماه جاری افزود: پس از این بازدید 
جلسه ای با حضور نمایندگان مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی و پیمانکار طرح 
برگزار تا تکلیف طرح مذکور مشخص 
شود. قاری قرآن، با بیان اینکه تا سال 
۱۳92 حدود 2 هزار میلیارد ریال از سوی 
پرداخت شده  قم  مونوریل  برای  دولت 
است، گفت: »برآورد« قبلی برای تکمیل 

این طرح، مبلغی در حدود 20 میلیون 
یورو و یک هزار و ۵00 میلیارد ریال بوده 

است که البته این رقم ها قطعی نیست. 
قاری قرآن، با بیان این که در سال 
ها  طرح  این  درصد   ۵0 حدود  جاری 
سال  در  کرد:  اظهار  شود،  می  اجرایی 
۱۳9۶ نیز بیش از ۷00 طرح در برنامه 
بودجه شهری پیش بینی که بیش از ۷0 
درصد آنان اجرایی شدند. وی با بیان این 
که ۳00 هزار تن آسفالت در سال گذشته 
افزود:  توزیع شد،  در مناطق شهرداری 
امسال با وجود افزایش قیمت  ها تلاش 
شد که مشکلات آسفالت در شهر رفع 
شود و تاکنون ۱9۴ هزار تن آسفالت در 
سطح مناطق توزیع و حدود ۳0 تن دیگر 

نیز تا پایان سال توزیع می شود. 
در  ورزشگاه  هشت  ساخت   *

مناطق هشت گانه شهری 
وی تصریح کرد: امسال برخی طرح 
ها همچون ساخت هشت ورزشگاه در 
چند  و  شهرداری  گانه  هشت  مناطق 
پارکینگ مورد توجه قرار داشت، ولی به 
خاطر مشکلات مالی نتوانستیم آنان را 
اجرایی کنیم.وی با بیان اینکه ورزشگاه 
بالای  شش  و  یک  های  منطقه  های 
و  دارند  فیزیکی  پیشرفت  درصد   80
رسند،  برداری می  بهره  به  آینده  سال 
جانمایی  هفت  منطقه  در  گفت:هنوز 
پنج  در  و  است  نشده  انجام  ورزشگاه 
منطقه دیگر نیز ورزشگاه ها کمتر از ۳0 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند. قاری 
قرآن گفت: اکنون ظرفیت پارک پنج هزار 
خودرو در پارکینگ های شهر قم وجود 

دارد که بیشتر روباز هستند و برنامه ریزی 
 ها برای ساخت پارکینگ های مسقف و 
طبقاتی و نیز ساخت چند پارکینگ زیر 

معابر است تا این مشکل رفع شود. 
* بلوارجمهوری به کمربندی امام 

علی)ع( متصل می شود
خود،  سخنان  دیگر  بخش  در  وی 
درباره سایر طرح های عمرانی شهردای 
دی  پل 9  لوپ  و  رمپ  گفت: سومین 
تکمیل شد و آخرین رمپ و لوپ این پل 
نیز در سال آینده به بهره برداری می  رسد 
و تمرکز خاصی روی طرح مذکور وجود 
دارد تا به طور کامل به پایان برسد.معاون 
فنی و عمرانی شهردار قم خاطرنشان کرد: 
تقاطع محور شهرک قدس با بلوار آیت الله 
بروجردی در حال تکمیل و مراحل پایانی 
آن در حال انجام است و تا پایان سال جاری 
به بهره برداری می رسد. وی گفت: تقاطع 
غیرهمسطح میدان ولی عصر)عج( نیز در 
فصل بهار سال آتی به بهره برداری خواهد 
رسید، اما بخشی از این میدان که برای 
تکمیل روگذر آن بسته شده است، تلاش 
می شود تا پایان امسال بازگشایی شود. وی 
همچنین از انجام ادامه طرح هایی مانند 
تقاطع فردوسی با بلوار پیامبر اعظم)ص(، 
امام  میدان  از  جمهوری  بلوار  ادامه 
حسین)ع( خبر داد و گفت: یکی از طرح 
های شاخص شهری، ادامه بلوار جمهوری 
می باشد که 200 میلیارد ریال اعتبار برای 
ادامه آن در نظر گرفته شده است.قاری 
قرآن، با بیان این که بلوار جمهوری اسلامی 
در فاز دوم آن تا کمربندی امام علی)ع( 
این  تکمیل  کرد:  اظهار  یابد،  می  ادامه 
طرح در ترافیک هسته مرکزی شهر نقش 
موثری خواهد داشت. وی درباره اجرای 
طرح هایی که با ریل راه آهن در داخل 
شهر قم تداخل دارند، خاطرنشان کرد: در 
هفته های اخیر در این زمینه تفاهم خوبی 
با اداره کل راه آهن استان انجام شد. معاون 
فنی و عمرانی شهردار قم با ابراز امیدواری 
که در سال آینده با تثبیت مسائل اقتصادی 
طرح ها با سرعت مناسبی انجام و آهنگ 
توسعه شهری حفظ شود، گفت: از لحاظ 
اقتصادی لازم است که هر طرحی که 
شروع می شود، به سرعت انجام دهیم تا 

دچار تورم نشویم. 

معاون فنی و عمرانی شهردار قم:

مترو قم سال 99 به بهره برداری می رسد 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: 
درآمد محقق شده این نهاد در سال جاری 20 درصد 
نسبت به سال گذشته و ۱0 درصد نسبت به کل برنامه 

سال 9۷ رشد داشت. 
 اکبر میرشکار ظهر امروز در نشست خبری با اصحاب 
رسانه استان قم با اشاره به عملکرد کمیته امداد استان 
اظهار کرد: این نهاد در سال جاری به دلیل مشکلات 
اقتصادی، سال سختی داشت و کمیته امداد برای تامین 
حداقل ها برای نیازمندان تلاش کرد، در سال جاری 22 
هزار و ۵8۷ خانوار تحت حمایت این نهاد بودند و بیش 
از ۶ هزار خانوار به مستمری بگیران کمیته امداد در قم 
اضافه شدند.وی ادامه داد: در سال 9۶ بیش از دو هزار 
خانوار مددجوی کمیته امداد استان قم با ایجاد اشتغال، 
توانمند شده بودند، اما مشکلات اقتصادی موجب شد که 
در سال جاری تعدادی از خانوارهای جدید در استان، 
مستمری بگیر کمیته امداد شوند.مدیرکل کمیته امداد 
استان قم افزود: در سال جاری 20 هزار و ۶۶۳ خانوار در 
استان از کمیته امداد مستمری دریافت کردند، ۴۱ هزار 
و ۱۵9 نفر در استان قم مددجوی این نهاد هستند که 
۳٫2 درصد جمعیت استان را تشکیل می دهند.میرشکار با 
اشاره به وضعیت مددجویان کمیته امداد استان قم اظهار 
کرد: سه هزار و 900 دانش آموز، ۴۵9 دانشجو و طلبه، 
هزار و 880 یتیم، ۱۵ هزار و ۴0 زن سرپرست خانوار، 
۱۵ هزار سالمند بالای ۶0 سال و هزار و ۵00 نفر بیمار 
صعب العلاج جزو مددجویان این نهاد در استان هستند.

وی ادامه داد: کل درآمد کمیته امداد استان قم در ۱۱ ماه 
سال جاری در قالب مواردی همچون زکات، اکرام ایتام، 
صدقات و مبتنی بر نیاز، ۳8 میلیارد تومان بود، درآمد 
محقق شده این نهاد در سال جاری 20 درصد نسبت به 
سال گذشته و ۱0 درصد نسبت به کل برنامه سال 9۷ 
رشد داشت.مدیرکل کمیته امداد استان قم افزود: بالاترین 
رشد درآمدهای این نهاد مربوط به زکات و اکرام ایتام بود 
و هر شهروند قمی به صورت متوسط در ۱۱ ماه سال 9۷ 
حدود 29 هزار و ۴00 تومان به کمیته امداد کمک کردند.

میرشکار تعداد حامیان ایتام در استان قم را ۱۷ هزار 
نفر دانست و تصریح کرد: هر یتیم در استان در ۱۱ ماه 
نخست سال 9۷ به صورت میانگین سه میلیون و ۵۶0 
هزار تومان به صورت مستقیم از حامیان خود دریافت 
کرد، بالاترین سرانه کمک های مردمی در سرفصل های 

صدقات و اکرام ایتام در کشور مربوط به استان قم است.
وی ادامه داد: ۱0 خدمت کمیته امداد استان قم از فردا 
۱۴ اسفندماه با تلفن همراه و اینترنت به مددجویان ارائه 
می شود و این مددجویان خواهد توانست که بدون مراجعه 
حضوری به این نهاد، از خدمات کمیته امداد استفاده 
کنند، سامانه الکترونیکی برای این کار در کمیته امداد 
ایجاد شده است. مدیرکل کمیته امداد استان قم افزود: 
یکی از برنامه های مهم این نهاد در سال آینده، مردمی 
کردن خدمات کمیته امداد است و این نهاد در سال 98 
تا حد امکان از ظرفیت مساجد، هیأت ها، مدارس، اصناف 
و معتمدین محلی برای شناسایی به موقع نیازمندان و 

رسیدگی به آن ها استفاده خواهد کرد.وی خاطرنشان 
کرد: مجمع مدیران خیراندیش مدارس برای نخستین 
بار در کشور در استان قم راه اندازی شد و 200 مدرسه 

برخوردار در استان معین مدارس ضعیف در قم شدند.

* زمان برگزاری جشن نیکوکاری در استان قم 
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد قم 
نیز در این نشست با بیان این که امسال بیشتر از سال 
های گذشته نیازمند کمک های مردم هستیم، گفت: 
جشن نیکوکاری در استان قم روز پنج شنبه ۱۶ اسفندماه 
هشت پایگاه اصلی و ۱0 پایگاه فرعی در سطح معابر شهر 
قم و جمعه ۱۷ اسفندماه ن برگزار می شود یز پایگاه هایی 
در محل برگزاری نمازهای جمعه شهر قم و بخش های 
این استان برای جمع آوری کمک های مردمی مستقر 
می شود.علی شهبازی افزود: همچنین زنگ نیکوکاری 
۱۵ اسفندماه جاری در مدارس استان نواخته می شود 
و ۱00 هزار پاکت مخصوص جمع آوری کمک های 

مردمی بین دانش آموزان توزیع شده است.
وی اضافه کرد: نیکوکاران می توانند کمک های خود 
را به شماره کارت ۶0۳۷99۱۱99۵209۵2 با شماره 
شناسه 22222/۶0 نزد بانک ملی و یا شماره کارت 
۶۱0۴۳۳۷۷۷0۱۱۶۳98 با شماره شناسه 22222/۶0 

و یا با شماره گیری #02۵*88۷۷* واریز نمایند. 
از ۱۴ تا 2۱ اسفندماه، هفته احسان و نیکوکاری 

نامگذاری شده است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  اعلام کرد

رشد ۲0 درصدی کمک های مردم قم به کمیته امداد


